
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

چهارشنبه 23 تیرماه روز »قهرمان« بود؛ روز تازه ترین ساخته 
اصغــر فرهادی به بهانه اولین نمایش آن در هفتاد و چهارمین 
جشنواره فیلم کن. تصاویر و ویدیو حضور امیرجدیدی، سارینا 
فرهادی، هایده صفی یاری در کنار دیگر عوامل این فیلم روی 
فرش قرمز این جشنواره همراه با تصنیف »مرغ سحر« با صدای 
محمدرضا شجریان، در فضای مجازی بازنشر شد و کاربران در 
کنار اهالی و مخاطبان جدی سینما از روی دیگر ایران نوشتند؛ 
از دمیدن امید و آرزو برای درخشش نماینده سینمای ایران در 
مجامع بین المللی. با دیدن صحنه 5 دقیقه ای تشویق ایستاده 
حاضران در سالن برای »قهرمان«، همراه با عوامل فیلم بغض 
خیلی ها ترکید. اگر چه در این سانس نمایش که افتتاحیه رسمی 
فیلم است عموماً فیلم ها با چنین تشویق هایی مواجه هستند اما 
این تشــویق برای مردم ایران که در میان اتفاق های کوچک و 
بزرگ دنبال بهانه ای برای شادمانی هستند، همچون برای خود 

فرهادی لحظه ای پر احساس بود.
تا روز افتتاحیه رسمی »قهرمان« اطلاعات چندانی راجع به 
این فیلم در ســایت ها منتشر نشده بود. هیچ کدام از فیلم های 
بخش مسابقه چنین پنهان کاری از نظر انتشار اطلاعات نداشتند. 
کنجکاوی برای تماشــای فیلم بالا بود. ساعاتی قبل از نمایش 
فیلم، دو تصویر تازه از فیلم منتشر شد و سایت جشنواره کن 
هم حدود یک دقیقه از فیلم را منتشر کرد. تا پیش از نمایش 
فیلم، اطلاعات منتشــر شده درباره داســتان در این عبارات 
خلاصه می شــد که فیلم درباره شــخصیتی به نام رحیم است 
که برای یک بدهی در زندان به سر می برد، طی یک مرخصی 
دو روزه او و نامزدش نقشــه ای می کشند و تلاش می کنند فرد 
طلبکار را متقاعد به رضایت دادن بکنند. طبق اخباری که پس 
از نمایش فیلم در رسانه ها منتشر شده فیلم تازه فرهادی درباره 
قهرمان های معمولی در زندگی روزمره است. او درباره شکل گیری 
ایده فیلم توضیح داده است: »هر از گاهی در اخبار ایران مطالبی 
در مورد افراد بســیار معمولی می خوانید که در زندگی روزمره 
خود کاری بسیار نوعدوستانه انجام داده اند و این روش انسانی 
باعث می شود که آنها برای چند روز در جامعه بسیار در چشم 
باشند و سپس فراموش می شوند. داستان ظهور و سقوط این نوع 
افراد واقعاً همان چیزی بود که من را علاقه مند کرد.« همچنین 
گویا شــبکه های اجتماعی بخش مهمی از این فیلم را به خود 
اختصاص می دهد و به مشــکلات ناشی از دستکاری رسانه ای 
در ایران و جهان اشــاره دارد. فرهادی در گفت وگویی با نشریه 
ورایتی از نگرانی های خود درباره رسانه های اجتماعی گفته است: 
»در ایران همه نهادها و گروه های اجتماعی از این ابزار استفاده 
می کنند. این راهی برای ارتباط با دیگری است. اما آنچه به نظر 
من متناقض و جالب در این داستان رسیده، این است که این به 
جای اینکه راهی برای برقراری ارتباط و گشودن رابطه با دیگری 
باشد، دقیقاً برعکس است: روشی برای پنهان کردن مسائل است. 
نکته جالب دیگر سرعت ]رسانه های اجتماعی[ و تعداد بسیار 
کم واژگان آن است: فضای بسیار کمی که برای ارائه یک خبر، 
یک شخص، یک داستان به آن نیاز دارید و استفاده می کنید. 
خیلی ســریع پیش می رود و اغلب اوضاع پیچیده تر است؛ فرد 
پیچیده تر اســت. شما به فضای بیشتری نیاز دارید تا در واقع 
تفاوت های ظریف و پیچیدگی وضعیت را ارائه دهید. وقتی این 
کار را با چند کلمه انجام می دهید مسلماً فضای مناسبی برای 
سوء تفاهم ایجاد می شود.« طبق گزارش ایسنا، اصغر فرهادی 
معتقد است با وجود رشد سریع شبکه های اجتماعی در سراسر 

جهان، این پدیده نمی تواند تهدیدی برای سینما باشد.
»قهرمــان« چهارمین حضور اصغر فرهادی در جشــنواره 
کن اســت. تاکنون فرهادی با »گذشته«، »فروشنده« و »همه 
می دانند« در بخش مسابقه جشنواره کن حضور داشته است. 
فیلم های او تا امروز جایزه بهترین فیلمنامه برای »فروشنده«، 
بهترین بازیگر زن )برنیس بژو( برای »گذشته« و بهترین بازیگر 
مرد )شــهاب حسینی( برای »فروشــنده« را از این جشنواره 
گرفته است. »قهرمان« نیز پس از رونمایی در جشنواره کن با 
بازخورد مثبت منتقدان رو به رو شد و تعداد زیادی از منتقدان 
آن را بازگشتی درخشان به ایران و بهترین فیلم این کارگردان 
از زمان ســاخت »جدایی« توصیف کردند، بعضی بازی ظریف 
و هوشــمندانه امیرجدیدی در نقش رحیم را ستودند و برخی 
هم »قهرمان« را یکی از آثار متوســط رو به بالای جشــنواره 
خواندند. برگزیده ای از اظهارنظر منتقدان را به نقل از مهر، در 

ادامه می خوانید:
آنا اسمیت منتقد ددلاین: فرهادی مراقب است که هیچ شبکه 
اجتماعی مشخصی را در فیلم مطرح نکند، اما نقدی پررنگ از 
این بخش از فرهنگ مدرن دارد. همان طور که داستان پیچ و 
تاب های بیشتر و بیشتری می گیرد، داستان جنبه تراژدی کمدی 
شکســپیری به خود می گیرد و نتایج خنده دار و در عین حال 
ســیاهی به بار می آورد اما لحن غالب فیلم دراماتیک اســت و 

گاهی دردآور می شود.

جعفر خیرخواهان
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همسان سازی حقوق بازنشستگان پس از 14 سال
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد

 اجرای همسان ســازی حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری و سازمان 
تأمیــن اجتماعی، یکی از مطالبات دیرینه و بحق آنها در طی دو دهه اخیر 
بود که ســرانجام پس از 14 ســال، با حمایت دولت از مردادماه سال ۹۹ 
برای بازنشســتگان تأمین اجتماعی و به فاصله دو ماه بعد از آن، از مهرماه 

سال گذشــته برای بازنشستگان کشوری و لشکری به اجرا در آمد.
 تا پیش از این میزان حقوق بازنشســتگان در مقایسه با شاغلین فاصله 
زیادی داشــت به طوری که  خیلی از بازنشستگان اظهار می داشتند حقوق 
آنــان با توجه به نرخ تــورم و وضعیت اقتصادی فقط کفاف اداره 10روز از 

زندگی آنان را می دهد.
 آنها تأکید داشــتند برای حل این مشکل مسئولان دولت باید ماده 30 
برنامه ششــم توســعه را اجرا کنند تا از این طریق سطح معیشت و قدرت 
خرید بازنشســتگان افزایــش و بهبود یابد. لذا این مطالبه پس از مذاکرات 
و نشســت های متعددی با دکتر نوبخت رئیس ســازمان برنامه و بودجه از 
تابســتان سال ۹۹ در دســتور کار دولت قرار گرفت به طوری که مقرر شد 
با اجرای طرح همســان ســازی  حقوق بازنشســتگان تا ۹0 درصد حقوق 
شاغلین همتراز خودشــان افزایش یابد. این اقدامات و پی گیری ها موجب 
شــد تا در طرح همسان سازی حقوق بازنشســتگان،  بیش از دو میلیون و 
200 هزار نفر بازنشســته کشوری و لشکری  و در سازمان تأمین اجتماعی 
نیز نزدیک به ســه میلیون و ۶00 هزار بازنشسته از مزایا و افزایش حقوق 

شوند. برخوردار 
همچنین گزارش های ســازمان برنامه و بودجه نشــان می دهد، اجرای 
متناسب سازی در سال ۹۹ و تداوم آن در سال 1400 بر اساس منابع مندرج 
در قانون برنامه و بودجه بوده و آمارها بیانگر آن اســت که متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان در طی ســال ۹۹ رشــدی در حدود 45 درصدی و 

رضایتمندی بازنشســتگان را در پی داشته است.
ضمناً متوسط حقوق بازنشستگان تحت پوشش صندوق های بازنشستگی 
کشوری و لشکری در سال گذشته و امسال مجموعاً 120 درصد و متوسط 
حقوق بازنشســتگان تحت پوشــش تأمین اجتماعی در همین دوره، ناشی 
از اجــرای طرح همسان ســازی مجموعاً 13۸ درصد افزایش یافته اســت. 
گفتنی اســت با توجه به اجرای متناسب سازی از مهرماه سال 13۹۹ منابع 

لازم برای تداوم متناسب ســازی نیز در لایحه بودجه 1400 منظور شده 
اســت که با توجه به ابلاغ قانون بودجه ســال 1400 و لحاظ 130هزار 
میلیارد تومان تداوم متناسب ســازی نیز از محل بخشــی از منابع مذکور 

در حال اجراست.
گفتنی است در خصوص بازنشســتگان تأمین اجتماعی نیز بر اساس بند 
ب ماده 12 قانون برنامه ششــم متناسب ســازی از سال ۹۸ کلید خورد و 
برای نخســتین بار با مشارکت جدی شرکای اجتماعی صورت گرفت، البته 
موانعی برای اجرای متناسب ســازی وجود داشت که از جمله آنها می توان 
به قانون بودجه ۹۹ اشــاره کرد که بر این اســاس قرار شد برای سال ۹۹، 
رقمــی معادل 50 هزار میلیارد تومــان بابت رد دیون دولت تخصیص یابد 

که در یک مرحله 3۹ هزار میلیارد تومان آن محقق شــد. 
البته بر اســاس اعــلام معاون ســازمان تأمیــن اجتماعــی زمانی که 
متناسب ســازی مرحلــه اول در مــرداد ۹۹ عملیاتــی شــد رضایتمندی 
بازنشســتگان را به دنبال داشــته اســت لذا این کار در ســال 1400 نیز 
تــداوم یافت و اعتبار خوبی در بودجه 1400 تصویب شــد تا مرحله دوم 
متناسب ســازی اجرا شــود به طوری که ۸۹ هزار میلیارد تومان بابت دیون 
معوقه دولت به تأمین اجتماعی در بودجه پیش بینی شــده اســت. لازم به 
توضیح اســت بازنشســتگان حداقل بگیر تأمیــن اجتماعی پس از اجرای 
متناسب ســازی بیــن 3میلیون و ۹00 تــا 4میلیــون و 300 هزار تومان 

یافته است. افزایش 
در همین رابطه، محمد شــریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
دیروز در جمع خبرنگاران گفت: با همت دولت و مجلس بعد از 14 ســال 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان در دو مرحله به اجرا درآمد و مشکلات 

زندگی 3میلیون و ۶00 هزار نفر برطرف شــد.
شــریعتمداری  افزود: دریافت خدمات پزشکی برای بیمه شدگان بالای 
۶0 سال ســازمان تأمین اجتماعی در بیمارستان های غیر تأمین اجتماعی 

هم رایگان شده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  در ادامه گفت: فدراسیون فوتبال دیگر 
هیچ بدهی به شســتا ندارد و از طریق منابع نقدی و غیر نقدی بدهی خود 

را پرداخت کرده است.

بازگشتی درخشان 
به ایران

دولت ســیزدهم تا چند هفته دیگر، زمام امور اجرایی کشــور را در 
دست می گیرد و همان گونه که همگان معترفند، اصلی ترین و مهم ترین 
اولویت آن حوزه اقتصاد اســت. در سال های اخیر به دلایل اقتصادی و 
غیراقتصادی متعدد، وضعیت اقتصاد ایران و شــاخص های مختلف آن 

قابل قبول نبوده و در برخی شاخص ها به مرز بحرانی رسیده است.
برهمین اساس طی ماه های اخیر، توصیه های متنوعی برای بسامان 
کردن اقتصاد و بهبود رفاه و معیشت مردم از سوی کارشناسان و برخی 
چهره ها خطاب به مســئولان دولت سیزدهم مطرح شده است. در این 
میــان هر اقتصاددان و کارشناســی درد اقتصاد ایــران را از یک زاویه 
نگریســته و برای آن دارویی تجویز کرده است؛ دردهایی که به صورت 
عمده خود زاییده و معلول عوامل دیگری است که بخش عمده آنها به 

نظام حکمرانی کشور مربوط می شود.
درهمین راســتا به جای توصیه به دولت آینده برای اینکه مهار تورم 
باید مقدم تر باشد یا رشد اقتصادی و راه های مدیریت نقدینگی و کنترل 
رشد آن چه باشــد، بهتر است به سرمنشأ تمام مشکلاتی پرداخت که 

امروزه اقتصاد ایران با آن دست به گریبان است.
هرچند در طول چهاردهه گذشــته همواره این عوامل حضور داشته 
و نقش آفرینی کرده اند، اما به  دلیل تقویت آنها در ســال های گذشته و 
انباشت مشکلات ساختاری و روزمره اقتصادی، امروزه همگان با پوست 
و گوشــت خود معضلات اقتصاد ایران را لمس کرده اند و خواهان حل 
مشــکلاتی هســتند که دامنه اثرگذاری آن به طور مستقیم به جیب و 

سفره مردم رسیده است.
اما چه عواملی در بالادست، مشــکلات ثانویه ای همچون تورم بالا، 
رشد اقتصادی پایین، فضای کسب و کار ناامن و... را ایجاد کرده است.

یکی از این عوامل اقتصاد دولتی است. اقتصاد دولتی ایران که فرصت 
بالندگی و رشد را از بخش خصوصی واقعی گرفته است و تصمیمات آن 
مستقیماً حیات این بخش را تحت تأثیر قرار می دهد، یکی از بزرگترین 
ریشه های مشــکلات اقتصادی کنونی است. مشکلاتی که از روزنه های 
متعددی نظیر بودجه های ســنواتی، نظــام تنظیم بازار و قیمت گذاری 
دســتوری و... فضای اقتصادی ایران را متشــنج تر می کند. نظام توزیع 
منابع در کشور از سرمنشأ، نیاز به اصلاح جدی دارد، چرا که خود عامل 
ایجاد مشکلات بسیاری مانند فاصله طبقاتی، فقر، آسیب های اجتماعی 
و... شــده است. این نظام طیف گسترده ای از منابع از بودجه کل کشور 

تا یارانه های آشکار و پنهان را دربر می گیرد.
چنیــن نظامــی و تصمیماتی کــه اتخاذ می کند به رانت و فســاد 
گسترده ای که یکی دیگر از این عوامل است منجر می شود که بسیاری 
از گروه ها برای دســتیابی به این رانت های کلان با هم رقابت می کنند 
و در زمین این منازعه و رقابت بر ســر گرفتن امتیازات بیشــتر اســت 
کــه حق مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان فعال در بخش خصوصی 

پایمال می شود.
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وزیــر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره 
به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی 
آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت 

از بانوان کارآفرین تاکید کرد.
به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در 
نشســت بانوان کارآفرین برتر و مشــاوران 
امور زنان ، ضمــن قدردانی از تلاش بانوان 
در حوزه هــای مختلف تولید، و نیز اقدامات 
دفتر امــور زنان و خانواده وزارت صمت، به 
شرایط اقتصادی کشور در شرایط تحریم  و 
همه گیری کرونا اشاره کرد و گفت: در این 
مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده 
گرفتم تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها 
و توانمندی های موجود، برنامه های موثری را 
برای تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد 
کشــور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و 
شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف مورد 
نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این ۹ 
ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول 
در هر حوزه ای را کاری دشــوار و مشمول 
هزینه توصیف کــرد و افزود: وزارت صمت 
علی رغم همه این ســختی ها، با ســماجت 
هزینــه اجرای این برنامه هــا را قبول کرد.

وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت در ادامه 

صحبت های خود به ظرفیت و توانایی بانوان 
در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: 
بانوان نشــان دادند که اگر فرصت و شرایط 
مناســب برای فعالیت بانوان ایجاد شود، در 
حوزه های کارآفرینی و ثروت  آفرینی توانایی  
خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه 

بر کسی پوشیده نیست.
وی همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی 
بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی 
وزارت صمــت در حمایت از بانوان فعال در 

بخش تولید و تجارت خبر داد.
رزم حسینی در بخش دیگر صحبت های 

خود اجرای سیاست های تجارت بین المللی 
پرونده هــای  برگشــت  در  آن  تاثیــر  و 
صادرکنندگان از دســتگاه قضایی به حوزه 
تولید و تجارت و همچنین تسهیل در رفع 
تعهــدات ارزی صادرکننــدگان را یکی از 
اقدامات مهم در روان سازی تجارت بین المللی 

و تامین کالاهای اساسی و مورد نیاز تولید 
اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه 
در حوزه صادرات به این وزارتخانه را از دیگر 

دستاوردهای ماه های اخیر عنوان کرد.
وی احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید 
در ســه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را 
از دیگر دســتاوردهای مهم وزارت صمت، 
در راستای تحقق شــعار سال و حمایت از 
تولید برشــمرد و اظهار داشت: در خصوص 
قوانین مزاحم مربــوط به داخل وزارتخانه، 
اقدامــات لازم انجام و در ماه های نخســت 
سال، ابلاغیه های مربوطه جهت رفع آن ها 

صادر و ابلاغ شد.
رزم حســینی در ادامه به آزادســازی و 
واگــذاری ۶ هزار محــدوده معدنی حبس 
شــده از طریق مزایده اشــاره کرد و آن را 
مــورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و 
اجرای ایــن طرح موجب ایجاد فرصت های 
جدید سرمایه گذاری و اشتغال را در کشور 
دانست.افزایش صادرات فولاد و محصولات 
پتروشــیمی، افزایــش تولیــد محصولات 
بهداشــتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 
رشته صنعتی، و دســتاوردهای مربوط به 
عمق ســاخت داخل دیگر مواردی بود که 
وزیر صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد:

ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین

پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در چهارسال گذشته به مرجعیت فرهنگی کشور رسیده است
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اشاره به مرجعیت یافتن پژوهشگاه 
فرهنگ، هنر  و  ارتباطات به عنوان یکی از اهداف این موسســه در دولت 
دوازدهم گفت: اینکه دبیرخانه کارگروه رصد فرهنگی کشور یا دبیرخانه 
موسسات پژوهشــی و فرهنگی به این مجموعه واگذار شده است نشان 
می دهد که پژوهشگاه توانسته مرجعیت لازم را در بخش فرهنگی کشور 

پیدا کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، سیدعباس صالحی در آخرین 
جلسه هیات امنای پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات با تشکر از انضباط 
مالی این موسسه در طول چهار سال گذشته اظهار داشت: هدف از تاسیس 
این پژوهشــگاه تقویت علمی و پژوهشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بوده اســت که خوشبختانه در این زمینه اتفاقات خوبی از زمان تاسیس 

این موسسه رقم خورده است.
 وی ادامه داد: یکی از ویژگی های پژوهشگاه فرهنگ، هنر و  ارتباطات 
این است که در حال حاضر یک مرکز پایش اطلاعات در کشور محسوب 
می شود، تلاش پژوهشگاه هم بر این بود که در این  مسیر برخی از داده ها 
را دوباره احیا کند، به همین  منظور در حوزه نگرش ها و نظرســنجی ها 
اقدامات خوبی رقم  خورده و از این رو جایگاه پژوهشگاه در فضای داده ها 
حفظ شــده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی تاکید کرد: پژوهشگاه 
فرهنگ، هنر و  ارتباطات در دولت دوازدهم چند وظیفه را برعهده داشت، 
ابتدا اســتفاده از داده ها بود، داده هایی که تولید می شــود صرفا نباید به 
آرشیو برود بلکه باید نهایتا استفاده از آن صورت بگیرد، در همین راستا 

پژوهشگاه سعی کرد داده ها را در بخش وسیع تری منتشر کند.

صالحی یادآور شد: وظیفه دیگر پژوهشگاه این بود که یک فراتحلیل 
از داده ها داشــته باشــد تا بتواند در حوزه بهره برداری نهایت استفاده را 
ببرد، درواقع تلاش این پژوهشــگاه براین بــود که به گونه ای عمل کند 
که داده ها به سیاست گذاری و  راهبردسازی تبدیل شود، خوشبختانه در 
این مسیر موفقیت های زیادی از سوی این موسسه صورت گرفته است.

 وی افزود: مرجعیت یافتن پژوهشگاه فرهنگ، هنر  و  ارتباطات هدف 
دیگر بود، در این بخش پژوهشــگاه توانست موفقیت لازم  را حاصل کند، 
اینکــه دبیرخانه کارگروه رصد فرهنگی کشــور یا دبیرخانه موسســات 
پژوهشــی و فرهنگی به این مجموعه واگذار شده است نشان می دهد که 

پژوهشگاه توانسته مرجعیت لازم را در بخش فرهنگی کشور پیدا کند.
 عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی بیان کرد: زمانی که پژوهشــگاه 
به عنوان مادر ســایر پژوهشگاه های فرهنگی و هنری شناخته می شود و 
فرهنگ دوســتان در حوزه های مختلف به این پژوهشگاه استناد می کنند 
هدفی بود که در این چهارسال دنبال شد و خوشبختانه محقق هم شد.

 صالحــی تصریح کرد: از طرفی دیگر هدف پژوهشــگاه در این دولت 
این بود که در اســتان ها هم کار پژوهشی همانند تهران به جلو برود، در 
همین راســتا 31برش استانی در پیمایش های ملی داریم که حوزه های 

فرهنگی را مورد بررسی قرار دادند.
 وی ابراز داشــت: از دیگر اهداف پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات 
توجه به حوزه کودک و نوجوان بود، تا دو سال گذشته پیمایش ها براساس 
گروه سنی 1۸ سال به بالا بود، این در حالی است که برای شناخت بهتر 
نسل جدید باید پیمایش ها در گروه های سنی مختلف همچون کودک و 
نوجوان انجام شود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تلاش پژوهشگاه فرهنگ، 
هنر و ارتباطات برای اقدامات شفاف مالی و همچنین ارتقاء منابع انسانی 
کارآمد در طول چهار ســال گذشته را یکی از اقدامات مهم این موسسه 
دانست. صالحی در پایان گفت: پژوهشگاه باید در گام آخر خود گزارشی 
از اقدامات خود در طول این چهارسال را آماده و در عین حال پیشنهادات 

موثر برای بهبود عملکرد آینده این  موسسه را ارائه کند.
 گفتنی اســت در این جلسه هریک از اعضای هیات امنای پژوهشگاه 
فرهنــگ، هنر و ارتباطات نقطه نظــرات خود را در جهت بهبود روند کار 

پژوهشی این موسسه ارائه کردند.

 خبر

صعود همزمان بازارهای داخلی در سایه اخبار برجامی
رشد قابل توجه قیمت دلار در هفته گذشته سبب شد تا سکه بازان در 
موقعیت خرید قرار بگیرند و علیرغم ادامه روند نزولی اونس جهانی طلا، سکه 
همسو با روند قیمتی دلار در روز چهارشنبه تا قیمت 10 میلیون و ۸50 هزار 
تومان صعود کرد. دلار نیز در ادامه هفته از مرز 25 هزار تومان عبور کرد و 

در روز چهارشنبه تا نقطه 25 هزار و 250 تومان صعود کرد.
مشخص است که همچنان عامل مسلط در تعیین مسیر قیمت ها در بازار 
عدم مشخص نشدن وضعیت مذاکرات برجام است و به نظر می رسد اختلاف 
جدی بین ایران و آمریکا، موجب شــکل گیری انتظارات افزایش قیمتی در 
بازارها شــده است. در واقع، خبر اعلامی توقف مذاکرات هسته ای تا زمان 
نامشخص، بازار دلار را در مسیر صعود و سکه بازان را در موقعیت خرید قرار داد.

الگوی رشد سکه و دلار تا حدودی مشابه هم بوده است اما پیش بینی 
می شود چنانچه اونس طلا جهانی زیر قیمت هزار و ۸00 دلار بماند و موج 
جدید کرونا در کشور آغاز گردد تقاضا برای سکه کاهش و در نتیجه قیمت 
آن نیز افت نماید. بازار در هفته گذشته با رشد قابل توجه تقاضا مواجه بود و 
معامله گرانی که تا پیش از انتخابات احتیاط را در دستور کار قرار داده بودند 

در صدد خرید ارز برآمدند.
از طرف دیگر افزایش میزان تقاضا برای حواله درهم در حوالی محدوده ۶ 
هزار و ۹00 تومان عامل دیگری در افزایش قیمت دلار در هفته اخیر بوده 
است. اما دور از ذهن است که قیمت دلار تحت تاثیر هیجانات بازار گیرد و 
تنها در صورت مشخص شدن توافق برجام است که می توان انتظارات بالایی 
در افت قیمت این ارز را در نظر داشت. همچنین شیوع مجدد کرونا دلتا در 
سطح جهان و افزایش تعطیلی های وابسته به آن، به اونس جهانی طلا اجازه 

بالا رفتن قیمت را نخواهد داد.
هفته گذشته نیز حال و هوای تالار شیشه ای باب دل سرمایه گذاران بود و با 
رشد 3.۶ درصدی و افزایش ارتفاع حدود 2درصدی نماگر هم وزن برای دومین 
هفته متوالی شاهد رشد میانگین قیمت بوده است. به همین دلیل سرمایه 
گذاران بیشترین ورود سرمایه به بازار بورس را در چند ماه اخیر رقم زدند.

در دومین هفته متوالی رشد شاخص کل، ارزش سهام به بیش از 1250 
هزار واحد رسید. عمده سرمایه هایی که طی دو هفته اخیر وارد تالار شیشه 
ای شدند سهام کوچک بود و در حال حاضر با بهبود روند معاملات و کاهش 
فشار فروش، اندکی از شدت تردیدها کاهش و سهامداران در حال ورود به 
مجدد به بازار هستند. اما همچنان این بازار می تواند دستخوش سیاست های 
اقتصادی دولت جدید شود چنانچه دولت سیزدهم نیز بخواهد رویکردهای 
مبتنی بر نرخ گذاری و اعمال کنترل دســتوری در جریان عرضه کالاها در 
دســتور کار قرار دهد علاوه بر ایجاد رانت و کاهش بازدهی بازار، می توان 
انتظار داشت بازار سهام به دلیل شکل گیری عدم اطمینان مجدد سرمایه 

گذاران، با ریزش مواجه شود.
انواع نفت خام هفته گذشــته با افت در حدود 2 دلار در هر بشکه آغاز 
کردند در طول هفته با رشد سطح تقاضا و بهبود چشم انداز اقتصادی در پی 
گسترش واکسیناسیون، نفت خام آمریکا قیمت ۷4 دلار خود را تثبیت نمود 
و با ۹ درصد رشد، بیشترین بازدهی در ماه گذشته را به ثبت رساند. نگرانی از 
گسترش کرونای دلتا در سطح جهان و کاهش سطح ذخایر نفت خام آمریکا، 

قیمت انواع نفت را به دلیل کمبود عرضه در بازار افزایش داد.
قیمت جهانی طلا هفته گذشته را کاهشی آغاز کرد و تقویت ارزش دلار، 
احتمال افزایش زودهنگام نرخ بهره و تعدیل بسته های محرک مالی باعث 
افت قیمت طلا بوده است. این در حالی است که تا پیش از این معامله گران 
امیدوار به پایین ماندن نرخ بهره و احتمال ادامه فشــارهای تورمی ناشی از 
اختصاص بسته های محرک مالی بودند تا اونس قیمت جهانی طلا افزایش یابد.

در صورت مطلوب نبودن آمار اشتغال آمریکا انتظار می رود سیاست های 
انبساطی و حمایتی پولی ادامه داشته باشد که این موضوع می تواند به رشد 
تقاضای طلا منجر شود. از طرف دیگر با افزایش شاخص جهانی دلار قیمت 
فلزات پایه به جز سرب و روی کاهش یافتند. در هر صورت آلومینیوم در پایان 
این هفته به مرز 2 هزار و 500 دلار رســید. نیکل همچنان در بالای کانال 
1۸ هزار و 200 دلار در نوسان است. با توجه به اینکه رییس جمهور آمریکا 
خبر از نوسازی زیرساخت های کشور را داده است احتمال آنکه قیمت فلزات 

اساسی با فرض ثابت ماندن سایر عوامل افزایش یابد، بالاست.
رمز ارز بیت کوین هفته پرنوسانی را پشت سر گذاشته و با توقف فعالیت 
استخراج این ارز دیجیتالی در برخی از کشورها و ممنوعیت فعالیت صرافی 
های بزرگ در انگلیس و ژاپن قیمت زیر کانال 35 هزار دلار باقی ماند. چند 
ماهی اســت که دولت چین با سرکوب بازار ارز دیجیتال بی ثباتی را برای 
بیت کوین رقم زده اســت که به نظر می رساند با ادامه سیاست های پولی 

 
  

معــاون امور صنایع وزارت صمت با تحلیل روند تولید محصولات منتخب 
صنعتی طی دوماه اخیر از رشــد 21 درصدی تعداد پروانه های بهره برداری 
صنعتی تا اواخر اردیبهشت خبرداد و گفت: طی دو ماه ابتدای سال جاری در 
مقایســه با سال گذشته میزان اشتغالزایی پروانه های بهره برداری بیش از 15 

درصد رشد و سرمایه گذاری نیز بیش از52 درصد افزایش یافته است.
به گزارش شــاتا، مهدی صادقی نیارکی میزان اشتغال صنعتی ایجاد شده 
طی 2 ماه اخیر را بیش از 1۷ هزار نفر عنوان کرد و گفت: روند صدور جوازهای 
تاسیس نیز در مقایسه با سال گذشته با رشد 2۷ درصدی به ۶400 فقره رسیده 
و این موضوع از افزایش رغبت مردم به سرمایه گذاری در بخش صنعت حکایت 
دارد.معاون امور صنایع وزارت صمت در ادامه از رشد ۸ درصدی تولید ناخالص 
داخلی صنعت در سال ۹۹ خبرداد و گفت: براساس گزارش بانک مرکزی روند 
تولید ناخالص داخلی در صنعت در چهار فصل مثبت بوده است به طوریکه در 

فصل بهار رشد تولید ناخالص داخلی صنعت معادل 1.۸، در فصل تابستان 11.۹ 
پاییز 10 و در زمستان ۸.4 درصد بوده است.وی خاطر نشان کرد: این رشد در 

شرایطی محقق شده که دو تهدید بزرگ تحریم و کرونا همچنان بر صنعت سایه 
افکنده بود و صنعتگران با تحمل مشکلات بسیاری توانستند جهش تولید را 
رقم بزنند.معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره به جهش تولید 23 محصول 
از بین 2۸ محصول منتخب صنعتی تصریح کرد: در 2 ماه ابتدای سال جاری 
روند تولید صنایع راهبردی نظیر خودرو و لوازم خانگی با رشد مناسبی روبه رو 
بوده است.صادقی نیارکی تصریح کرد: میزان تولید کامیون، کامیونت و کشنده 
در صدر روند افزایشــی محصولات منتخب قرارداشته و بیش از 45.5 درصد 
رشد داشته ومیزان تولید خودرو سواری نیز حدود ۹ درصد افزایش یافته است.

وی درخصوص صنعت لوازم خانگی نیز بیان کرد: تولید ماشین لباسشویی با 
رشد بالغ بر 40 درصد به بیش از 1۷۹ هزار دستگاه و تولید یخچال با رشد 30 
درصدی به بیش از 25۶ هزار دستگاه رسیده است. همچنین تولید تلویزین با 

رشد 25 درصدی به حدود 150 هزار دستگاه رسیده است.

رشد ۲1 درصدی پروانه های بهره برداری صنعتی تا اواخر اردیبهشت

معــاون وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات گفت: باید 
مراقب باشیم که استانداردها و مجوزها، تبدیل به ابزاری برای انحصارطلبی  

و استفاده از قدرت دولت برای جلوگیری از فعالیت سایرین نشود.
»امیر ناظمی« رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در مراسم اعطای 
گواهی نامه »رتبه بندی به اولین مرکز داده ممیزی شده کشور« گفت: برای 
این که مجوزها دارای کاربردهای درست باشند، باید چند ویژگی را مدنظر 
قرار داد. مجوز باید از حالت صفر و یک خارج و به یک طیف تبدیل شود.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران اعلام کرد: باید مجوز را در زمره 
رتبه بندی قرار دهیم تا فرصت ارتقا داشته باشد با این کار مسیر توسعه 
را به فعالین بخــش خصوصی اهدا خواهیم کرد. ویژگی دیگری که باید 
در حوزه صدور مجوز به آن دقت کنیم، نگاه سیســتمی اســت. ما مجوز 
را صرفا یک برگه کاغذ گواهینامه نمی بینیم بلکه سیســتمی از مجموعه 

بازیگران بخش هستند که هر کدام نقش خود را ایفا می کنند.
وی افزود: مجوز زمانی کاربردی می شــود که نهادی که کسب و کار را 
مورد ســنجش قرار می دهد، یک نهاد دولتی نباشــد و از فعالین بخش 
خصوصی تشــکیل شــوند، به این ترتیب هر کــدام از بازیگران بازی و 
اهمیت خود را دارند. اگر قرار اســت به بخش خصوصی مجوز داده شود 
باید تعداد رای و صندلی بخش خصوصی بیشتر باشد و فرآیند امتیازدهی 

مشخص شود.
امیر ناظمی تاکید کرد: مساله دیگر که باعث می شود، مجوزها کاربردی 
باشند بحث، مشوق محور بودن است. در سازمان فناوری اطلاعات ما به 
کســب و کارها  اعلام نکرده ایم که اگر دارای مجوز نباشــند، حق فعالیت 
ندارند. اما در ادامه یادآور شــدیم اگر مجوز داشــته باشند می توانند از 

تسهیلات و مشوق هایی که برای شان در نظر گرفته ایم استفاده کنند.
معــاون وزیر ارتباطات انطباق مجوزها با اســتانداردهای جهانی را از 
دیگر عوامل مهمی دانست که باید در زمان صدور مجوز آن را مدنظر قرار 
داد. وی گفت: مجوزهای بسیاری صادر می شوند اما هیچکدام استاندارد 

جهانی را ندارند اما ما تمهیداتی در نظر گرفتیم که 4 اســتاندارد جهانی 
را نیز در رتبه بندی مراکز داده پوشش بدهیم تا کسب وکارها برای اعلام 
جهانــی توانایی هایی خود نیاز دوباره به دریافت مجوز جهانی نداشــته 
باشــند. رتبه بندی دیگر مانند یک جزیره دورافتاده از چیزی که در دنیا 
رخ می دهد نخواهد بود و استانداردهای جهانی را در نظر خواهد گرفت.

امیــر ناظمی با تاکیــد بر اســتفاده از بازیگران قدیمــی حوزه های 
مختلــف تصریح کــرد: معمــولا بازیگــران حــوزه فناوری، توســعه 
 نــوآوری را پیــش از دولت ها آغــاز می کنند. زمانی کــه دولت تصمیم

 به مداخله می گیرد معمولا به جای اســتفاده از بازیگران قدیمی، بازی 
جدیدی می چیند که بازیگران قدیمی حذف شــوند و بازیگران جدیدتر 

جای آن ها را بگیرند.
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات تاکید کرد: تلاش ما این اســت که 
فعالیت بازیگران قدیمی حوزه فناوری را به رسمیت بشناسیم. به همین 
دلیل برای رتبه بندی مراکز داده، ابتدا مجوزی را برای ۹ دیتاسنتر )مرکز 
داده( که ترافیک آن ها از حد تعیین شده گذر کرده بود، در نظر گرفتیم 
و پس از آن گواهی موقت، شرکت ها دریافت گواهی نامه اصلی و دائمی را 
دنبال کردند و امروز آسیاتک اولین شرکتی است که این اولین گواهینامه 

رتبه بندی مرکز داده را دریافت می کند.

عضو کمیســیون برنامه، بودجه مجلس با بیان اینکه جبران هشت سال 
عقب ماندگی در بخش مسکن کار دشواری است، گفت: دولت باید سرمایه ها 
را با مشــوق های مناسب به سمت ساخت واحد های مسکونی در محدوده 

بافت های فرسوده هسته میانی شهر ها هدایت کند.
رحیم زارع ،با اشــاره به چالش های پیش روی دولت سیزدهم درحوزه 
مســکن گفت: در طول ســال های اخیر به دلیل رها شدن بخش تولید و 
بی توجهــی به تقاضا جامعه برای خرید خانه، افزایش قیمت بی ســابقه ای 
را به متقاضیان واقعی مســکن تحمیل شد، به نحوی که دیگر بسیاری از 

مردم توان ورود به بازار مسکن را ندارند.
نماینده مردم آباده، بوانات، خرم بید و سرچهان در مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به نیاز حیاتی کشور به ساخت بیش از 5 میلیون واحد مسکونی 

ادامــه داد:دولت آینده در حالی کار خود را آغاز می کند که با کمبود قابل 
توجه مسکن، مواجه است.

ســخنگوی کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس شورای اسلامی 
اضافه کرد: دولت در سال های اخیر تلاش کرد با اجرای طرح ملی مسکن 
مقداری مسکن تولید کند اما متاسفانه به دلیل بالا بودن اقساط این مساکن 
چندان مورد اســتقبال قرار نگرفت، ضمن اینکه به دلیل پیشرفت فیزیکی 
حــدود 30 درصد، بخش قابل توجهــی از اجرای آن برای دولت بعدی به 
ارث گذاشــته می شود.این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه جبران هشــت سال عقب ماندگی در بخش مسکن و سرکوب بخش 
تولید،  کار دشواری است ادامه داد:وزارت راه و شهرسازی دولت آینده باید با 
به کارگیری ظرفیت های موجود در صدد جبران عقب ماندگی چندساله حوزه 

مســکن باشد در این مسیر هم باید سرمایه ها را با تسهیلات و مشوق های 
مربوط به مجوزهای ســاختمانی در مسیر احیا و ساخت واحد مسکونی در 

محدوده بافت های فرسوده هسته میانی شهر ها هدایت کند.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات کشور در مجلس شورای 
اســلامی افزود: همچنین یکی از ماموریت های مهم دولت آینده جلوگیری 
از احتکار واحدهای مســکونی، سفته بازی و دلالی در این بازار است. البته 
مجلس با تصویب قوانین مالیاتی، مانند مالیات بر خانه های خالی و همچنین 
پیگیری طرح مالیات بر عایدی سرمایه که در کمیسیون اقتصادی در حال 
بررسی است، زمینه را برای این مهم فراهم کرده و با پیگیری اجرای طرح 
جهش تولید و تامین مســکن و ســاخت یک میلیون واحد مسکونی بازار 

را سامان دهد. 

مجوزها نباید تبدیل به راهی برای انحصارطلبی شوند

وزارت راه و شهرسازی جبران عقب ماندگی تولید مسکن را از بافت های فرسوده آغاز کند

 در مسیر تحقق برنامه های اقتصاد هوشمند محقق شد؛
وزارت اموراقتصادی و دارایی در میان ســه وزارتخانه برتر 

دولت الكترونیك

وزارت امور اقتصادی و دارایی در دور هفتم ارزیابی دولت الکترونیک 
و در مســیر تحقق برنامه های اقتصاد هوشــمند، حائز رتبه سوم بین 

وزارتخانه ها و چهارم میان دستگاه های اجرایی شد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، »رضا باقری 
اصل« دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات در برنامه تهران 20 با اعلام 
این خبر وزارتخانه های »ارتباطات و فنآوری اطلاعات« و »تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی«  را به عنوان حائزین رتبه اول و دوم معرفی نمود و خاطر 
نشان کرد: سه وزارتخانه برتر در زمینه دولت الکترونیکی، برای به دست 

آوردن رتبه برتر به صورت جدی با یکدیگر رقابت تنگاتنگی داشتند.
بنــا بر این گزارش، وزارت امور اقتصادی و دارایی بر اســاس نتایج 
دور هفتــم ارزیابی دولت الکترونیک موفق به الکترونیکی نمودن بیش 
از ۹۷ درصــد از ۹1 خدمــت و 2۸۷ زیر خدمت خود و کســب امتیاز 

۶۷.۷ شده است.
این گزارش میزان امتیازات وزارت اقتصاد در شاخص هایی چون دولت 
»کاربر محور«، »دولت شفاف«، »دولت یکپارچه« و »دولت مشارکتی« 
را به ترتیب برابر با »۷2.۹«،« ۶0.۷«،«۶3.5« و«۷3« اعلام نموده است.

این گزارش می افزاید، تعداد دستگاه های ارزیابی شده در چارچوب 
دولت الکترونیک از ۶0 دســتگاه در دوره اول به 1۶0 دســتگاه در این 

دوره )هفتم( رسیده است.
گفتنی است، وزارت اقتصاد پیش از این نیز در شاخص دولت شفاف، 

رتبه دوم را در میان 1۸ دستگاه دولتی کسب کرده بود.
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رئیس کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
گفت: هر کشوری که موفق به کنترل تورم شده از بانک 

مرکزی مستقلی برخوردار بوده است.
کسری بودجه یکی از چالش های اصلی اقتصاد ایران 
در سال های گذشته بوده است و زمانی رخ می دهد که 
دولت منابع کافی برای هزینه های خود نداشــته باشد 
اما حاضر نمی شــود از هزینه های خود کم کند. بر این 
اساس منفی شــدن تراز درآمدها و هزینه ها در طول 
اجرای یک سال قانون بودجه را کسری بودجه می نامند.

در زمان بررسی لایحه بودجه 1400 کارشناسان بر 
این نکته تاکید کردند که درصورت باقی ماندن تحریم ها 
و لایحه بودجه پیش  رو بدون هیچ تغییری با کســری 
بودجه شــدیدی روبرو خواهیم شــد، بطوری که باید 
منتظر تورم بالای 50 درصد بود که شــکاف عمیقی با 
نرخ تورم هدف گذاری شده توسط بانک مرکزی دارد، 
اما به مانند سال های پیش سخن آنان راه به جایی نبرد. 

در این میان کوروش پرویزیان، رئیس کانون بانک ها 
و موسسات اعتباری خصوصی درباره مدیریت کسری 
بودجه، عدم استقراض از بانک ها و بالارفتن پایه پولی 
و تورم گفــت: هیچ راهی بــرای دولت جهت مدیریت 
کســری بودجه در کوتاه مدت طی سال 1400 وجود 
ندارد، جز در نظر گرفتن این سه مورد یعنی استفاده از 

ابزار اوراق، مولدسازی دارایی های دولتی از جمله فروش 
دارایی های مازاد مانند ابنیه و تاسیسات غیر ضروری و 
سوم بازار سهام و عرضه سهام دولتی در آن. دولت باید 
به این نتیجه دســت یابد که در کدام یک از این موارد 

اشاره شده، موفق تر عمل خواهد کرد. 
به نظر می رسد در این میان اوراق بین دیگر گزینه ها 
موفق تر خواهد بود زیرا درباره فروش ســهام شرکت ها 

باید در نظر داشت که خاطرات مردم از بورس و اتفاقات 
سال ۹۹ به دولت اجازه این کار را نخواهند داد و احتمالا 

مورد استقبال قرار نمی گیرد.
وی در ایــن خصوص چنین توضیح داد: در میان و 
بلند مدت نیاز است تا هم ناترازی بودجه برای دراختیار 
گرفتن تراز واقعی برطرف شــود و هم اینکه پایه های 
مالیاتی جدید مورد شناســایی قــرار گیرد و همزمان 

اعطای معافیت مالیاتی به بخش تولیدی فراموش نشود.
رئیس کانون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی 
درباره اســتقلال بانک مرکزی نیز ابــراز کرد: در این 
مســیر، اصلاح نگاه به بودجه و استقلال بانک مرکزی 
یکی از بهترین کارهایی اســت که باید هدف گیری در 
آن انجام شود. هر کشوری در دنیا که موفق به کنترل 
تورم خود شــده و آن را به زیر 5 درصد رســانده، از 
بانک مرکزی مســتقلی برخوردار بوده است، بنابراین 
بدون شک یکی از بهترین و اساسی ترین کارها همین 

مبحث خواهد بود.
پرویزیــان در ایــن باره که بخشــی از مشــکلات 
اقتصادی به مــراودات بین المللی و FATF برمی گردد، 
گفت: بدون شــک مراودات بین المللی به روان شــدن 
تجــارت و مبادلات کالا می انجامد، اما اساســا با نقش 
بانک مرکزی در تسعیر مخالفت دارم، وقتی از استقلال 
آن صحبت به میان می آید به این معنا است که دلیلی 
برای تبدیل دلار به ریال از سوی این نهاد برای دولت 
وجــود ندارد، پس موضوع فــوق را چگونه می توان به 
FATF وصل کرد؟ مســئله مراودات بین المللی و مسئله 
FATF به قوت خود باقی اســت، اما ربطی به استقلال 
بانک مرکزی ندارد و اساسا با ورود دلار و تزریق آن به 

بودجه دولتی مخالف هستیم.

 خبر

اقتصاد یا سیاست؟ مسئله این است! 
این روزها در افکار عمومی و بویژه در مجامع و شبکه روابط فعالان 
و صاحبنظران اقتصادی، این ســوال بســیار شنیده می شود که عبور 
اقتصاد ایران از بحران فعلی بیشــتر وابسته به حل معضلات ساختاری 
نظام اقتصادی است یا گره گشایی از وضعیت روابط بین المللی کشور؟

در این باب نظرات متنوعی طرح شــده و به نظر می رســد هر یک 
گوشه ای از حقیقت را در خود دارد. کنار هم قرار دادن این نظرات می 

تواند تصویر کامل تری از موضوع به ما ارائه کند.
طرفداران اولویت گشــایش بین المللی: استدلال های این گروه دو 

نکته بسیار عمیق و اساسی در خود دارد.
نکته نخست اینکه در دنیای امروز و عصر اقتصاد دانش بنیان، موضوع 
تقســیم کار تخصصی و صرفه ناشی از مقیاس در سرمایه گذاری برای 
توسعه دانش و فناوری، موتور محرکه اصلی تولید ثروت است. نشان آشکار 
این ادعا رشد دو برابری ارزش تجارت جهانی نسبت به رشد اقتصادی 
جهانی است. در واقع این گروه می گویند در میانمدت و درازمدت، بدون 
روابط بین المللی موثر و توســعه تولید صادرات محور، مردم و کشور، 
لاجرم به صورت نسبی )در مقایسه با سایر جهان( فقیرتر خواهند شد و 

این مدعا کاملا منطبق با منطق اقتصادی و عقل سلیم است.
نکته دوم در استدلال این گروه این است که در جهان شبکه ای، که 
باقی ماندن در بازارهای بین المللی برای هر بنگاه و اقتصاد هر کشوری، 
دیگــر نه یک مزیت، بلکه یک ضرورت حیاتی اســت؛ مرکزیت ایالات 
متحده در بازار ســرمایه، بازار فناوری و پویایی و بالندگی بازار مصرف 
این کشور، در کنار امکانات فنی و حقوقی و مالی آن دولت برای تحمیل 
اراده سیاسی خود در عرصه تجارت بین الملل، آمریکا را در موقعیتی قرار 
داده است که اگر مصر به حذف بنگاه یا کشوری از شبکه روابط اقتصاد 
جهانی باشد؛ تا حد زیادی در این امر توفیق خواهد یافت. تجربیات تلخ 

روزهای تحریم، متاسفانه تا حد زیادی موید این گزاره است.
در مقابل آنان که بر اولویت اصلاحات ساختاری اقتصاد کشور تاکید 
دارند نیز دو نکته کلیدی را در اســتدلالهای خود طرح می کنند که 

شایسته توجه بسیار است.
نکته نخست اینکه دسترسی به بازارها و سرمایه و فناوری بین المللی، 
برای هر نظام اقتصادی منبعی است مانند سایر منابع؛ اما در نهایت آنچه 
اقتصاد را پیش می برد و موجب شــکوفایی بنگاه و ارتقای رفاه خانوار 
می شود؛ توانایی اقتصاد برای ایجاد ارزش افزوده است. ناهنجاری های 
ساختاری در نظام اقتصادی ایران، با سرکوب انگیزه ایجاد رشد از طریق 
ارتقــای بهره وری، موتور تولید ارزش افزوده در نظام اقتصادی ایران را 
خاموش کرده است و به این ترتیب گشایش های بین المللی نیز، تنها 
به رونق و رواج خام فروشــی و اشاعه مجدد سیاستهای مضر و مخرب 
سرکوب ارزی منجر خواهد شد. در واقع ریختن بنزین در باک ماشینی 

که موتور آن خراب است فایده ای ندارد.
نکته دوم اینکه ناهنجاری های ساختاری نظام اقتصادی، که طرفداران 
اولویت اصلاح نظام اقتصادی نسبت به گشایش سیاسی، از آن بعنوان 
»تحریمهای داخلی« و یا »خودتحریمی« یاد می کنند؛ تا حد زیادی از 
تحریمهای بین المللی مستقل است. البته قطعا دسترسی به منابع بین 
المللی انجام این اصلاحات سخت و دردناک را ساده تر خواهد کرد؛ اما 
در اساس، این اصلاحات نیازمند زیرساخت فنی و اراده سیاسی در درون 

کشور است و اتصال ضروری و ذاتی به موضوع تحریمها ندارد.
کنار هم قرار دادن نکات و استدلال های دو گروه، بوضوح نشان می 
دهد در درازمدت، رسیدن به یک اقتصاد شکوفا و پایدار، نیازمند حل 
هر دو مسئله است. اما به نظر می رسد در صورت توانایی حاکمیت برای 
بسیج همراهی عمومی و عزم ملی، از طریق نمایش تعهد به اصلاح امور و 
رعایت استانداردهای حکمرانی خوب در نظام اقتصادی، گزینه دوم یعنی 
اصلاح ساختاری نظام اقتصادی از اولویت زمانی بیشتری برخوردار باشد 
و شانس ما برای بهره برداری صحیح از فرصتهایی که در پی گشایش 

استقلال بانک مرکزی؛ مسیر کنترل نرخ تورم

 
مجلس به جد دنبال اصلاح رفتار غلط بانک ها در پرداخت سلیقه ای وام های خرد است 

 نرخ ارز تعیین تکلیف شود

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: در کمیسیون های اصل ۹0 و 
اقتصادی اقدامات بانک ها را در پرداخت وام های خرد و کلان پیگیری می کنیم 
چراکه بانک ها به جای ایستادن در مقابل اختلاس گران، مقابل مردم ایستاده اند.

سید غنی نظری خانقاه  با انتقاد از برخورد سلیقه ای بانک ها با متقاضیان 
دریافت وام های  خرد، گفت: برخی بانک ها از دستگاه های مهم و تاثیرگذار 
در افزایش نارضایتی اقتصادی مردم به شمار می آیند چراکه با برخوردهای 
سلیقه ای و سختگیری های بی مورد متقاضیان وام های خرد را به ستوه آورده اند 
درحالی که مطابق قانون صرفا طلب یک ضامن یا وثیقه و یا اعتبارسنجی برای 
پرداخت وام کفایت می کند اما بانک ها علاوه بر درخواست این 3 مورد به صورت 
توامان، برای ضامن نیز شرط گذاشته اند چراکه از نظر آن ها ضامن باید حتما 

کارمند رسمی دولت باشد درواقع آن ها از اجرای قانون استنکاف می کنند.
نماینده مردم خلخال و کوثر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: متاسفانه 

عدم رقابتی بودن فعالیت بانک ها مشکلات فوق را به وجود آورده است، بنابراین 
از آنجا که بانک ها بی رقیب کار می کنند در مقابل مردم احساس مسئولیت 
نمی کننــد.وی اظهار کرد: در حالی که مطالبات و معوقات اصلی بانک ها از 

وام گیرنده های کلان است اما آن ها وام گیرنده خرد را لای منگنه گذاشته و 
با اعمال سختگیری های بسیار، حتی آن ها را به دادگاه و زندان می کشانند، 
در عین حال با فردی که چندین میلیارد وام گرفته و اقساط خود را پرداخت 

نکرده برخوردی نمی شود.
نظری با بیان اینکه حدودا هر یک از معوقات وام های کلان معادل 500 
وام خرد است، اظهار کرد: منتقد عملکرد بانک مرکزی و برخوردهای سلیقه ای 
بانک ها هستم هرچند بانک مرکزی بدون مسئول مشخص به حال خود رها 
شــده است.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه رفتار بانک ها 
سبب افت بهره وری در کشور شده است، گفت: درصورتی اشتغال در کشور 
پا می گیرد که به کارآفرینان و مشاغل خرد وام کم بهره و آسان داده شود لذا 
مجلس در کمیسیون های اصل ۹0 و اقتصادی اقدامات بانک ها را در پرداخت 
وام های خرد و کلان پیگیری می کند چراکه بانک ها به جای ایستادن مقابل 

اختلاسگران در مقابل مردم ایستاده اند.

یک کارشناس امور اقتصادی گفت: یکی از اقداماتی که بانک مرکزی دولت 
سیزدهم باید در اولویت قرار دهد، تعیین تکلیف نرخ ارز و خارج ساختن آن از 
ابهام است.آلبرت بغزیان، کارشناس امور اقتصادی در رابطه با مهم ترین اقدامات 
دولت سیزدهم برای تغییر شرایط پولی و بانکی کشور درماه های باقی مانده از 
ســال 1400 گفت: یکی از اقداماتی که بانک مرکزی در این مدت می تواند در 
دست گیرد، تعیین تکلیف نرخ ارز است. در صورتی که کماکان درصدد باشند 
تا نرخ ارز را در هاله ای از ابهام قرار دهند، شــرایط ناگواری درپیش رو خواهیم 
داشت. بانک مرکزی به طور معمول درباره نرخ ارز از ثبات صحبت می کند، اما 
درباره اطلاعات درستی مشخص نیست. بلاتکلیفی نرخ ارز سبب شده تا بازار به 
صورت سوداگری باقی بماند و کسی به دنبال تولید نرود. بر همین اساس است 
که تعیین تکلیف نرخ ارز بسیار مهم به حساب می آید.      وی در ادامه اضافه 
کرد: مسئله بعدی این است که انتظار می رود تا بانک مرکزی در دولت آینده به 
سراغ منابع بانک ها برود. به این معنا؛ منابعی که به سمت املاک و دیگر بازارها 

می رود، در نتیجه این اقدام کاهش یابد و این کار سبب شود تا اجبار پیدا کنند، 
از حالت بنگاه داری خارج شوند و به دنبال در اختیار گرفتن ساختمان، املاک 
و ... نباشــد، حتی املاک اخذ شــده هم باید آزاد شود که این اتفاق در ۸ سال 
گذشته با وجود تلاش رئیس کل بانک مرکزی محقق نشد و به نتیجه نرسید. 

بهتر آن است تا منابع آزاد شده به سمت تولید حرکت کند.
این کارشناس امور اقتصادی در این خصوص یادآور شد: از سوی دیگر رفتن 
به سراغ بدهکاران بانکی بدون هیچ رودربایستی که ظاهرا بسیار هم وجود دارد، 
باید مورد توجه قرار گیرد. این کار از  اقداماتی است که باید با سرعت تصمیمات 
صحیحی درباره آن اتخاذ شود زیرا تاثیرگذاری سریعی دارد. در کنار این موارد 
بحث FATF هم وجود دارد که باید سرانجام آن روشن شود، البته تصمیم گیری 
در این رابطه از دست بانک مرکزی خارج است و مسئولان ارشد در این رابطه 
باید اقدامات لازم را به نتیجه بنشانند.بغزیان در این رابطه که در چنین شرایطی 
کاربرد هدفگذاری ها در خصوص تورم یا اصلاح بانکی یا نرخ سود بانکی به چه 

صورت خواهد بود، بیان کرد: هدفگذاری بدون تلاش بی معنی است. وقتی بازار 
به دست محتکر و اختلاس گر سپرده می شود و از سوی دیگر تحت تاثیر تحریم ها 
واقع شــده، بانک مرکزی چطور می تواند نرخ تورم را هدف گذاری کند؟ زمانی 
که بانک مرکزی ابزار در اختیار دارد، می تواند با ایجاد محدودیت بر تورم موثر 
واقع شود، بنابراین وقتی درباره هدف گذاری سخن به میان می آید باید درباره 
اقدامات پیشگیرانه آن توضیح داد، صرف اعلام هدف کار به جایی برده نخواهد 
شد.  این کارشناس امور اقتصادی درخصوص نگاه دولت آینده به هدف گذاری ها 
اظهار داشت: باید چنین باشد، هدف گذاری تورم که متولی آن هم بانک مرکزی 
از طریق سیاست های پولی است، می تواند محقق شود، ولی سیاست های مالی و 
تجاری هم می تواند به عنوان مخل این قضیه عمل کند. این  موارد تجربیاتی است 
که دنیا آن ها را پشت سرگذارده و اکنون کشورهایی که به لحاظ امکانات از ایران 
کمتر هستند به تورمی زیر 10 درصد دست پیدا کردند، بنابراین ماهم می توانیم 

این کار را انجام دهیم، اما مستقیم به خواست دولت برمی گردد.

 جلســه مشترک وزارت صمت و بانك مرکزی در خصوص 
مسائل بانكی مربوط به حوزه تولید و تجارت برگزار شد

 به منظور بررسی و رفع مسائل بانکی مربوط به حوزه تولید و تجارت 
بین الملل، جلسه ای مشترک بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک 

مرکزی برگزار شد.
به گزارش شــاتا، جلسه مشــترک بین مدیران وزارت صمت و بانک 
مرکزی به منظور طرح و بررسی مسائل مختلف بانکی در راستای تامین 
کالاهای اساســی، واردات مواد اولیه تولید و تسهیل در امور صادرات با 

حضور وزیر صمت، رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد.
در این جلســه علیرضا رزم حسینی با اشاره به محدودیت های بانکی 
و ارزی که به کشــور تحمیل شده است، از همکاری و هماهنگی بانک 
مرکزی با وزارت صمت تشکر کرد و خواستار تقویت ارتباط بین وزارتخانه 
متبوع خود و بانک مرکزی در راســتای حل مشــکلات حوزه تولید و 
همچنین رفع موانع موجود در خصوص تامین ارز و رفع تعهدات ارزی 
بازرگانان و تجار شد.در ادامه جلسه محمدصادق مفتح، قائم مقام وزیر 
صمــت در امور بازرگانی نیز ضمــن قدردانی از تلاش و همکاری بانک 
مرکزی با وزارت صمت، به مشــکلات مربوط به بانک های خصوصی در 
زمینه ارســال برخط اطلاعات مربوط به رفع تعهدات ارزی بازرگانان به 

مراجع مربوطه اشاره کرد و خواستار پیگیری و رفع آن شد.
یزدان سیف، مدیر عامل شرکت بازرگانی دولتی ایران نیز ضمن ارائه 
گزارشــی از آخرین وضعیت تامین منابع مالی و پرداخت هزینه خرید 
تضمینی گندم و همچنین واردات روغن و دانه های روغنی به کشور، به 
مشکلات مربوط به ثبت اطلاعات در سامانه های مختلف دردستگاه های 

مربوطه اشاره کرد و خواستار رفع آن ها شد.
ارائه بســته پیشنهادی در راستای حمایت از تولید، موضوع دیگری 
بود که در این جلسه توسط سعید زرندی، معاون طرح و برنامه وزارت 
صمت مطرح شد؛ وی ایجاد سرمایه جدید در بخش تولید را مهم خواند و 
ضمن درخواست ایجاد یک نگاه جدید به موضوعات بانکی و تسهیلات،بر 

بازنگری سیاست های بانک مرکزی در این زمینه تاکید کرد.
در بخش دیگری از این جلســه، مهدی صادقی نیارکی، معاون امور 
صنایع وزارت صمت با اشــاره به کاهش ارزش واردات و رشــد بیش از 
هشــت درصدی صنعت در سال گذشــته، نکاتی را در زمینه پرداخت 
تســهیلات به بخش صنایع مطرح و خواســتار همکاری بیشــتر بانک 
مرکزی در خصوص موضوع »برات بدون تعهد« در راستای تامین مواد 
اولیه تولید و استمرار رشد صنعت در کشور شد.تشکیل کمیته ماده 2 
جهــت تعیین تکلیف موضوع رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان، برخط 
بودن اطلاعات بین دســتگاه های مرتبط با تجارت بین المللی و افزایش 
مهلت رفع تعهدات ارزی از دیگر موضوعات مطرح شــده در این جلسه 
بود.اکبر کمیجانی نیز به ارتباط مســتمر بانک مرکزی و وزارت صمت 
اشاره کرد و در خصوص مسائل مطرح شده در جلسه، ضمن استناد به 
گزارشــات مدیران بانک مرکزی و با توجه به پیشنهادات وزارت صمت، 

دستورات لازم جهت پیگیری این موضوعات را صادر کرد.

 
فرآیند ارزیابی متقاضیان عضویت و استقرار در پارک نفت آغاز شد 

سرپرست معاونت فناوری پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت از آغاز فرآیند 
ارزیابی متقاضیان عضویت و استقرار در پارک خبر داد و گفت: شرکت های 
منتخب در »گردهمایی شرکت های دانش بنیان و استارت آپ های صنعت نفت« 
که بهمن ماه ســال ۹۸ برگزار شد، در نخستین مرحله از پذیرش شرکت ها 
در اولویت ارزیابی قرار گرفته اند.به گزارش شانا، سیدفرهنگ فصیحی اظهار 
کرد: در رویداد فناورانه ای که بهمن ماه ۹۸ با حضور تعدادی از شــرکت های 
دانش بنیان و فناور برگزار شد، وزیر نفت ضمن بازدید از توانمندی های این 
شرکت ها اعلام کرد که با تأسیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت، بررسی 

شرایط پذیرش و استقرار این شرکت ها در اولویت خواهد بود.
وی گفت: با توجه به اینکه شرکت های منتخب رویداد مذکور یک نوبت 
و البته با شرایط و مقتضیات متفاوتی ارزیابی شده اند، بررسی های تکمیلی و 
برگزاری جلسات توجیهی با شرکت های منتخب بر اساس گروه بندی صورت 

گرفته در رویداد )شامل گروه های طلایی، نقره ای و برنزی( از ده روز گذشته 
آغاز و به این ترتیب، گام نخست برای عملیاتی شدن این وعده وزیر نفت در 

مسیر توسعه فناوری های مورد نیاز صنعت نفت برداشته شده است.
به گفته سرپرست معاونت فناوری پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت، این 
شرکت ها می توانند در صورت تمایل با مراجعه به پایگاه اینترنتی پارک )به 
نشانی www.irpip.ir( و تکمیل فرم ارزیابی اولیه شرکت ها در اولویت بررسی 
برای پذیرش و استقرار در پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت و بهره مندی 
از مزایای آن قرار گیرند.بر اســاس این گزارش، تاکنون جلسات توجیهی  با 
شرکت های گروه های طلایی و نقره ای برگزار شده و در هفته جاری نیز برگزاری 

نشست هایی با شرکت های گروه برنزی در دستور کار است.
هم زمان با این فراخوان، ســایر شــرکت های دانش بنیان و فناور توانمند 
ارائه دهنده محصولات و خدمات مورد نیاز صنعت نفت که داوطلب پذیرش 
در پارک هســتند نیز می توانند درخواســت خود را جهت بررسی از همین 

طریق ثبت کنند.

کاهش ریسک حفاری اکتشافی و توسعه در میدان ابوذر
اجرای پروژه مطالعه پیشــرفته ژئوفیزیکی میدان ابوذر و نتایج حاصل 
از آن، به کاهش ریســک های حفاری اکتشــافی و توســعه در این میدان 

منتهی شده است.
به گزارش شــرکت نفت فــلات قاره ایران، مهدی توکلی، سرپرســت 
پژوهش و فناوری شرکت نفت فلات قاره ایران گفت: پروژه مطالعه پیشرفته 
ژئوفیزیکی میدان ابوذر با هدف شناســایی توزیع سنگ و سیال مخزن با 
اســتفاده از روش های نو وارون سازی پیش از برانبارش لحظه ای با راهبری 
همکاران اداره مدیریت طرح های اکتشافی و اداره پژوهش و فناوری از سوی 

گروه اجرایی پژوهشگاه صنعت نفت به انجام رسید.
وی افزود: مطالعات انجام شده و نتایج به دست آمده در تکمیل و افزایش 
قطعیــت مدل مخزنی موجود در میدان ابوذر بســیار مؤثر بود و قطعاً در 
پروژه حفاری مخزن آســماری میدان ابوذر در خردادماه امسال که امکان 
تولید نفت در لایه آسماری بالایی میدان ابوذر را برای نخستین بار در این 

میدان محقق کرد، تأثیرگذار واقع شد
سرپرست پژوهش و فناوری شرکت نفت فلات قاره ایران از جمله اهداف 

اصلی اجرای این طرح پژوهشــی را رفع ابهام های موجود در ســازندهای 
تولیدی میدان ابوذر با تمرکز بر لایه آســماری اعلام کرد و گفت: با توجه 
به شناســایی رخساره های لرزه ای، ابهام های موجود در فواصل دور از نقاط 
چاهی برطرف شــده و ریسک حفاری اکتشــافی و توسعه در این میدان 

کاهش یافته است.
توکلی اعلام کرد: استفاده از روش های نو ژئوفیزیکی به ویژه انجام هم زمان 
و تلفیــق چند روش مطالعه کمّی داده لرزه ای از جمله وارون ســازی پیش 
از برانبارش هم زمان، کشســان تعمیم یافته، آنالیز و مطالعه تغییرات دامنه 
در برابــر دور افت پس از تکمیــل و تصحیح نگاره های چاهی با روش های 
مختلف از جمله شــبکه های عصبی، فیزیک سنگ و... به منظور شناسایی 
مشخصه های سنگ و سیال مخزن )تفکیک سنگ و سیال( برای نخستین 

بار در این میدان انجام شده است.
بــه گفته وی، مزیت دیگر ایــن طرح اســتفاده از نگاره ها و داده های 
موجود برشی و نشــانگرهای لرزه ای وابسته به آن در شناسایی و توصیف 
محدوده سنگ شناســی و سیال در ســازندهای غار و آسماری بالایی بوده 
است، همچنین بر اساس نتایج به دست آمده، ریسک فعالیت های اکتشافی 
و توسعه ای در محدوده مخازن میدان ابوذر کاهش یافته و اتلاف هزینه ها 
در فاز حفر چاه اکتشافی، همچنین اتلاف زمان در تعیین برنامه توسعه ای 

حفر چاه های جدید تا حد قابل توجه ای کاهش یافته است.

 
بهره مندی از توان داخل برای تعمیرات اساسی در شرکت انتقال گاز 

به گزارش شرکت ملی گاز ایران، مهدی جمشیدی دانا در حاشیه نشست 
مجمع عمومی عادی سالیانه این شرکت گفت: با توجه به برنامه ریزی پنج 
ســاله تعمیرات اساسی و حجم بالای تعمیرات نسبت به ظرفیت محدود 
اســتفاده از خدمات شرکت های داخلی، اوایل سال 13۹۹ با برنامه ریزی 
منظم و هماهنگ توانستیم چندین شرکت بومی دیگر را توانمند کنیم تا 
در مناقصه عمومی تعمیرات اساســی توربین که امسال در حال برگزاری 

است، حضور یابند.
وی با اشــاره به پراکندگی هزینه های توربین های تعمیرات اساســی 
در مناطق ده گانه، اظهار کرد: پارســال برای نخســتین بار موفق شدیم 
یکپارچه ســازی هزینه های تعمیرات اساســی را همسو با مدیریت بهینه 

هزینه ها انجام دهیم.
مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران با اشاره به اهمیت آمادگی تاسیسات 
تقویت فشــار گاز برای ورود به فصل سرما، تصریح کرد: تلاش می کنیم 
افزون بر استفاده از توان کارشناسان متخصص شرکت انتقال گاز ایران در 
سطوح مختلف تعمیرات، از ظرفیت شرکت های داخلی نیز بهره مند شویم.

جمشــیدی دانا همچنین با اشــاره به شکســت رکورد انتقال گاز در 
زمســتان ۹۹ )انتقال روزانه ۸50 میلیون مترمکعــب گاز در یک روز(، 
ادامه داد: این امر نشان از برنامه ریزی دقیق و تلاش شبانه روزی کارکنان 
این شــرکت دارد که موفق شدند برگ زرین دیگری بر افتخارات شرکت 

ملی گاز ایران ثبت کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود، به موضوع 
برون ســپاری بعضی تاسیسات و مراکز بهره برداری پرداخت و اظهار کرد: 
بیش از 3۷ هــزار کیلومتر خط لوله، ۶1  مرکز بهره برداری خطوط لوله 
و ۸۶ تاسیســات تقویت فشار گاز جزء دارایی های فیزیکی شرکت انتقال 
گاز ایران است که نخستین تجربه برون سپاری در تاسیسات تقویت فشار 
گاز صفاشهر 4 در سال 13۹۸ انجام شد و در آینده ای نزدیک تاسیسات 
سمنان و همچنین پنج تاسیسات دیگر براساس نقشه راه در سال 1400 

برون سپاری خواهند شد.
مدیرعامل شــرکت انتقــال گاز ایــران در پایان اقدام های دیگر این 
شــرکت در ســال ۹۹ اشــاره کرد و گفت: 10۸ مورد تعمیرات اساسی 
و دوره ای واحدهــای توربوکمپرســور، بیش از 5 هــزار و ۷00 کیلومتر 
پیگرانی تمیزکننده، بیش از یک هزار و 500 کیلومتر پیگرانی هوشمند، 
بیــش از 1۷0 هزار مترمربع تعویض پوشــش، بیش از 40 هزار کیلومتر 
نشت یابی و 35 مورد هات تپ، نمونه ای از کارهای انجام شده شرکت انتقال 

گاز ایران بوده است.
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معاون امور صنایع وزارت صمت با تحلیل روند تولید محصولات منتخب 
صنعتی طی دوماه اخیر از رشد 21 درصدی تعداد پروانه های بهره برداری 
صنعتی تا اواخر اردیبهشت خبرداد و گفت: طی دو ماه ابتدای سال جاری 
در مقایسه با سال گذشته میزان اشتغالزایی پروانه های بهره برداری بیش از 
15 درصد رشد و سرمایه گذاری نیز بیش از52 درصد افزایش یافته است.

به گزارش شاتا، مهدی صادقی نیارکی میزان اشتغال صنعتی ایجاد شده 
طــی 2 مــاه اخیر را بیش از 1۷ هزار نفر عنــوان کرد و گفت: روند صدور 
جوازهای تاســیس نیز در مقایسه با ســال گذشته با رشد 2۷ درصدی به 
۶400 فقره رسیده و این موضوع از افزایش رغبت مردم به سرمایه گذاری 

در بخش صنعت حکایت دارد.
معــاون امور صنایــع وزارت صمت در ادامه از رشــد ۸ درصدی تولید 
ناخالص داخلی صنعت در سال ۹۹ خبرداد و گفت: براساس گزارش بانک 
مرکــزی روند تولید ناخالــص داخلی در صنعت در چهار فصل مثبت بوده 

اســت به طوریکه در فصل بهار رشــد تولید ناخالص داخلی صنعت معادل 
1.۸، در فصل تابستان 11.۹ پاییز 10 و در زمستان ۸.4 درصد بوده است.

وی خاطر نشــان کرد: این رشد در شــرایطی محقق شده که دو تهدید 

بزرگ تحریم و کرونا همچنان بر صنعت ســایه افکنده بود و صنعتگران با 
تحمل مشکلات بسیاری توانستند جهش تولید را رقم بزنند.

معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره به جهش تولید 23 محصول از 
بین 2۸ محصول منتخب صنعتی تصریح کرد: در 2 ماه ابتدای سال جاری 
روند تولید صنایع راهبردی نظیر خودرو و لوازم خانگی با رشــد مناســبی 

روبه رو بوده است.
صادقی نیارکی تصریح کرد: میزان تولید کامیون، کامیونت و کشنده در 
صدر روند افزایشی محصولات منتخب قرارداشته و بیش از 45.5 درصد رشد 
داشته ومیزان تولید خودرو سواری نیز حدود ۹ درصد افزایش یافته است.

وی درخصوص صنعت لوازم خانگی نیز بیان کرد: تولید ماشین لباسشویی 
با رشــد بالغ بر 40 درصد به بیش از 1۷۹ هزار دستگاه و تولید یخچال با 
رشــد 30 درصدی به بیش از 25۶ هزار دســتگاه رسیده است. همچنین 
تولید تلویزین با رشد 25 درصدی به حدود 150 هزار دستگاه رسیده است.

وزیر بهداشــت گفت: نکته  ای که در این 
مرحله ما و عزیزان بسیج باید به شدت مورد 
توجــه قرار دهیم، این اســت که تعدادی از 
آوارگان و سرگردانانی که از کشور افغانستان 
وارد کشورمان می  شوند، برگرداندن آنها کار 
راحتی نیست. ما مجبوریم که اردوگاه  هایی 
را داشــته باشیم و بیمار و بیماری را در این 

اردوگاه  ها زمین  گیر کنیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به 
نقل از وبدا، دکتر ســعید نمکی، در اجلاس 
روسای دانشگاه  های علوم پزشکی کشور که 
به صورت ویدئوکنفرانس و با حضور مجازی 
فرماندهان سپاه استان  های سراسر کشور و 
رییس سازمان بسیج مستضعفین برگزار شد، 
با درود به روح شهدا، ضمن قدردانی از تلاش 
های بی دریغ کادر سلامت و نیروهای بسیج 
در مقابله با کووید 1۹ در کشور، اظهار کرد: 
امروز نشست دیگری با بزرگان بسیج و آغاز 
یک همدلی، وفاق و مشارکت دیگر در عرصه 
مبارزه با کرونا را خواهیم داشــت؛ می دانید 
که علیرغم تلاش های پیگیر و مستمر ما و 
همکارانمان در کنار دیگر عزیزان در نیروهای 
مسلح به ویژه سازمان بسیج، آنچنان که پیش 

بینی می کردیم، متاسفانه بازهم پیک پنجم 
درحال شکل گیری است.

 وی افــزود: در حــال حاضر در کشــور 
ویترین بسیار زیبایی از همدلی و مشارکت 

بین نیروهای مســلح، اعلم از ارتش، سپاه، 
ناجا و بسیج و دیگر ارگانها را شاهد هستیم 
و امروز گرد هم آمدیم تا بار دیگر این میثاق 
کهــن و وفاق و همدلی را نه احیا، بلکه بیان 

و برنامه هایمان را بار دیگر مرور کرده و آنها 
را در استمرار طرح عظیم شهید سردار قاسم 
ســلیمانی، دنبال کنیم.  دکتر نمکی ادامه 
داد: چندی پیش تاکید کردم که گرچه موج 

ویروس انگلیســی از مرزهای غربی و شمال 
غربی مــا را گرفتار کرده، اما ویروس هندی 
و افریقای جنوبی نیز ما را از مرزهای جنوبی 
و شــرقی و شمال شرقی گرفتار خواهد کرد 
و از دو مــاه قبل مــواردی از این جهش در 
استان های جنوبی گزارش شد.  وی با بیان 
اینکه همکاران ما شبانه روز تلاش کردند تا 
تمامی موارد مشکوک سوش هندی ویروس 
را شناســایی کنند، گفت: نهایتا با اقدامات 
مستمر هوشمندانه توانستیم سرایت بیماری 
را از نقاط آلوده به دیگر مناطق مهار کنیم، اما 
بعداز آن، در مزرهای شرقی و جنوب شرقی به 
دلیل تغییرات سیاسی و نظامی که در کشور 
افغانســتان رخ مــی داد، گرفتاری جدیدی 
گریبانگیرمان شد و گرچه عزیزان نیروهای 
مســلح در مرز مراقبت ها را افزایش دادند و 
افراد غیرمجاز را ساماندهی کردند، اما بنده به 
دلیل اینکه سالها قبل سرتاسر مرزهای شرق 
و جنوب شــرقی را به دلیل مبارزه با مالاریا 
طــی کرده بودم، می دانســتم که عریض و 
طویل بودن این مرزها به راحتی قابل کنترل 
نیست، لذا این مورد هم مزید بر علت شد و ما 
روزانه فوجی از ورودی های آلوده به ویروس 

وزیر بهداشت در اجلاس روسای دانشگاه  های علوم پزشكی کشور تاکید کرد:

لزوم برپایی و تدارک اردوگاه  هایی برای آوارگان افغانستان در مرز

دو مرکز نوآوری به زیست بوم فناوری و نوآوری افزوده شد

معاون امور صنایع وزارت صمت عنوان کرد:
رشد ۲1 درصدی پروانه های بهره برداری صنعتی تا اواخر اردیبهشت

مراکز نوآوری صنایع دریایی مکران پردیس شــهید عباسپور دانشگاه 
شــهید بهشــتی و مهندســی مکانیک و انرژی با حضور سورنا ستاری 
معاون علمــی و فناوری رییس جمهوری افتتاح شــد.به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی معاونت علمی ریاســت جمهوری، مرکز نوآوری مکران با 
هدف تکمیل چرخه زنجیره ارزش در صنایع دریایی و ساحلی ایجاد شد 
تا از پتانســیل های بســیار زیاد در ایران که کشوری با سواحل گسترده 

است، استفاده شود.
با این اقدام مرکزی بــرای تبدیل ایده های نوآورانه صنایع دریایی به 

محصول و همچنین در حوزه مهندسی مکانیک ایجاد شد. 

  مرکز نوآوری مكران چه می کند
در این شتابدهنده، سرمایه گذاری های خطرپذیر روی استارتاپ ها و 
نخبگان فعال حوزه های شناوری، فراساحل، زیرسطحی، رباتیک دریایی 
و غیره انجام می شــود.مرکز نوآوری مکران یک شــتابدهنده نوآوری و 
کارآفرینی تخصصی در حوزه صنایع دریایی اســت که به صاحبان ایده 

کمک می کند تا ایده و فکر خود را به کسب وکار بدل کنند.
این مرکز راه رســیدن محصولات به بازار، دریافت مشاوره های فنی، 
اتصال به شبکه ای از سرمایه گذاران و رشد و توسعه آن را فراهم می کند.

 مرکز نوآوری مهندسی مکانیک و انرژی افتتاح شد
همچنین در ادامه این مراسم مرکز نوآوری دانشکده مهندسی مکانیک 

و انرژی پردیس شهید عباسپور دانشگاه شهید بهشتی نیز افتتاح شد.
در این مرکز محصولاتی چون آلیاژهای هوشمند نایتینول تولید شده 
از دو عنصر نیکل و تیتانیوم کاربردی در صنایع مختلف و ســوند حالب 

جی جی و اندوبگ کاربردی آن در جراحی های لاپاروسکوپی در هنگام 
خارج کردن کیسه صفرا و کیست تخمدان تولید شده است.

  از خطوط تولید تجهیزات صنعت حمل و نقل گاز بازدید شد
در ادامه نیز شرکت دانش بنیان توسعه اندیشان اطلس امروز میزبان 

سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری شد.
شــرکتی که در زمینه طراحی، تولید، تبدیــل و تامین محصولات و 

تجهیزات صنعت حمل و نقل گاز در کشور فعالیت می کند.
این شرکت نخستین مجتمع فناوری NGV در کشور است و در زمینه 

تولید انواع مخازن تحت فشار توانمند است.
محصولات این شــرکت شــامل انواع مخازن CNG نــوع یک و دو، در 
اندازه های مختلف، کیت های تبدیل دوگانه سوز کلیه تجهیزات تبدیل، 
تریلرهای حمل گاز و چایگاه گازرســانی به روش مادر و دختر و تبدیل 
خودروهای بنزینی به گازســوز می شود.ظرفیت این شر کت تولید 100 
هزار مخزن در ســال اســت و همه مخازن تحت فشــار CNG و صنعتی، 
مخازن هوای فشــرده و مخازن حمــل گاز را تولید می کند. محصولات 
این شرکت نقشی تاثیرگذار در کاهش آلودگی هوا و صرفه جویی مصرف 

سوخت در کشور دارد.

افزایش حقوق ها به چه معناست؟  
تبعات رشد اقتصادی منفی پنهان کردنی و حذف کردنی نیست و طبعا 

روی اقتصاد خراب می شود.
از انتهای ســال 13۹۸ سازمان برنامه با همکاری سازمان امور اداری و 
اســتخدامی افزایش حقوق کارکنان دولت را کلید زد. قاعدتا توجیه رایج 
این است که قدرت خرید کارمندان به واسطه تورم شدید به شدت کاهش 

یافته و نیاز به جبران داشته است.
این پیشنهاد بدون اینکه در مجلس بررسی شود در دولت تصویب شد 
و همان طور که می توان حدس زد به ســرعت برق در تمام دســتگاه های 

اداری با اشتیاق به اجرا در آمد.
قبل از هر چیز روشن است که هیچ کس با بهبود وضعیت درآمد افراد، 
خصوصا کارمندان دولت مخالف نیست و اتفاقا خود اینجانب جزو منتفعان 
این سیاســت هســتم؛ اما دانش اقتصادی حکم می کند که آدمی فارغ از 
ذی نفع بودن، پیامدهای یک سیاســت را بررسی کند. بنابراین به اختصار 

به این پیامدها اشاره می کنم.
ابتدایی ترین پیامد این سیاست آن بود که زنجیره ای از افزایش حقوق 
در بخش های مختلف را کلید زد. وقتی حقوق کارمندان اضافه شــود بعد 
بازنشســتگان دولتی مدعی می شوند که باید حقوقشان تناسبی با حقوق 
کارمندان داشــته باشد و طبیعتا دولت ناگزیر از این امر می شود که شد. 
سپس بازنشستگان تامین اجتماعی و دیگر صندوق های غیردولتی شاکی 
می شــوند که تفاوت حقوق آنها با بازنشستگان کشوری شدید شده است 
و این بار تامین اجتماعی ناگزیر از ترمیم حقوق آنها می شــود. تا اینجای 
کار معنای مشــخص این امر یعنی وخیم تر شــدن بحــران صندوق های 
بازنشستگی؛ زیرا به جای کاهش هزینه ها و افزایش ورودی، تنها هزینه ها 

افزایش یافته است.
اندکــی بعد نوبت به تعیین دســتمزد در بخش خصوصی می رســد و 
نمایندگان کارگری مدعی افزایش قابل توجه حقوق می شوند؛ زیرا انتظار 
دارنــد که حقوق در بخش خصوصی رابطــه ای با حقوق در بخش دولتی 
داشته باشد و وقتی حقوق بخش دولتی افزایش یافت در بخش خصوصی 
نیــز چنین انتظاری ایجاد می شــود که همین اتفاق نیــز افتاد و حداقل 
حقــوق با یک جهش قابل ملاحظه به حــدود چهار و نیم میلیون تومان 
رســید. حال باید از خود ســوال کنیم که آیا چنین حقوقی برای بخش 
خصوصی که ســخت گرفتار کرونا و تحریم اســت، قابل تحمل است؟ آیا 
این حقوق اســتخدام بیشتر را ترغیب می کند یا بنگا های واقعا خصوصی 
را از اســتخدام بیشتر بازمی دارد؟ کاملا روشن است که حقوق بالا و حق 
بیمه ای که به تناسب آن افزایش یافته است، فشار شدیدتری بر بنگاه های 

واقعا خصوصی وارد می کند.
نکته جالب توجه این اســت که همه این اتفاقات در ســالی افتاده که 
پدیــده کرونا رخ داده و در بخش دولتی دورکاری یعنی کارنکردن حاکم 
بوده است! در کشورهای بسامان و پیشرفته به دلیل کرونا و دورکاری حقوق 
افراد بین 50 درصد تا 30 درصد کاهش یافت؛ ولی در کشور ما -که به دلیل 
تحریم گرفتارتر اســت- این حقوق افزایش پیدا کرد. کسی می تواند واقعا 
توضیح دهد چرا؟ مســاله بدتر این اســت که شــکاف متوسط حقوق در 
بخش خصوصی و دولتی به زیان بخش خصوصی در حال گسترش است. 
برخلاف تصور رایج، میانگین حقوق در بخش خصوصی پایین تر از متوسط 
حقوق در بخش دولتی است و بخش خصوصی به دلیل رشدهای اقتصادی 
منفی با کاهش قدرت خرید مشــتریان روبه رو است و درآمد شرکت هایی 
که در بخش واقعی فعالیت می کنند، دچار افت اســت. اگرچه تورم برخی 
ارقام را باد کرده، اما وقتی اثر تورم حذف شود، افت ها چشم گیر می شود. 
البته در اقتصاد بزرگی مثل ایران همیشه استثناهای بزرگی هستند مثلا 
شــرکت هایی که درآمد ارزی دارند و با رشد نرخ ارز درآمد بیشتری پیدا 

می کنند یا بخش هایی که از حباب بازار دارایی منتفع می شوند.
نمونه آشکار این قضیه حقوق اعضای هیات علمی در دانشگاه های دولتی 
و دانشگاه آزاد است. اگرچه حقوق اعضای هیات علمی در مقایسه با بیشتر 
بخش های دولتی نازل تر است، اما شکاف بین حقوق اعضای هیات علمی 
در دانشگاه های دولتی و دانشگاه آزاد برای استادان دانشگاه آزاد آزاردهنده 
بوده است. در دانشگاه های دولتی، حقوق فارغ از میزان دانشجو و تدریس 
آنلاین یا حضوری افزایش یافته اســت، اما در دانشــگاه آزاد چون حقوق 
مرتبط با درآمد دانشــگاه و آن هم با شهریه است، دانشگاه آزاد نمی تواند 
پابه پای دانشگاه های دولتی این افزایش ها را انجام دهد؛ زیرا اگر بخواهد 
شهریه ها را افزایش دهد با افت ثبت نام و فشارهای اجتماعی روبه رو می شود!

به باور اینجانب، موضوع اعتراض بخشی از کارکنان صنعت نفت ریشه 
در همین تبعیض دارد. کارکنان رسمی وزارت نفت حقوقشان با مصوبات 
دولت افزایش می یابد؛ اما حقوق کارکنان قراردادی با مصوبات شورای عالی 

کار! در یک بازه زمانی این شکاف غیرقابل تحمل می شود!
حال بیاییم در ســطح کلان به پیامدهای این اقدام نگاه کنیم. در حال 
حاضر کشــور ما با مشکلات چندی روبه رو اســت که افت مصرف و افت 
ســرمایه گذاری از مهم ترین آنهاست؛ اما افت سرمایه گذاری مهم تر از افت 
مصرف است. تلاش برای افزایش حقوق برای جبران افت مصرف است؛ اما 
اگر رشد اقتصادی صفر یا منفی باشد این تنها به قیمت افت سرمایه گذاری 
ممکن می شود. به عنوان مثال فرض کنید که بودجه دانشگاه تغییر نکند؛ 
اما حقوق کارکنان دانشــگاه اضافه شود، این افزایش از کدام محل جبران 

خواهد شد؟
 طبعا از محل ســرمایه گذاری دانشگاه بر نوســازی ساختمان ها )رفع 
اســتهلاک(، ایجاد ساختمان ها و امکانات جدید و ... . همه ما از مقدمات 
اقتصاد می دانیم که رفاه فردا تابعی از ســرمایه گذاری امروز است. بنابراین 
اگر مساله رفاه امروز باشد باید به مصرف بها دهیم؛ اما اگر مساله رفاه پایدار 
تا آینده باشد، باید به سرمایه گذاری بها دهیم. فدا کردن سرمایه گذاری به 
بهای رفاه امروز نشــان از عوا م گرایی )پوپولیسم( دارد.اگر دولت و مجریان 
امر نخواهند تسلیم کاهش سرمایه گذاری در ازای رشد مصرف شوند، آن 
وقت ناگزیر خواهند بود که به کسری بودجه و تامین مالی تورمی آن تن 
دهند که اقتصاد را به شــدت بی ثبات خواهــد کرد. اقتصاد ایران در پی 
انتخابات آمریکا فعلا از کمند ابرتورم رها شده است؛ اما اگر همین مسیر 
بودجه متورم را دنبال کند، ناگزیر انتظارات تورمی دوباره برخواهد گشت 
و داخل شیشــه کردن این غول دیگر به سادگی امکان پذیر نخواهد بود. 
دقیقا به همین دلیل است که برخی افراد آگاه در جناح اصولگرا با بدبینی 
شدید به این اقدامات سازمان برنامه در ماه های آخر دولت نگاه می کنند و 
آن را با بدبینی دام هایی برای دولت جدید قلمداد می کنند. فارغ از اینکه 
این تفسیرهای بدبینانه درست است یا درست نیست، باید نسبت به تبعات 
کلان آن نگران بود. حکومت تمایل ندارد تا خود را در مسائل اقتصادی با 
جامعه روبه رو کند و به همین دلیل کاهش حقوق گزینه ممکنی نیست و 
در نتیجه دولت جدید ناچار می شــود مسیری را که از قبل برایش ترسیم 
شــده اســت، ادامه دهد؛ فارغ از اینکه بخواهد یا نخواهد، بتواند یا نتواند، 

صلاح باشد یا صلاح نباشد.

 
  

موافقتنامه بین جمهوری اسلامی ایران و مجمع مجالس آسیایی موسوم 
به موافقتنامه مقر مجمع مجالس آسیایی امروز توسط وزیر امور خارجه و 

دبیرکل مجمع مجلس آسیایی در محل وزارت امورخارجه امضا شد.
به گزارش اداره کل اطلاع رســانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، 
این موافقتنامه پس از تصویب آن توســط هیات دولت و صدور مجوز لازم 

به وزارت امور خارجه امضا شد.
تاسیس »مجمع مجالس آسیایی« )APA( در آبان ماه 13۸5 در جریان 
برگزاری هفتمین نشســت »انجمن مجالس آسیایی برای صلح« در تهران 
که با میزبانی مجلس شــورای اسلامی صورت گرفت، تصویب شد و بدین 
ترتیب، ساختار انجمن مجالس آسیایی برای صلح در نشست تهران به مجمع 

مجالس آسیایی تغییر یافت.
در حــال حاضر مجمــع مجالس آســیایی دارای  44 عضو از مجالس 
قانون گذاری کشــورهای آســیایی و 14  مجلس ملی دیگر به عنوان ناظر 
اســت. همچنین 10 سازمان بین المللی و منطقه ای به عنوان ناظر در این 

مجمع حضور دارند. طبق مصوبه مجمع مجالس آسیایی مقر دبیرخانه آن 
از ابتدا تهران تعیین شده  است.

مجمع مجالس آسیایی به عنوان یک ساز و کار منطقه ای پویا در حوزه 
تعاملات بین پارلمانی دارای حوزه فعالیت گسترده و متنوعی است و طیف 

قابل توجهی از موضوعات مهم منطقه ای و بین المللی همچون مبارزه علیه 
فســاد، تحقق عدالت در حوزه سلامت و بهداشــت، مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر، تقویت عناصر همکاری و دوســتی میان اعضا، کاهش فقر، حمایت 
از محیط زیست، حمایت از تنوع فرهنگی، مبارزه با قاچاق اقلام فرهنگی، 
حقوق زنان، جوانان و سالمندان و همچنین وضعیت هایی مانند جنایات رژیم 
اشــغالگر قدس در سرزمین های اشغالی فلسطین را شامل می شود. مجمع 
مجالس آســیایی به منظور انسجام و پی گیری منظم اقدامات خود در این 
حوزه ها و دیگر موضوعات مورد نظر اعضای آن، قطعنامه های ســالانه ای 

را تصویب می کند.
ایده تاسیس مجمع مجالس توسط مرحوم حسین شیخ الاسلام نماینده 
مجلس هفتم طراحی، پیگیری و در نهایت محقق شد. مرحوم شیخ الاسلام 
به عنوان نماینده منتخب از صحن مجلس در این مجمع، بازار یک پارچه  
انرژی آسیا و معاهده دوستی کشورهای آسیایی را در چارچوب آپا طراحی 

و پیگیری کرد.

ایران و دبیرخانه مجمع مجالس آسیایی قرارداد مقر امضا کردند

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران در تماس تلفنی با جوسپ بورل 
نماینده عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا اقدام غیر قابل قبول نخست وزیر 

اسلوونی در گردهمایی مجازی گروهک تروریستی نفاق را محکوم کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از ایرنا، در پی حضور و گزافه 
گویی های نخســت وزیر اسلوونی در گردهمایی مجازی گروهک تروریستی 
نفاق، با عنایت به اینکه این کشــور در حال حاضر عهده دار ریاست دوره ای 
اتحادیه اروپا اســت، وزیر امور خارجه ایران عصر امروز )یکشنبه( در تماس 
تلفنی با نماینده عالی سیاســت خارجی اتحادیه اروپا، ضمن محکوم کردن 
اقدام غیر قابل قبول نخســت وزیر اســلوونی، خواستار روشن شدن موضع 

اتحادیه اروپا در این خصوص شد.

نماینده سیاســت خارجی اتحادیه اروپا در پاسخ ضمن ابراز تاسف، تاکید 
کرد سخنان نخست وزیر اسلوونی و آنچه در گردهمایی عنوان شده به هیچ 

وجه موضع اتحادیه اروپا در قبال روابط با جمهوری اسلامی ایران نیست.
وی افزود مواضع اتحادیه اروپا در ســطح سران تنها توسط رئیس شورا و 
در سطح وزرا تنها توسط نماینده عالی بیان می شود و سخنان نخست وزیر 

اسلوونی به هیچ روی در ظرفیت اتحادیه اروپا عنوان نشده است.
ســفیر اسلونی در تهران روز )یکشــنبه( نیز به وزارت امورخارجه احضار 
و ضمن ابلاغ اعتراض شــدید ایران به وی، درخواســت شد تا دولت اسلونی 
هرچه سریع تر در این رابطه توضیح دهد و جمهوری اسلامی ایران متعاقبا 

واکنش لازم را اتخاذ خواهد کرد.

ظریف اقدام غیر قابل قبول نخست وزیر اسلوونی را محکوم کرد

 
  

 گوشت هم در صف گرانی ایستاد
مشکل توزیع نهاده های دامی در کشور، دامن بسیاری از دامداران و تولید کنندگان گوشت قرمز را هم گرفته است.

 به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، بعد مطرح شدن حواشی ضد و نقیض بسیار، قیمت شیر خام افزایش پیدا کرد. این افزایش قیمت تنها در شیر مشهود نیست و گویا بازهم جای نبود و کمبود نهاده دامی را باید با افزایش 
قیمت در محصول نهایی شــاهد باشــیم.تغییرات قیمتی در بازار را دنبال کردیم که ما را به فروشــگاه های مواد پروتئینی رســاند. طبق اظهارات کسبه بازار قیمت هر کیلو مرغ گرم بیش از 4 هزار تومان، نرخ هر شانه تخم مرغ 
حدود ۹ هزار تومان و قیمت هر کیلو گرم گوشــت گرم حدود بیش از 10 هزار تومان افزایش پیدا کرده اســت.  تمام این افزایش قیمت ها یک وجه اشــتراک داشــتند و آن اختلال در توزیع نهاده در کشور است؛ موضوعی که 
پیش از این مسئولان حوزه تولید دامداری و مرغداری بارها نسبت به آن اعتراض کرده بودند.حبیب اسدالله نژاد، عضو اتحادیه مرغداران گوشتی اظهار کرد: جوجه ریزی انجام شده در اریبهشت ماه امسال 113 میلیون قطعه 
بود که حدود ۷ میلیون با سیاســت های دولت فاصله دارد. یکی از عوامل موثر بر این موضوع تامین نهاده های مورد نیاز بخش تولید بود. متاســفانه با تاخیر شــدید در بارگیری نهاده ها در کشــور مواجه هستیم و این به دردسر 

بزرگی برای مرغداران تبدیل شده است. واحدهایی وجود دارند که 45 روز قبل ذرت خریداری کردند و هنوز به دستشان نرسیده و ناچار به خرید از بازار آزاد شده اند.  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/24

شماره : 1141

مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران اعلام کرد که 
تسهیلات اعطایی این بانک در سال ۹۹ به حدود 13 هزار 
میلیارد تومان رسید که رشدی 52 درصدی را نسبت به 

سال قبل از آن داشته است.
به گزارشش  روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، 
علی صالح آبادی که در نشســتی خبری که به مناسبت 
سی امین سالگرد تاسیس بانک توسعه صادرات به صورت 
وبینار برگزار شــد، با گرامیداشــت حماسه 2۸ خرداد و 
برگزاری انتخابات ســیزدهمین دوره ریاست جمهوری، 
گفت: تسهیلات اعطایی ما از ۸هزار و 500 میلیارد تومان 
در سال ۹۸ به حدود 13هزار میلیارد تومان در سال ۹۹ 

رسید که رشدی 52 درصدی را نشان می دهد.
وی بــا بیان اینکه اعطای تســهیلات ایــن بانک به 
شــرکت های کوچک و متوسط در سال ۹۹ رشدی 10۷ 
درصدی را به ثبت رســانده است، اعلام کرد: بنگاه های 
کوچک و متوســط حجم اشتغالزایی بیشتری نسبت به 
بنگاه های بزرگ دارند لذا تسهیلات اعطایی بانک توسعه 
صادرات به این شرکت ها از ۸13 میلیارد تومان در سال ۹۸ 
به یک هزار و ۶۸5 میلیارد تومان در سال گذشته رسید.

صالح آبــادی با تاکید بر اینکه نظر هیات مدیره بانک 
توسعه صادرات افزایش تسهیلات اعطایی به شرکت های 
فعال در حوزه دانش بنیان است، اظهار داشت: در سال ۹۹ 
تسهیلات پرداختی به این حوزه با 14 درصد رشد نسبت 
به ســال قبل از آن به 211 میلیارد تومان رسید هرچند 
که انتظار ما این بود که این رقم 400 میلیارد تومان باشد.

مدیرعامل بانک توســعه صادرات نرخ سود تسهیلات 
اعطایی به شــرکت های دانش بنیان را 12 درصد اعلام 
کرد و توضیح داد این شــرکت ها برای اخذ تسهیلات از 
این بانک باید از ســوی معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری معرفی نامه برای اخذ تسهیلات داشته باشند.
وی با اشــاره بــه محدودیت های موجــود در زمینه 
اعطای تسهیلات به شرکت های دانش بنیان، گفت: شاید 
صورت های مالی، وثایق و شرایطی که این شرکت ها دارند، 
منطبق با معیارهای بانک توســعه صادرات نباشد ولی از 
سال گذشته نظام رتبه بندی و اعتبارسنجی ویژه آنها را 
برای تسهیلات مدنظر قرار دادیم و امیدوار هستیم با نگاه 
نو، اعطای تسهیلات در حوزه دانش بنیان را تسریع کنیم.

صالح آبادی همچنین گفت: با توجه به موافقت نامه ای 
که با صندوق نوآوری و شــکوفایی به امضا رساندیم، نرخ 
سود تسهیلات برای شرکت های دانش بنیانی که از سوی 

این صندوق معرفی شوند 12 درصد است.

 حتی یك ریال اضافه برداشته از بانك مرکزی 
نداشته ایم

مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران، انضباط مالی این 
بانک در طول سال های گذشته را مطلوب ارزیابی کرد و 
افزود: در طول سال های گذشته حتی یک ریال از منابع 
بانک مرکزی اضافه برداشت نداشته ایم و همواره در بازار 
بین بانکی، سپرده گذار بوده ایم.وی با اشاره به آغاز چهارمین 
دهه از آغاز فعالیت بانک توســعه صادرات، اظهار داشت: 
امروز میزان صادرات غیرنفتی کشور حدود 40 میلیارد دلار 
است که با توجه به محدودیت های ناشی از صادرات نفت، 

به خوبی می تواند نیازهای وارداتی کشور را تامین کند.
صالح آبادی بازگشت ارز حاصل از صادرات را از جمله 
نکات کلیدی برای اقتصاد کشــور در شرایط حال حاضر 
توصیف کــرد و افزود: گســترش ظرفیت های مراودات 
تجاری با کشورهای همسایه از جمله ماموریت های بانک 
توسعه صادرات است و برای تحقق این هدف، آماده تامین 
مالی طرح ها و سرمایه در گردش شرکت های صادراتی و 

شرکت های حاضر در زنجیره صادرات هستیم.

 بهبود کفایت سرمایه بانك توسعه صادرات
مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران با اشــاره به 
دستاوردهای مناسب این بانک ظرف سال  گذشته، اظهار 
داشت: سرمایه بانک سال گذشته از محل تجدید ارزیابی 
دارایی ها از3 هزار و 500 میلیارد تومان به 5 هزار و 500 
میلیارد تومان افزایش یافت. درســت اســت که سرمایه 
جدیدی به بانک تزریق نشد ولی این موضوع باعث شد تا 
کفایت سرمایه بانک در بسیاری از شاخص های مختلف 

نزد بانک مرکزی بهبود قابل توجهی داشته باشد.
وی میزان کفایت سرمایه این بانک را براساس آخرین 

محاسبات بانک مرکزی 12.5 درصد اعلام کرد و افزود: با 
توجه به تعداد محدود شعب بانک، احتیاج است تا دولت 

نقدینگی بیشتری را به ما اختصاص دهد.
صالح آبــادی گفت: مجموع حجم عملیات ارزی بانک 
توسعه صادرات شامل اعتبارات اسنادی، بروات وارداتی، 
وصولی های صادراتــی، حواله جات ارزی، خرید و فروش 
ارز و عملیات صرافی بالــغ بر 2 میلیارد و ۷۸۹ میلیون 

دلار بوده است.
وی ادامــه داد: با وجــود محدودیت هــای خارجی 
برنامه ریــزی کردیم تا صادرکننــدگان بتوانند ارز خود 
را در هــر نقطه ای از دنیا جابه جا کنند. اســکناس ارزی 
صادرکنندگان را به هر اندازه ای که باشد آمادگی داریم از 
آنها با نرخ بازار آزاد خریداری و ریال آن را به حساب آنها 
واریز کنیم. همچنین در ســامانه نیما رفع تعهد ارزی را 

برای این صادرکنندگان نیز انجام خواهیم داد.

 افزایش دارایی های بانك به ۹۱ هزار میلیارد 
تومان

به گفته این مقام مســئول، میــزان دارایی های بانک 
توسعه صادرات از 51 هزار میلیارد تومان در سال ۹۸ به 
۹1 هزار میلیارد تومان در ســال گذشته رسید و رشدی 
۸0 درصدی داشت. مدیرعامل بانک توسعه صادرات در 
این خصوص توضیح داد: گرچه بخشی از این رشد ناشی 
از تسعیر نرخ ارز بود ولی تمامی سرانه های بانک از رشد 
مناسبی برخوردار بوده اند به نحوی که میزان سپرده های 
بانک از 22 هزار میلیارد تومان در سال ۹۸ با ۶۸ درصد 

رشد به 3۷ هزار میلیارد در سال ۹۹ رسید.
این مقام مســئول تصریح کرد: نسبت غیرجاری در 
ســال ۹۹ از 12.1 درصد در ســال ۹۸ به ۹.3 درصد در 
سال ۹۹ کاهش یافت. در این راستا تلاش های ارزنده ای 
از ســوی همکاران شعب، بخش های حقوقی و اعتبارات 
بانک کشــیده شد.مدیرعامل بانک توسعه صادرات ادامه 
داد: همچنین هزینه تمام شــده پول برای بانک توسعه 
صادرات از 11.۶2 درصد در سال ۹۸ به ۹.۸۹ درصد در 
سال ۹۹ رسید. صالح آبادی گفت: صدور ضمانت نامه ریالی 
از 2۸5 میلیارد تومان در ســال ۹۸ نیز به 330 میلیارد 
تومان در سال گذشته رسید که 1۶ درصد افزایش را به 
ثبت رسانده است. وی ادامه داد: صدور ال سی داخلی در 
بانک توسعه صادرات نیز از ۷12 میلیارد تومان در مدت 
زمان مورد اشاره به یک هزار و 311 میلیارد تومان رسید 

و رشدی ۸5 درصدی داشت.

 اموال مازادی نداریم
مدیرعامل بانک توســعه صادرات در بخش دیگری از 
سخنان خود با بیان اینکه طبق اعلام بانک مرکزی، این 
بانک هیچ گونه اموال مازادی نداشــته و مقابل نام آن در 
ایــن بخش عدد »صفر« قرار دارد، گفت: در ســال های 
گذشــته بانک مرکزی شرکت های تامین سرمایه را جزو 
اموال مازاد تلقی می کرد که با پیگیری های همکاران در 
نظام بانکی، این شرکت ها از شمول واگذاری ها مستثنی 
شد و امروز به عنوان بازوی مالی بانک ها در بازار سرمایه 

شناخته می شوند.
جزییات طرح های تامین مالی شــده بانک توســعه 

صادرات
وی به طرح های اجرا شده توسط بانک توسعه صادرات 
در سال  گذشته اشاره کرد و افزود: از جمله طرح  های خوبی 

که تامین مالی کردیم، طرح پتروشیمی بوشهر است که 
فاز اول آن ســال گذشته با صادرات 400 میلیون دلاری 
به بهره برداری رسید و فاز دوم آن نیز به سرعت در حال 
جلو رفتن است؛ این شــرکت در صورتی که به ظرفیت 
کامل برسد، بیش از یک میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 

خواهد داشت.
صالح  آبادی با اشــاره به تامین مالی پروژه های مربوط 
توسعه سواحل مکران توسط این بانک، گفت: در فاز اول، 
ظرفیــت بندر چابهار از 2.5 میلیون تن به ۸ میلیون تن 
افزایش یافته است. در فازهای بعدی آنها که نقش مهمی 
در راستای اقتصادی مقاومتی برعهده دارند، به سرعت در 

حال پیشرفت هستند

 خط انتقال برق بین ایران و ارمنستان
وی در خصوص خط انتقال برق بین ایران و ارمنستان 
توضیح داد: در صورتی که این خط به بهره برداری برسد، 
۷00 مگاوات به ظرفیت شبکه برق کشور اضافه می شود. از 
سوی دیگر به ازای برق واردات شده از این کشور، صادرات 

گاز طبیعی ایران به ارمنستان افزایش خواهد یافت.
صالح آبادی در پاسخ به سوالی درباره خطوط اعتباری 
ریفاینانس فعال در بانک توسعه صادرات گفت: ریفاینانس 
بیشتر برای واردات استفاده می شود و در حال حاضر برای 
صادرات خطوط اعتباری کوتاه مدتی را در اختیار داریم.

مدیرعامل بانک توســعه صادرات اظهار داشت: خط 
اعتبــاری کوتاه مدت 25 میلیون یورویی از بانک تجاری 
پاریس، خط اعتباری 50 میلیون یورویی از بانک مشترک 
ایران و اروپا، خط اعتباری 30 میلیون دلاری از پرشــیا 
اینترنشنال بانک لندن و خط اعتباری 10 میلیون یورویی 
از میربیزینس بانک مسکو از جمله خطوط اعتباری فعال در 
بانک هستند که صادرکنندگان تا سقف 2 سال می توانند 

از تسهیلات آن استفاده کنند.
وی در پاســخ به ســوالی درباره اینکه آیا با وی برای 
ریاست کلی بانک مرکزی در دولت آتی صحبتی شده است 
یا خیر، اظهار داشت: ترجیح شخص من این است که در 
موقعیت فعلی کــه قرار دارم، باقی بمانم. در حال حاضر 
بانک توسعه صادرات کمک بزرگی به بخش صادرات کشور 
انجام می دهد.صالح آبادی ادامه داد: تامین مالی صادرات 
و بازگشت ارز حاصل از صادرات باعث بی نیازی کشور به 
صادرات نفتی و کاهش وابستگی آن به نفت می شود لذا 
ترجیح می دهم فعالیتم را در بانک توسعه صادرات ادامه 
دهم.خبرنگاری از صالح آبادی در این نشست خبری درباره 
معوقات بانک پرسید که وی پاسخ داد: حجم معوقات در 
ســال ۹۹ به ۹.3 درصد رسید ولی این حجم معوقات از 
جنس معوقات لاوصول و لاینحل نیست و وضعیت وصول 

مطالبات روبه بهبود است.

 ضرورت اســتقلال سیاســت های پولی از 
سیاست های مالی

وی درباره اولویت های دولت سیزدهم در حوزه پولی 
و بانکی، اظهار داشت: دولت جدید می تواند موضوع مهم 
سلامت سیســتم بانکی را مورد توجه قرار دهد. انتظام 
بخشی به وضعیت مالی بانک ها و کنترل اضافه برداشت 

ها از جمله مهم ترین موارد است.
صالح آبادی گفــت: انتظار داریم کــه دولت آتی، به 
سمت استقلال سیاست های پولی از سیاست مالی برود و 
اضافه برداشت ها کاهش یابد تا نرخ تورم مهار شود. کنترل 

نقدینگی نیز از مسیر کاهش اضافه برداشت دولت و بانک ها 
از منابع بانک مرکزی است و این رقم باید به صفر برسد.

مدیرعامل بانک توســعه صادرات ادامه داد: استقلال 
سیاســت پولی از سیاست مالی مربوط به این نیست که 
چه کسی رییس کل بانک مرکزی را انتخاب می کند و به 
نظر من استقلال پولی از سیاست مالی به معنای استقلال 

بانک مرکزی است.
این مقام مســئول خاطرنشان کرد که انضباط مالی، 
کنترل واردات و نظارت بر بازگشت ارز حاصل از صادرات، 
اتمام پروژه های نیمه تمام و تامین کسری بودجه از منابعی 
غیــر از منابع بانک مرکزی از جمله پیشــنهادات من به 

دولت بعدی است.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار اگزیم نیوز در خصوص 
تدابیر ایــن بانک برای بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
صادرکنندگان، اظهار داشت: بخشی از حمایت های بانک 
در قالب خدمات است و آمادگی داریم صادرکنندگان به 
هر نحوی در قالب بخشنامه ها و دستورالعمل های بانک 
مرکزی بخواهند ارز خود را به چرخه اقتصادی وارد کنند، 

به آنها کمک کنیم.
صالح آبادی گفت: آماده ایم برای واردات مقابل صادرات، 
پرداخت اقساط ارزی صادرکنندگان، خرید اسکناس ارز، 
عرضه ارز در نیما به صادرکنندگان برای بازگشت ارز حاصل 

از صادرات کمک کنیم.

 واردات با رمزارزها هنوز اجرایی نشده است
مدیرعامل بانک توسعه صادرات همچنین در پاسخ به 
پرسشی در خصوص رمزارزها،گفت: این موضوع نیازمند 
تصمیم گیری در سطح کلان مانند دولت، مجلس و بانک 
مرکزی است هرچند که این موضوع هم ملاحظات شرعی 

داشته و هم ملاحظات اجرایی.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضــر افرادی مجوز 
استخراج رمزارز دارند و باید برای واردات ارز حاصل شده 
از این طریق از طریق شبکه صرافی اقدام کنند ولی این 

موضوع هنوز به طور کامل اجرایی نشده است.
صالح  آبادی گفت: به جز کشــور السالوادور که به طور 
رسمی رمزارزها را پذیرفته، هنوز درباره فعالیت و استفاده 
از آنها در دنیا ابهام وجود دارد و هنوز به طور رســمی در 

دنیا این موضوع پذیرفته نشده است.

 احتمال عدم عرضه بانك ایران و ونزوئلا در 
بورس

مدیرعامل بانک توســعه صادرات درباره زمان عرضه 
اولیه ســهام بانک مشترک ایران و ونزوئلا، اظهار داشت: 
ســال گذشته بدنبال عرضه این بانک بودیم اما باید قبل 
از آن اساسنامه آن با شــرایط بانک مرکزی تطابق پیدا 
می کرد و این موضوع همزمان با شرایط خاص بورس در 

شهریورماه شد.
وی با بیان اینکه سال گذشته شرایط بورس اجازه عرضه 
این بانک را نداد، توضیح داد: در حال حاضر لایحه ای در 
مجلس است که براساس آن شرکت هایی که 50 درصد 
سرمایه خارجی دارند از محدودیت های شمول رفع موانع 
تولید مستثنی هستند.صالح آبادی ادامه داد: در صورتی 
که این لایحه در مجلس به تصویب برســد، بانک توسعه 
صادرات همچنان می تواند ســهامدار باقی بماند و در آن 
زمان باید تصمیم بگیریم که آیا آن را عرضه کنیم یا خیر؟

 تسهیلات بانك توسعه صادرات برای گسترش 
صادرات به اوراسیا

وی درباره تســهیلات بانک توســعه صــادرات برای 
گســترش صادرات به اتحادیه اقتصادی اوراســیا، اظهار 
داشت: امکان خوبی برای صادرکنندگان و تجار کشور با 
پیوستن ایران به این اتحادیه به وجود خواهد آمد و باید 
از این امکان اســتفاده کنیم؛ آماده هستیم تا با نرخ های 
ترجیحی تسهیلات در اختیار صادرکنندگان به کشورهای 
عضو اوراســیا قرار دهیم و همچنین آماده خدمات ارزی 
به آنها هستیم. این مقام مسئول همچنین درباره کاهش 
نرخ ســود در بازار بین بانکی و تاثیر آن کاهش نرخ سود 
ســپرده ها، گفت: در مقطعی نرخ سود در بازار بین بانکی 
حتی به ۸ تا ۹ درصد رسید ولی بعد از آن بار دیگر افزایش 
یافت. برای تاثیرگذاری نرخ سود در بازار بین بانکی بر نرخ 

سود سپرده ها، این کاهش باید پایدار باشد.

 خبر

صعود همزمان بازارهای داخلی در سایه اخبار برجامی 
رشــد قابل توجه قیمت دلار در هفته گذشته ســبب شد تا سکه بازان در 
موقعیت خرید قرار بگیرند و علیرغم ادامه روند نزولی اونس جهانی طلا، سکه 
همسو با روند قیمتی دلار در روز چهارشنبه تا قیمت 10 میلیون و ۸50 هزار 
تومــان صعــود کرد. دلار نیز در ادامه هفته از مرز 25 هزار تومان عبور کرد و 

در روز چهارشنبه تا نقطه 25 هزار و 250 تومان صعود کرد.
مشــخص است که همچنان عامل مسلط در تعیین مسیر قیمت ها در بازار 
عدم مشخص نشدن وضعیت مذاکرات برجام است و به نظر می رسد اختلاف 
جدی بین ایران و آمریکا، موجب شکل گیری انتظارات افزایش قیمتی در بازارها 
شده است. در واقع، خبر اعلامی توقف مذاکرات هسته ای تا زمان نامشخص، 

بازار دلار را در مسیر صعود و سکه بازان را در موقعیت خرید قرار داد.
الگوی رشــد سکه و دلار تا حدودی مشــابه هم بوده است اما پیش بینی 
می شــود چنانچه اونس طلا جهانی زیر قیمت هزار و ۸00 دلار بماند و موج 
جدید کرونا در کشــور آغاز گردد تقاضا برای سکه کاهش و در نتیجه قیمت 
آن نیز افت نماید. بازار در هفته گذشته با رشد قابل توجه تقاضا مواجه بود و 
معامله گرانی که تا پیش از انتخابات احتیاط را در دســتور کار قرار داده بودند 

در صدد خرید ارز برآمدند.
از طرف دیگر افزایش میزان تقاضا برای حواله درهم در حوالی محدوده ۶ 
هــزار و ۹00 تومان عامل دیگــری در افزایش قیمت دلار در هفته اخیر بوده 
اســت. اما دور از ذهن اســت که قیمت دلار تحت تاثیر هیجانات بازار گیرد و 
تنها در صورت مشخص شدن توافق برجام است که می توان انتظارات بالایی 
در افت قیمت این ارز را در نظر داشــت. همچنین شیوع مجدد کرونا دلتا در 
ســطح جهان و افزایش تعطیلی های وابسته به آن، به اونس جهانی طلا اجازه 

بالا رفتن قیمت را نخواهد داد.
هفته گذشته نیز حال و هوای تالار شیشه ای باب دل سرمایه گذاران بود و با 
رشد 3.۶ درصدی و افزایش ارتفاع حدود 2درصدی نماگر هم وزن برای دومین 
هفته متوالی شــاهد رشــد میانگین قیمت بوده است. به همین دلیل سرمایه 

گذاران بیشترین ورود سرمایه به بازار بورس را در چند ماه اخیر رقم زدند.
در دومین هفته متوالی رشــد شاخص کل، ارزش سهام به بیش از 1250 
هزار واحد رســید. عمده سرمایه هایی که طی دو هفته اخیر وارد تالار شیشه 
ای شدند سهام کوچک بود و در حال حاضر با بهبود روند معاملات و کاهش 
فشــار فروش، اندکی از شــدت تردیدها کاهش و سهامداران در حال ورود به 
مجدد به بازار هستند. اما همچنان این بازار می تواند دستخوش سیاست های 
اقتصادی دولت جدید شــود چنانچه دولت سیزدهم نیز بخواهد رویکردهای 
مبتنی بــر نرخ گذاری و اعمال کنترل دســتوری در جریان عرضه کالاها در 
دســتور کار قــرار دهد علاوه بر ایجاد رانت و کاهــش بازدهی بازار، می توان 
انتظار داشــت بازار سهام به دلیل شــکل گیری عدم اطمینان مجدد سرمایه 

گذاران، با ریزش مواجه شود.
انواع نفت خام هفته گذشــته با افت در حدود 2 دلار در هر بشــکه آغاز 
کردند در طول هفته با رشــد سطح تقاضا و بهبود چشم انداز اقتصادی در پی 
گسترش واکسیناسیون، نفت خام آمریکا قیمت ۷4 دلار خود را تثبیت نمود و 
با ۹ درصد رشــد، بیشترین بازدهی در ماه گذشته را به ثبت رساند. نگرانی از 
گســترش کرونای دلتا در سطح جهان و کاهش سطح ذخایر نفت خام آمریکا، 

قیمت انواع نفت را به دلیل کمبود عرضه در بازار افزایش داد.
قیمت جهانی طلا هفته گذشــته را کاهشی آغاز کرد و تقویت ارزش دلار، 
احتمــال افزایش زودهنگام نرخ بهره و تعدیل بســته های محرک مالی باعث 
افت قیمت طلا بوده اســت. این در حالی است که تا پیش از این معامله گران 
امیدوار به پایین ماندن نرخ بهره و احتمال ادامه فشــارهای تورمی ناشــی از 
اختصاص بســته های محرک مالی بودند تــا اونس قیمت جهانی طلا افزایش 
یابد.در صورت مطلوب نبودن آمار اشــتغال آمریکا انتظار می رود سیاست های 
انبســاطی و حمایتی پولی ادامه داشته باشد که این موضوع می تواند به رشد 
تقاضای طلا منجر شــود. از طرف دیگر با افزایش شاخص جهانی دلار قیمت 
فلزات پایه به جز ســرب و روی کاهش یافتنــد. در هر صورت آلومینیوم در 
پایــان این هفته به مرز 2 هزار و 500 دلار رســید. نیکل همچنان در بالای 
کانال 1۸ هزار و 200 دلار در نوســان اســت. با توجه به اینکه رییس جمهور 
آمریکا خبر از نوسازی زیرساخت های کشور را داده است احتمال آنکه قیمت 
فلزات اساســی با فرض ثابت ماندن سایر عوامل افزایش یابد، بالاست.رمز ارز 
بیت کوین هفته پرنوسانی را پشت سر گذاشته و با توقف فعالیت استخراج این 
ارز دیجیتالی در برخی از کشــورها و ممنوعیت فعالیت صرافی های بزرگ در 
انگلیس و ژاپن قیمت زیر کانال 35 هزار دلار باقی ماند. چند ماهی است که 
دولت چین با سرکوب بازار ارز دیجیتال بی ثباتی را برای بیت کوین رقم زده 
اســت که به نظر می رساند با ادامه سیاســت های پولی انبساطی افت قیمت 

بیت کوین ادامه دار باشد.

پرداخت 1۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات بانک توسعه صادرات ایران

 
۶ چالش  اقتصادی روی میز دولت 

رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران با برشمردن برخی چالش های اقتصادی 
پیش روی دولت ســیزدهم، گفت: اقتصاد در فضای آرام می تواند مشکلات 
خودش را حل کند؛ یکی از مسائل مهم نیز حل مناقشات بین المللی همچون 

FATF است.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی؛ رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 
در خصوص انتظــارات بخش خصوصی و فعالان اقتصادی از دولت آینده و 
همچنین موانع و مشکلات در حوزه کسب و کار و تولید با بیان اینکه ابتدا 
باید به دولت جدید تبریک گفت و فرصت داد تا دولت تیم خود را مســتقر 
کند و بخش خصوصی و فعالان اقتصادی هم انتظارات و مطالبات خودشان 
را به دولت جدید منتقل کنند، افزود: کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی و اتاق 
ایران به صورت مکتوب انتظارات خودش را خدمت رییس جمهور منتخب 
ارسال کرده و انتظار می رود که با استقرار یک تیم قوی و وزرای فعال، خوب، 
پرتوان، پرانرژی و بانشاط و صاحب علم، بتوانند بر مشکلات کشور فائق بیایند 

و موفقیتی برای کشور حاصل شود.
وی تاکید کرد: اما آنچه که مسلم است، حوزه کارآفرینی می تواند به رفاه 
اجتماعی منتج شود و اشتغال پایدار را به وجود بیاورد و در متغیرها و مؤلفه 
های قدرت اثرگذار باشــد، در نتیجه بایستی مورد توجه همه مسئولین به 

خصوص مسئولین اجرایی کشور قرار بگیرد.
رییس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران در خصوص مشــکلات و 
موانع موجود اظهار داشــت: یکی از مسائل و مشکلاتی که در سنوات قبل 
داشتیم، جهش های ارزی با نوسانات بسیار زیاد بود، که این نوسانات و جهش ها 
باید در دولت آینده مدیریت و کنترل شود و به نوعی بایستی یک نوع آرامش 

را بر فضای اقتصادی و منابع ارزی کشور به وجود بیاوریم.
موضوع دوم، همان گونه رهبری عزیز هم فرمودند موضوع جهش تولید، مانع 
زدایی و هم حمایت از تولید است که بایستی به عنوان یک دستور کار عملیاتی 

در دولت تعریف و عملیاتی شود. وی افزود: متاسفانه در داخل کشور، قوانین 
و مقررات بسیار زیادی داریم که مانع از انجام کار مناسب و تولید مطلوب در 
کشور است. یعنی در واقع برای برطرف کردن قوانین متورم و مزاحمی که 
در داخل کشورمان است، بایستی برنامه ریزی عملیاتی صورت بگیرد. البته 
مدت زیادی اســت که برای برطرف کردن آن اقداماتی شروع شده، ولی در 
اینباره، توفیق بسیار کم و محدودی حاصل شده تا بخواهیم قوانین مزاحم 

را از بین ببریم.
موضوع سوم، در واقع ایجاد بستر آرامش برای اقتصاد و فعالان اقتصادی 
اســت. چون اقتصاد در فضای آرام می تواند مشکلات خودش را حل بکند؛ 
 FATF،  CFT بنابراین یکی از مسائل مهم حل مناقشات بین المللی و توجه به
و مواردی است که در دنیا پذیرفته شده است. مثل WTO که ما هم بایستی 
به هر شکل ممکن عضو سازمان تجارت جهانی شویم. به هر حال با قبول و 
پذیرش قواعد بازی بین المللی، می توانیم در بازی جایگاه خودمان را تعیین 

کنیم و بتوانیم در واقع مشکلات خودمان را با اقتصاد دنیا حل بکنیم.
مسئله چهارم که قابل اهمیت است، توجه به فضای کسب و کار است که 

خودش از مهم ترین شاخصه های توسعه یافتگی و پیشرفت های اقتصادی هر 
کشوری می تواند باشد. در نتیجه این موضوع را هم اگر بتوانیم ارتقا بخشی 
کنیم و جایگاه کشورمان در همه شاخص های کسب و کار ارتقا بدهیم، قطعاً 
موفقیت های زیادی برای کشــور به وجود می آید. البته این مورد مســتلزم 
داشــتن برنامه و هدف گذاری سالانه برای رسیدن به یک جایگاه مشخص 
است. همچنین مسئول کردن دستگاه ها و وزارت خانه های مختلف است که 

بتوانند به آن عمل، پایبندی مناسب را داشته باشند.
مســائل تامین اجتماعی و بانک ها چالش پنجم است که باید برای رفع 
موانع موجود برنامه ریزی شود. وی افزود: بالای دو هزار واحد تولیدی در چند 
سال اخیر به تملک برخی از بانک ها درآمده و این خودش به عنوان معضلات 
فضای کسب و کار اســت و متاسفانه برخی از بانک های ما استثمارگرایانه 
برخورد می کنند و وامی را که می دهند بلافاصله بعد از یک دوره کوتاه شروع 
به بازپس گیری با بهره و دیرکرد می کنند و این باعث می شود قیمت بنگاه 

های ما به شدت بالا برود.
موضوع ششــم که باید مــورد توجه قــرار بگیرد توجه بــه موضوع و 
مبحث صادرات است؛ چون جهش تولید در مبحث صادرات، جایگاه خودش 

را می تواند پیدا کند تا بتوانیم صادرات مناسبی را داشته باشیم.
ایــن فعال اقتصــادی در ادامه تاکید کرد: البته برای حل مشــکلات و 
چالش های بیان شده، دولت به تنهایی نمی تواند آن ها را حل و برطرف کند، 
بلکه همه ارکان نظام در این راســتا باید برنامه ریزی داشته باشند. رهبری 
عزیز هم بارها و بارها نسبت به این موضوعات، بر حمایت از تولید، حمایت 
از کسب و کار، اقتصاد مقاومتی و ... همواره تاکید فراوانی داشته اند. بنابراین 
امیدواریم که همه دستگاه های دولتی، قوای سه گانه و سازمان های مستقل 
و نهادها، برای داشــتن یک ایرانی آباد و موفق و در رتبه و جایگاه مناسب، 

دست به دست هم دهند.

 بازار سهام آسیا سبزپوش شد
با وجود شیوع گونه جدید کووید، سهام های آسیا و اقیانوسیه در معاملات 

صبح دوشنبه افزایش داشت.
به گزارش ایبِنا به نقل از سی ان بی سی، سهام های آسیا و اقیانوسیه در 
معاملات صبح دوشنبه افزایش داشت، سرمایه گذاران کماکان وضعیت شیوع 
کوویــد را زیر نظر دارند. در ژاپن، نیــک کی 225 در معاملات صبح 2.1۹ 
درصد افزایش یافت در حالی که شــاخص تاپیکس 2.1۸ درصد جهش کرد.

در تایوان، تایکس1.51 درصد رشــد کرد. کاسپای کره جنوبی نیز 0.۸۷ 
درصد افزایش یافت. ســهام های چین با افزایش 0.35 درصدی کامپوزیت 
شــانگهای و افزایش 0.5۷ درصدی شنژن رشد داشت. شاخص هنگ سنگ 
در هنگ کنگ 1.11 درصد رشــد کــرد. اس اند پی/ ای اس اکس 200 در 
استرالیا 0.۸ درصد افزایش داشت. ام اس سی آی، جامع ترین شاخص سهام 

آسیا و اقیانوسیه 0.۹۷ درصد بالاتر معامله شد.
در اخبــار اقتصادی، روز جمعه بانک مرکزی چین کاهش 50 واحدی در 
نســبت ذخیره همه ی بانک های خود را اعلام کرد که از جولای قابل اجرا 
اســت. RRR )نسبت ذخیره( میزان پولی است که آن بانک ها باید به عنوان 

بخشــی از کل سپرده شان در خزانه خود نگه دارند.
کاهش این مقدار باعث افزایش پولی می شــود کــه بانک ها می توانند 
به مشــاغل و افراد وام دهند. گفته می شــود که این اقدام برای نشان دادن 
وجود انواع ابزارهای سیاســی در این کشور برای اجرای سیاست های پولی 
اســت. قرار اســت کاهش RRR، حدود 1 تریلیون یوان چین )154 میلیارد 

دلار( بودجه آزاد کند.
وضعیت کووید در آسیا و اقیانوسیه

روز دوشنبه ســرمایه گذاران وضعیت ویروس کرونا در آسیا و اقیانوسیه 
زیر نظر داشتند. بنا به گزارش رسانه های محلی، دولت ژاپن قرار است روز 
دوشنبه توکیو را تحت شرایط اضطراری جدید کووید قرار دهد در حالی که 
محدودیت های شــدیدتری در فاصله گذاری اجتماعی برای مناطق سئول 
در کره جنوبی هم آغاز می شــود. به گزارش رویترز، در ســایر نقاط جنوب 
شرقی آسیا، چندین کشور شامل اندونزی و مالزی همچنان با افزایش اخیر 

موارد ابتلا دست و پنجه نرم می کنند.

 حمایت بانك رفاه کارگران از جشنواره بین المللی تئاتر دانشجویی
بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر دانشجویی ایران با حمایت بانک رفاه کارگران برگزار شد.به گزارش  روابط عمومی بانک رفاه کارگران، در مراسم اختتامیه این جشنواره با حضور مسئولانی از وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری و همچنین برخی از هنرمندان مطرح عرصه سینما و تئاتر کشور در محل تماشاخانه ایرانشهر برگزار شد، از بانک رفاه کارگران به دلیل حمایت از بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر دانشجویی ایران، قدردانی شد.

بر اساس این گزارش، بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر دانشجویی ایران در حالی برگزار شد که این جشنواره در سال گذشته به دلیل مشکلات مختلف از جمله عدم برخوداری از حامی مناسب، برگزار نشده بود و حمایت 
های بانک رفاه کارگران باعث شد تا بیست و سومین دوره آن به شکل مناسبی برگزار و چراغ این جشنواره خاموش نشود.لازم به ذکر است، بانک رفاه کارگران در سال های اخیر توانسته است در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، 
خدمات حمایتی خود را در بخش های مختلف از جمله بخش فرهنگی و هنری گسترش دهد و حمایت از بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر دانشجویی نمونه بارز حمایت بانک از بخش فرهنگی کشور به شمار می رود.
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شماره : 1141

در یكصد و چهارمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان اصفهان مصوب شد:

تشکیل کارگروه ویژه برای حل مشکلات ناشی از قطعی مکرر برق واحدهای صنعتی
اصفهان -محســن راعــی، در یکصد و 
چهارمین جلسه شــورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی استان اصفهان مصوب شد 
ظرف 4۸ ساعت کارگروه ویژه ای به منظور 
تهیه بسته پیشــنهادی درخصوص قطعی 
برق واحدهای صنعتی با حضور نمایندگانی 
از اســتانداری، اتاق بازرگانی، دادســتانی، 
مدیران عامل شرکت های توزیع برق استان 
و شهرستان ، سندیکای صنعت برق و نماینده 
مردم اصفهان در مجلس شــورای اسلامی 

تشکیل شود.
مشــکلات برق صاحبان صنایع و فعالان 
اقتصــادی موضوع اصلی یکصد و چهارمین 
جلســه شــورای گفتگوی دولــت و بخش 

خصوصی استان بود.  
اســتاندار اصفهان در این جلسه وضعیت 
برق کشــور را اضطراری و ویژه دانســت و 
گفت: اجرای دقیق برنامه قطعی برق موجب 
به حداقل رســاندن آسیب ها به واحدهای 
تولیدی و صنعتی خواهد شــد و ما با توجه 
به  مدنظر قراردادن کســری برق، خواستار 
ارائه برنامه منظم خاموشی برای واحدهای 

صنعتی هستیم. 
عباس رضایی، همچنین خواستار تشکیل 
کمیته ای به منظور ارائه پیشنهادات کوتاه 
مدت، میــان مدت و بلندمدت به وزارتخانه 
های نیرو و صمت به همراه راهکارهای اجرایی 
از سوی اصفهان برای کمک به حل مشکلات 

قطعی برق شد.
وی تعیین سهمیه برق اصفهان و واگذاری 
مدیریــت آن به خود اســتان را درکاهش 
مشــکلات واحدهای صنعتــی مهم و تاثیر 

گذار ارزیابی نمود. 
استاندار اصفهان در خصوص بحران آب 
اســتان نیز گفت: اصفهان هیچ راهی به جز 
انتقــال آب از خلیج فارس نداشــته و باید 
مسئولین استانی و کشوری تمامی هم وغم 

خود را صرف این موضوع نمایند. 
وی در ادامه با اشاره به وضعیت نامطلوب 
کرونا در استان اصفهان و افزایش آمار بیماران 
بســتری ، رعایت پروتکل های بهداشتی را 

بسیار لازم و ضروری دانست. 
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان نیزدر ابتدای 
این جلسه ضمن تقدیرازتدبیر استانداراصفهان 
در تشــکیل جلســه ای با حضور نهادهای 
نظارتی جهت رســیدگی به شکایات واصله 
از نحوه برخورد مدیرکل مالیاتی،از دادستان 
اصفهان و رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
نیزدرراستای تذکر صریح به مدیرکل سازمان 
امور مالیاتی درلــزوم اصلاح رفتار و رعایت 
اخلاق اسلامی و حقوق شهروندی و تعامل 
با فعــالان اقتصادی تقدیر نمود. مســعود 
گلشیرازی همچنین بااشاره به دستاوردهای 
جدید درحوزه بهبود شــاخص های محیط 
کســب و کار اســتان با محوریت شــورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی از راه اندازی 
کمپینی برای اطلاع رســانی این موضوعات 

به منظور امیدآفرینی دربین مردم وفعالان 
اقتصادی با تائید اســتاندار و رئیس شورای 

گفتگو خبر داد. 
وی همچنین از تصویب افزایش سرمایه 
اولیه ۶ هزارمیلیارد تومانی شرکت تامین آب 
اصفهان در راستای  کمک به کاهش مشکلات 
کم آبی اســتان خبر داد و تصریح کرد: مقرر 
شده است عملیات اجرایی این پروژه، ظرف 

دوماه آینده انجام شود. 
مسعود گلشــیرازی همچنین از اقدامات 
صورت پذیرفته در راستای راه اندازی ایرلاین 
اصفهان خبرداد و ابــراز امیدواری کرد این 
پروژه با تعامل و همراهی فعالان اقتصادی با 
محوریت اتاق بازرگانی اصفهان با بدنه اجرایی 
دولت با محوریت استانداری هرچه سریعتر 

راه اندازی شود. 

دبیر شــورای گفتگــوی دولت و بخش 
خصوصی اســتان در ادامه از آغاز دوره های 
جدید توانمندســازی نسل جوان استان در 
قالب برگزاری دوره هــای کارنو، کارآفرین 
نوجوان فردا، کسباتور و مدیران عامل ارزش 
آفرین درگروه های ســنی مختلف خبر داد 
و افزود: پارلمــان بخش خصوصی اصفهان 
درکنار خدمــات دهی به اعضاء ،توجه ویژه 
ای به پرورش نســل جدید و آموزش اخلاق 

کسب و کار نموده است. 
رئیس اتــاق اصفهان همچنین افزود: در 
راستای تمرکز زدایی، دفاتر نمایندگی اتاق 
بازرگانی در شهرستان های نائین، خوانسار و 
گلپایگان ظرف دوهفته گذشته فعالیت خود 
را آغــاز نموده انــد و امیدواریم ظرف هفته 
های آینده شــاهد افتتاح دفاتر نمایندگی 

دیگر شهرستان ها و ایجاد شبکه منسجمی 
از کار، کارآفرینــی وتوانمندســازی فعالان 

اقتصادی باشیم. 
گلشــیرازی همچنین قطعی مکرر برق 
را موجب نگرانی صنعتگران اســتان دانست 
و تاکید کرد علیرغم پیش بینی ســاز وکار 
جبران خسارات وارده به فعالان اقتصادی در 
ماده 25 قانون بهبود مستمر محیط کسب و 
کار، آئین نامه اجرایی این قانون تا کنون از 
سوی وزارت نیرو به شرکت های تابعه ابلاغ 
نشده و لازم است هرچه سریعتر این موضوع 

در سطح ملی تعیین تکلیف شود. 
رئیس پارلمان بخش خصوصی اصفهان 
با تاکید بــر اینکه قطعی مکرر برق افزایش 
هزینــه های تولید، ضایعــات و هزینه های 
پرسنلی را به همراه دارد، احصاء نظرات بخش 
خصوصی پیش از تصویب قوانین، آئین نامه 
ها و دســتورالعمل ها را درکاهش مشکلات 
فعالان اقتصادی بسیارحایز اهمیت دانست.

حمیدرضاپیرپیران، مدیرعامل شــرکت 
توزیع برق شهرستان اصفهان نیزعدم توازن 
در تولید و مصرف را دلیل خاموشــی های 
اخیر عنوان و تصریح کرد: تا زمانی که اقتصاد 
برق اصلاح نشود، تغییر ساختار فکری برای 
بهینه سازی مصرف اعمال نخواهد شد. وی 
مشخص شدن سقف پیک مصرف اصفهان از 
سوی وزارت نیرو را موجب برنامه ریزی دقیق 
برای خاموشی ها و به حداقل رساندن  آسیب 
های احتمالی به صنایع و جلب رضایت توأمان 

بخش صنعتی و خانگی دانست.
در ادامــه حمید علاقمندان، مدیر عامل 
شرکت توزیع برق اســتان اصفهان با اشاره 
به تعاملات و همکاری مطلوب این شــرکت 
با فعالان اقتصادی گفت: مشــکلات موجود 
در حوزه بــرق، تحت تاثیر عواملی همچون 
خشکســالی و افزایش بی سابقه دمای هوا 
درکشور است. وی رعایت الگوی مصرف در 
بخش خانگی و صنعتی را در کمک به کاهش 
مشکلات موجود حایز اهمیت دانست و تاکید 
کرد: با تعامل واحدهای صنعتی می توان از 

بحران پیش رو با حداقل آسیب عبور کرد.

 
 
.

در دیدارسرپرست مخابرات  منطقه مرکزی با  نماینده مردم شهرستان خمین در مجلس شورای اسلامی مطرح شد: 

با اجرای مصوبات فعلی، مخابرات روز به روز ضعیف تر می شود
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد، رپرســت مخابرات منطقه مرکزی با نظری، 

نماینده مردم شهرستان خمین در مجلس شورای اسلامی دیدار کرد.
به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه مرکزی در این دیدار مهندس 
لطفی، سر پرست مخابرات منطقه مرکزی با اشاره  به مدیریت واجرای مصوبات 
فعلی نهادهای نظارتی بیان کرد: با ادامه این وضعیت مخابرات روز به روز ضعیف 
تر می شود وطبق آخرین مصوبات رگولاتوری در خصوص هزینه های رانژه 
کردن خطوط برای شرکت های FFF ، با توجه به افزایش تورم جامعه وعدم 
تامین هزینه تجهیزات برای رانژه کشی ، کار رانژه خطوط در برخی از مراکز 

مخابراتی با مشکل مواجه شده است.
مهندس لطفی افزود : در یک مرکز مخابراتی برای اجرای عملیات رانژه به 
طور متوسط بیش از 100 هزار تومان هزینه می شود و فروش آن به قیمت 
12هزار تومان توجیه اقتصادی ندارد و ضروری اســت هرچه سریعتر قوانین 

وتعرفه ها در این بخش مورد بازنگری قرار گیرد.
سر پرســت مخابرات منطقه مرکزی اظهار داشت: در حال حاضر دایری 

یک خط تلفن ثابت 10 میلیون تومان هزینه دارد در حالیکه مخابرات موظف 
شده است تنها دویست هزار تومان از متقاضیان دریافت نمایدو همین خط 
تلفن پس از دایری با میانگین در آمد ۷ هزارتومان،فقط برای نگهداری شبکه 

کابل آن 15000 تومان هزینه می شود که ادامه این وضعیت  مخابرات را با 
بحران مالی و به سمت ورشکستگی سوق خواهد داد.

مهندس لطفی افزود: طرح جدا کردن داکت وحوضچه ها از مراکز مخابراتی 
هدر رفت سرمایه ملی و اسراف بیت المال است که در نهایت منجر به توقف 
صنعت ارتباطات کشــور ونابودی مخابرات  خواهد شد و نیاز است متولیان 
وتصمیم گیرندگان در این حوزه با اتخاذ راهکار های کارشناسی شده، شرکت 

مخابرات را یاری وحمایت نمایند.
در ادامــه نظری، نماینده مردم شهرســتان خمین در مجلس با تقدیر از 
تلاش های صورت گرفته جهت توسعه شبکه مخابراتی در شهرستان تصریح 
کرد: با ادامه روال موجود ،در آینده مخابرات بیشتر متضرر خواهد شد وبا عدم 

توسعه شبکه های مخابراتی خدمت رسانی به مردم دچار مشکل می شود .
 نظری بحث منطقی شدن تعرفه های خدمات تلفن ثابت را بسیار مهم 
دانســت و اظهار امیدواری کرد این مشکلات با تعامل وهمکاری  مجلس با 

دولت جدید مرتفع گردد. 

مومنی  :گلســتان ،  ســرهنگ »مرتضی یونس آبــادی« در گفت و گو 
بــا خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشــت: برابر ماده 2 قانون خدمت 
وظیفه عمومی هر فرد ذکور ایرانی از اول ماهی که به ســن 1۸ ســال تمام 
می رسد ، مشمول مقررات خدمت وظیفه عمومی بوده و برابر ماده 5۸ این 
قانون ،مشمولانی که در مهلت معرفی تعیین شده، وضعیت خدمتی خود را 

مشخص نکنند، غایب محسوب می شوند.
این مقام انتظامی با اشــاره به اینکه طبق ماده 5۸ قانون وظیفه عمومي 
براي مشــمولاني که مدت غیبت اولیه آنان تا ســه ماه باشد، سه ماه اضافه 
خدمت و مشمولاني که مدت غیبت اولیه آنها بیشتر از سه ماه باشد، ۶ ماه 
اضافه خدمت لحاظ خواهد شد، تصریح کرد: مشمولاني که مدت غیبت اولیه 
آنها بیش از یکسال باشد علاوه بر ۶ ماه اضافه خدمت، فراري محسوب و به 

مراجع قضائي معرفي مي شوند.
وی در ادامه گفت: مشمولان غایبی که تاکنون برای تعیین تکلیف وضعیت 
خدمتی خود اقدام نکرده اند برابر ماده 10 این قانون با محرومیت اجتماعی 
از جمله عدم امکان ادامه تحصیل در مقاطع دانشــگاهی، عدم برخورداری 
از معافیت کفالت، عدم دریافت تســهیلات بانکی، عدم صدور پروانه کسب 

و اجازه اشتغال، ممنوعیت خروج از کشور و موارد دیگر مواجه می شوند.
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی گلستان بیان داشت: در صورت 
به کارگیری مشمولان غایب توسط کارفرمایان، کارخانه ها، کارگاه ها، شرکت 
ها، آموزشگاه ها، بنگاه ها، مغازه ها، تعمیرگاه های دولتی و خصوصی، برابر 
قانون با آنان برخورد و برای اعمال مجازات تعیین شــده به دســتگاه های 

قضائی معرفی می شوند.

محرومیت های اجتماعی برای مشمولان غایب 

 
 

 اختصاص هزینه مراسم ختم بانوی یزدی به 
آزادی زندانیان جرائم غیر عمد

سید محمد جواد عرفان فر / یزد، نیکوکار یزدی مبلغ 
50 میلیون ریال هزینه ختم  مادر خود مرحومه ” حاجیه 
نجمه خانم نقدی ” را به آزادی زندانیان جرائم غیر عمد 

اختصاص داد .
به گزارش خبرنگار آواي اقتصاد به نقل از روابط عمومی 
ستاد دیه اســتان یزد ؛ نیکوکار یزدی با حضور در دفتر 
ستاد دیه استان مبلغ 5 میلیون تومان هزینه مراسم ختم 
مرحومه  ” حاجیه نجمه خانم نقدی ” را به آزادی زندانیان 

جرائم غیر عمد اختصاص داد .
این نیکوکار یزد ضمن تقدیر از اطلاع رسانی مناسب 
ســتاد دیه در خصوص امکان اختصاص هزینه مراسم ها 
بــه آزادی زندانیان جرائم غیر عمد هــدف از این اقدام 
خداپسندانه را شادی روح مادر خود بیان نموده و گفت : 
اختصاص هزینه مراســم های ختم ، سوم ، هفتم ، چهلم 
و ســالگرد  به کارهای خیریه میتواند در اســتان به یک 
فرهنگ تبدیل شده و با توجه به شرایط کرونایی اجتماع 
میتواند از انتشار بیماری منحوس کرونا جلوگیری کند .

 غرق شدن فردي در استخر آب کشاورزي در میبد 
سید محمد جواد عرفان فر/ یزد،فرمانده انتظامي شهرستان میبد از غرق 
شدن فردي در استخر آب کشاورزي به دلیل عدم آشنایي به فنون شنا و 

وجود گل ولاي در استخر خبرداد. 
به گزارش خبرنگار آواي اقتصاد به نقل از پایگاه خبري پلیس، سرهنگ 
»محمد حسین نبي پور« در تشریح این خبر، گفت: در پي تماس تلفني با 
مرکز فوریت هاي پلیسي 110 مبني بر احتمال غرق شدن فردي در استخر 
آب کشاورزي در روستاي »رکن اباد » شهرستان میبد، بلافاصله ماموران 

انتظامي به اتفاق گروه هاي امدادی به محل اعزام شدند. 
وي افزود:تیم هاي امدادي و انتظامي در محل حادثه حاضر و مشخص 
شــد که فرد حادثه دیده براي شنا داخل استخر آب رفته بود که به علت 
عــدم مهارت در فنون شــنا و وجود مقادیري گل ولاي در ته اســتخر ، 

متاسفانه غرق شده است
ایــن مقام انتظامــي ادامه داد: با حضورگروه هاي امــدادي و ماموران 
انتظامي، جسد فرد غرق شده از آب خارج و براي بررسي بیشتر به پزشکي 

قانوني منتقل شد.
فرمانده انتظامي شهرستان میبد به شهروندان توصیه کرد: از شنا کردن 
در  اســتخر ها و کانال هاي کشاورزي و غیرمجاز خودداري کنند تا دیگر 

شاهد چنین حوادث ناگواري نباشیم.

 هشدارهاي پلیس براي پیشگیري از سرقت خودرو 
فرمانده انتظامي شهرســتان یزد به منظور پیشــگیري از سرقت خودرو توصیه ها و 

هشدارهایي را اعلام کرد. 
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبري پلیس ، آموزش و آگاه سازي 
شهروندان نقش مهمي در پیشگیري از وقوع سرقت را دارد، به همین منظور سرهنگ 
»سعیدزینلي« فرمانده انتظامي شهرستان یزد براي پیشگیري از سرقت خودرو ، نکاتي 

را به شهروندان توصیه کرد. 
وي گفت: خودروي خود را به لوازم ایمني نظیر دزد گیر، سویچ مخفي، قفل فرمان، 

قفل پدال، قفل سوئیچي و سایر وسایل تاخیري و بازدارنده مجهز نمایید. 
این مقام مسئول افزود: خودروي خود را حتي براي دقایقي کوتاه در اختیار افرادي 
که شــناخت کافي از آنان ندارید قرار ندهید.سرهنگ زینلي با بیان اینکه هنگام ترک 
خودرو خود، از قرار دادن ســوئیچ بر روي آن جداً بپرهیزید تاکید کرد: همیشه هنگام 

ترک خودروي خود، از بسته شدن درها و شیشه ها اطمینان حاصل کنید.
فرمانده انتظامي شهرستان یزد اضافه کرد: هرگز خودروي خود را در اماکن خلوت و 
تاریک پارک نکنید و هنگام ورود و خروج از پارکینگ منزل مراقب باشید افراد غریبه 
وارد پارکینگ نشــوند.زینلي تصریح کرد: هنگام گردش و تفریح، خودروي خود را در 
مکاني امن و در صورت امکان در پارکینگ هاي عمومي و مطمئن پارک نمایید و زمان 
خروج از پارکینگ منزل، ابتدا خودرو را خاموش نموده و ســوئیچ را برداشــته سپس 

درب پارکینگ را ببندید.

 برخورد جدی دستگاه قضایی با مؤسسات حقوقي کلاهبردار و زمین خوار
سر شبکه باند ده نفره کلاهبرداري به 20 سال حبس و رد مال و ۸45 میلیون تومان جزاي نقدي محکوم شد.به گزارش خبر نگار آوای اقتصاد به نقل از روابط عمومی و 
ارتباطات دادگستری استان یزد، سردسته این شبکه کلاهبرداری، فردی به نام امیر دهقان دهنوي، فارغ التحصیل رشته حقوق است که با همدستي برادرش و ۸ نفر دیگر از 
طریق ثبت شرکت هاي حقوقي و صدور چک هاي مجعول در پوشش موسسه حقوقي اقدام به زمین خواري و کلاهبرداري می کرده است.شایان ذکر است، این باند کلاهبرداری، 
طي ســه ســال گذشــته باعث مالباختگي 1۸ نفر شده بود که با پیگیري حفاظت اطلاعات دادگستري و همکاري پلیس فتا شناسایي، دستگیر و محکومیت قطعي آنان صادر 

شد.گفتنی است سایر اعضای باند با تناسب میزان مشارکت در جرم به حبس از 3 تا 15 سال محکوم شدند.

 نخستین چاه تولیدی سكوی نصر 5 عملیاتی شد
حمیدرضا ثقفی، مدیرعامل شرکت بین المللی حفاری )DCI( گفت: در ادامه 
فعالیت های شــرکت توســعه ای پترو ایران در طرح نگهداشت و افزایش تولید 
نفت میدان های اســفند و ســیوند )منطقه عملیاتی سیری(، پس از حفاری و 
تکمیل موفق چاه های SICF6-SICF7 و E1P6، نخســتین چاه تولیدی سکوی 
اقماری نصر 5 نیز با راهبری و نظارت فنی شــرکت نفت فلات قاره ایران پس 

از تکمیل عملیاتی شد.
وی با اشــاره به اینکه شــرایط سکوی نصر 5 میدان ســیوند به دلیل ابعاد 
غیرمتعــارف پلتفــرم و ناپایداری بســتر دریــا در محل این ســکو همچنین 
محدودیت های ناشــی از کابل های برق و لاین های ورودی و خروجی به سکو 
منحصربه فرد است، تصریح کرد: استقرار دستگاه های حفاری متداول در خلیج 
فارس در کنار این ســکو در عمل غیرممکن بوده و در نتیجه این محدودیت ها 
در دهه های گذشــته امکان عملیات حفاری برای توســعه میدان سیوند میسر 
نشده اســت.مدیرعامل شرکت بین المللی حفاری ادامه داد: با توجه به دغدغه 
شــرکت نفت فلات قاره ایــران به عنوان کارفرمای طرح، شــرکت بین المللی 
حفاری )زیرمجموعه شرکت توســعه پترو ایران( با شناسایی ریسک های فنی 
و امکان ســنجی اقتصادی به همراه شبیه ســازی و آنالیز ابعادی دستگاه های 
حفاری موجود اقدام به بررســی تمامی ســناریوهای ممکن به منظور استقرار 
دستگاه حفاری مناسب کرد.ثقفی اظهار کرد: سرانجام دستگاه حفاری مناسب 
برای انجام این مأموریت انتخاب شد و عملیات حفاری چاه S1CE6 با موفقیت 
و طبق برنامه زمان بندی کارفرما پایان یافت که سبب افزایش 2 هزار بشکه ای 

ظرفیت تولید این سکو شد.

 مشعل گاز در شهر رودان هرمزگان روشن شد
آیین افتتاح پروژه گازرسانی به شهر رودان استان هرمزگان با حضور مسئولان 
اســتانی برگزار شد.به گزارش شرکت ملی گاز ایران، فواد حمزوی، مدیرعامل 
شرکت گاز استان هرمزگان در این باره اظهار کرد: با افتتاح پروژه گازرسانی به 
شهر رودان، نزدیک به 10 هزار خانوار از گاز طبیعی بهره مند شده اند.وی ادامه 
داد: در این پروژه 1۸0 کیلومتر خطوط تغذیه و شبکه برای گازرسانی اجرا شده 
و بی شک با ورود گاز به هر منطقه، زیرساخت لازم برای توسعه صنایع مستقر 
در آن محل از جمله توســعه گلخانه های پرورش صیفی جات، صنایع تبدیلی و 

ایجاد جایگاه گاز طبیعی فشرده )سی ان جی( را به دنبال دارد.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان هرمزگان تصریح کرد: با جریان یافتن گاز 
طبیعی در این شــهر و اســتقبال و استفاده شــهروندان رودانی از این نعمت 
خدادادی، همکاران ما در این شــرکت برای ایجاد بســترهای لازم برای رفاه و 
امنیت بیشتر و بهتر برای شهروندان هرمزگانی با استفاده از گاز طبیعی تلاش 
می کنند.براساس این گزارش، استاندار، نماینده شرق استان هرمزگان در مجلس 
شورای اسلامی، فرماندار شهرستان رودان و جمعی از مسئولان استانی و محلی 

در آیین افتتاح پروژه گازرسانی به شهر رودان حضور داشتند.

 اجرای بیش از ۷4 کیلومتر شبكه گاز در استان اصفهان
مدیرعامل شــرکت گاز اصفهــان از اجرای ۷4 کیلومتر شــبکه گذاری گاز 
طبیعی در ســه ماه نخست امسال در این اســتان خبر داد.به گزارش شرکت 
ملی گاز ایران، ســیدمصطفی علوی گفت: از این مقدار شبکه گذاری انجام شده 
در ســال 140۹، بیش از ۶1 کیلومتر آن پلی اتیلن و 13 کیلومتر فولادی اجرا 
شده و حدود 2۷ هزار کیلومتر شبکه گاز در سطح استان در حال بهره برداری 
است.وی روستاهای بهره مند از گاز طبیعی در این استان را 10۶۶ روستا برابر 
با بهره مندی ۹۹.0۸ درصدی دانســت و افزود: این استان 112 شهر دارد که 

اکنون 100 درصد جمعیت شهری از گاز طبیعی بهره مند هستند.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان اعلام کرد: گسترش شبکه های گاز، 
از ارکان مهم عدالت در خدمت رسانی است که این موضوع در توسعه امکانات 
در شــهرها و روستاها، کاهش دغدغه های معیشتی، افزایش سطح رفاه و حتی 

افزایش شاخص سلامت در مناطق محروم بسیار مؤثر بوده است.
علوی در بخش دیگری از سخنان خود درباره عملیات نصب انشعاب ها اظهار 
کرد: در سه ماه نخست امسال یک هزار و ۸2۷ عدد انشعاب گاز در این استان 
نصب شده که با احتساب این تعداد، هم اکنون بیش از یک میلیون و 102 هزار 

انشعاب نصب شده در سطح استان به بهره برداری رسیده است.
وی گفت: در ســال 1400 بــا بهره برداری از پروژه های گازرســانی به 1۹ 
روستای در حال اجرا، ضریب نفوذ گاز طبیعی به مقدار قابل توجه ای می رسد.

 بهینه سازی مصرف سوخت و ساتبا تفاهم نامه امضا کردند
شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت و ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق )ســاتبا( به منظور توسعه و ترویج انرژی های تجدیدپذیر 
و بهینه ســازی مصرف انرژی در حوزه های مشترک تفاهم نامه همکاری امضا 
کردند.به گزارش شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت، این تفاهم نامه با هدف 
ایجــاد زمینه های مناســب برای اجرای پروژه هــای مرتبط با کاهش مصرف 
انرژی، ارتقای شــاخص بهره وری و بازدهی انرژی، توسعه و ترویج انرژی های 
تجدیدپذیر و بهینه سازی مصرف انرژی در حوزه های مشترک، به امضای علی 
مبینی دهکردی، مشــاور وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت بهینه سازی مصرف 

ســوخت و محمد ساتکین، معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا رسید.
بهره گیــری از ظرفیت های قانونی موجود به ویژه ماده 12 قانون رفع موانع 
تولیــد رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور به منظور توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر در همه اســتان ها از مهم ترین محورهای همکاری مشــترک بین 

شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت و ساتبا در این تفاهم نامه است

  اجــرای طرح تضمین کیفیت فرآورده های خام دامی و خوراک 
دام در دامپزشكی آذربایجان غربی

مدیر کل اداره دامپزشکی آذربایجان غربی گفت : طرح تضمین کیفیت در 
تمامی مراحل از تولید تا مصرف اعم از نگهداری پرورش، تغذیه ، حمل و نقل 
و کشتار دام و طیور و استحصال ،فرآوری ،بسته بندی،توزیع و عرضه  فرآورده 
های خام دامی و طیور شامل گوشت و آلایش خوراکی دام و طیور ،شیر و تخم 

مرغ اجرایی می شود.   
 به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ، سید 
امید خلیل زاده با بیان این مطلب گفت : در راســتای پیگیری وظایف قانونی 
در خصوص تامین ،حفظ کیفیت و ســلامت فرآورده های خام دامی و خوراک 
دام،  مرحله اول طرح تضمین کیفیت و ســلامت  فرآورده های خام و خوراک 

دامی سال 1400در اداره کل دامپزشکی استان در حال  اجراست. 
خلیل زاده افزود: نظر به اهمیت نظارت بر سلامت و حفظ کیفیت فرآورده 
ها و مواد غذایی با منشــاء دامی ، الگو ســازی روش های درســت و بهداشتی 
برای تولید کنندگان و اعمال نظارت بر کلیه مراحل تهیه ، تولید و توزیع مواد 
اولیه و فرآورده های خام با منشاء دامی  و پیشگیری از تولید و عرضه فرآورده 
نا سالم و کاهش و کنترل میزان باقی مانده ها و آلاینده های احتمالی در این 

راستا انجام می گیرد.
وی همچنین اضافه کرد: بهبود روش های نگهداری و پرورش تغذیه حمل 
و نقل و کشــتار دام و طیور و بررسی کیفیت محصولات و ضرورت انطباق آنها 
با معیار های بهداشتی سازمان دامپزشکی، نمونه برداری و انجام آزمایش های 
حاکمیتی از طرف همکاران دامپزشــکی در سراسر استان آذربایجان غربی در 

حال اجراست.  
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شماره : 1141

 سلاخی »فرهنگی« استقلال و پرسپولیس!
باشگاه های استقلال و پرسپولیس که هر دو 
متعلق به وزارت ورزش و جوانان هستند، این 
روزها برای یکدیگر شمشــیر را از رو بسته و 
پا را از دعوای رســانه ای فراتر برده و کار را به 

اتهام و تهدید کشانده اند.
 شاید درگیری رسانه ای تیم های فوتبال در 
کشورهای مختلف دنیا، مسئله چندان عجیب 
و غریبی نباشــد و در موارد بســیاری شاهد 
اظهارات مختلــف بازیکنان، مربیان و حتی 
مدیران برخی باشــگاه ها در فضای رسانه ای 
علیه یکدیگر باشیم، هرچند که این اظهارات 
عموما چارچوب و عرف مشخصی دارد و نه از 
دایره ادب به دور اســت و نه به گونه ای است 
که با بی احترامی و اتهام همراه باشد. اگر هم 
موضوعی بویی از اتهام و توهین داشته باشد، 
هیچ گونه مماشــاتی به خرج داده نمی شود 
و ســنگین ترین جرایم مالی و شــدیدترین 
محرومیت ها را برای افراد یا باشگاه هایی که 
تخلف کــرده و یا پا را از آنچه که باید، فراتر 
گذاشته اند در نظر می گیرند.متاسفانه اما در 
فوتبال ایران که به نظر می رسد برخی افراد و 
باشگاه ها برای زدن هر حرف و انجام هر رفتاری 
مصونیت دارند، همه چیز برعکس است. شاید 
اظهارات تند عوامل برخی تیم های باشگاهی 
به عنوان رقیب، علیه یکدیگر از حداقل توجیه 
برخوردار است اما مشخص نیست به چه علت 
دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس که هر دو 
متعلق به وزارت ورزش و جوانان هســتند و 
از جمله باشگاه های دولتی به شمار می روند، 
تا این حد بایــد پرده حیا را دریده و رفتار و 
گفتاری زشت و زننده را از خود نشان دهند 
و به جان یکدیگر بیافتند؟دو باشگاهی که از 
هواداران چند ده میلیونی برخوردار هستند و 
کوچکتریــن حرف یا رفتار بازیکنان، مربیان 
و مدیــران آن ها زیر ذره بین قــرار دارد و از 
کودک خردسال، افراد کهنسال و رسانه ها به 
عنــوان مخاطب آن ها را دنبال می کنند. دو 
باشگاهی که برچسب »فرهنگی« - ورزشی را 
یدک می کشند و قرار است با صرف هزینه های 
میلیاردی نقش الگو را برای جوانان ایفا کنند 
و با رفتــار و منش اخلاقی به اعتلای فضای 
فرهنگی ورزش کشور کمک کنند.استقلال 
و پرسپولیس این روزها و پیش از یک دیدار 
بسیار حساس به بدترین شکل ممکن فضای 
اخلاقی فوتبال ایران را ملتهب کرده اند، این دو 
تیم قرار است به زودی در مرحله نیمه نهایی 
جام حذفی مقابل یکدیگر صف آرایی کنند اما 
ارکان آن ها به تندترین و بدترین شکل ممکن 

علیه یکدیگر حــرف می زنند و بیانیه صادر 
می کنند، هرچند بیانیه نویسی این دو باشگاه 
مسئله تازه و جدیدی نیست اما شاید هرگز تا 
این حد بی پروا احترام را لگدمال نکرده و از 
خط قرمزها رد نشده بودند، این گونه یکدیگر 
را تهدید نکرده و به یکدیگر اتهام نزده باشند.

از زمین   صف آرایی زشــت خارج 
مسابقه!

یکی دیگری را »هوچی گــر« می خواند و با 
صراحت می گوید: »حریف بیش ترین هزینه را 
کرده اما همیشه روی ما فشار است و برای ما 
سقف قرارداد می گذارند. چرا وقتی اسم انتشار 
قرارداد می شود، همه شان پا پس می کشند؟ 
به خاطر این است که قرادادهای شان سه برابر 
قراداد ماســت ولی هیچ  وقت آن را رسانه ای 
نمی کنند. این هوچی گری است که به خاطر 
فشار هوادارشان علیه تیم ما صحبت می کنند. 
آن ها به جای این که تمرکزشــان روی تیم 
خودشان باشد، تمرکزشان روی تیم ماست«.

تیم مقابل در پاسخ می گوید، »اعداد و ارقامی 
که آقای گل محمدی درباره تیم اســتقلال 
اعلام می کند، متصل به کدام مرجع و منبع 
است؟ اگر ایشان تنها بر روی برخی شنیده ها 
و شایعات حکم می کند، آیا به باشگاه استقلال 
هــم این اجازه را می دهند که درباره مطالب 

مطرح شــده در ماه های گذشــته پیرامون 
ارتباط ایشــان با افرادی مثــل آقای »م« و 
آقای »گ« قضاوت کنــد؟«.در ادامه بیانیه 
استقلالی ها می آید، »انتشار قراردادها مقوله ای 
مربوط به بازیکنان است و با توجه به سوابق 
قبلی باشگاه پرسپولیس، باشگاه استقلال از 
آقای گل محمدی در خواســت می کند ابتدا 
ایشان قرارداد شخص خودش و دستیارانش 
را منتشــر کند. در ادامه نیز برای بی حرف و 
حدیث ماندن مسائل، قراردادها از سوی مراجع 
ذیربط منتشر شود. این هم از طنز ماجراست 
که سرمربی پرسپولیس و دستیارش به اندازه 
یک کتاب علیه استقلال صحبت می کنند و 
در نهایت هم می گویند برخلاف حریف تمرکز 
ما روی کار خودمان اســت!  ترجیح باشگاه 
 استقلال بر عدم وارد شدن در این مباحث بوده

 اما بدیهی است که این باشگاه در مقابل ایراد 
تهمت ها و اســتفاده از واژه های غیر اخلاقی 
همچون »هوچی گری« ساکت نبوده و قاطعانه 

از منافع ارکان باشگاه حمایت می کند«.
چند ساعت بعد هم بلافاصله پرسپولیسی ها 
بیانیه می دهند و می گویند »مدیران باشگاه 
اســتقلال بــا توجه به جایگاه خــود از نگاه 
هواداران فوتبال، بار دیگر با استفاده از ادبیات 
موهن و دور از شأن فوتبال کشورمان، اقدام به 
صحبت در خصوص باشگاه بزرگ و پرافتخار 

پرسپولیس کردند. جدا از اینکه بارها موضوع 
بی احترامی و حملات بی دلیل به پرسپولیس 
از سوی مدیران استقلال را محکوم کرده ایم، 

منطق این اقدامات را درک می کنیم«.
سرخپوشــان در ادامه بیانیه خود آورده اند: 
»انتشار رقم قراردادها، نیازمند منبع و مرجع 
نیست. ســرتان را از برف بیرون بیاورید و به 
جای پنهان کاری و اســتفاده از ادبیاتی دور 
از منزلــت فوتبال ایران، شــجاعانه اقدام به 
انتشار قراردادها کنید. از چه موضوعی هراس 
دارید؟ یعنی خواسته باشگاه پرسپولیس برای 
انتشار قرارداد بازیکنان هر دو تیم، تا این حد 
نگران کننده بود که تلاش می کنید هر کاری 
انجام دهید غیر از انتشار رقم واقعی قراردادها!؟

 این همه تهمت زدید، تهدید کردید و لطیفه 
و گل واژه تحویــل مردم دادیــد اما یادتان 
رفت بگویید چه کســی شــروع کننده این 

جنجال ها بود؟ 
چــرا آقای احمد مددی مدیرعامل باشــگاه 
اســتقلال بایــد در شــرایطی کــه همــه 
چیــز در ســکون اســت، علیه ســرمربی 
 محتــرم و رییس هیــات مدیره پیشــین 
پرسپولیس اظهارنظر کند؟ رفتار و گفتار او، 
چیزی شبیه به پاشیدن بنزین روی آتش بود.

حالا که بازتاب حرف هایش را دیده، پای خود 
را کنار می کشد. مددی مشغول سوء استفاده 

از برند باشگاه استقلال است و به جای صحبت 
کــردن در مورد جنجالی که بــه پا کرده، از 
کانال رسمی این باشگاه بهره برداری می کند 
تا تقصیرات را با همه استقلالی ها تقسیم کند.

شأن و منزلت باشگاه پرسپولیس بالاتر از آن 
اســت که از ادبیاتی سخیف برای مجادله با 
برخی حرافی ها سود ببریم. پرسپولیس عادت 
کــرده جواب رقبا را داخل زمین بازی بدهد. 
مثل شما قشــون مجازی و ارتش سایبری 
نداریم تا با فشــار، تهدید، توهین و افترا به 
دنبال قدرتنمایی باشــیم. به جای اقدامات 
غیراخلاقی و تهدید دیگران، احترام و اخلاق 
را به مدل مدیریتی تان اضافه کنید؛ شاید از 

این راه مقبول مردم شوید«.

 چرا اجــازه نمی هید مردم از فوتبال 
لذت ببرند؟

میلیاردها تومان دســتمزد می گیرید نوش 
جانتان، در بهترین نقطه شهر سکونت دارید 
و لوکس ترین خودروها را سوار می شوید باز 
هم نوش جانتان، همزمان با ممنوعیت جذب 
بازیکنان و مربیان خارجی، در ســخت ترین 
شرایط اقتصادی که با کاهش چشمگیر درآمد 
مردم از زمان شیوع ویروس کرونا همراه شده، 
حقوق و دستمزدتان تا سه برابر افزایش پیدا 
کرد باز هم نوش جانتان، اما لطفا مودب باشید!

احتــرام نگه دارید و اجــازه بدهید مردم در 
شــرایط کنونی که تحت فشار مالی و ذهنی 
روزهایشــان را پشت سر می گذارند و روزانه 
20 هزار نفر از عزیزانشان به کرونا مبتلا می 
شوند و حدود 200 نفر از آن ها را به خاک می 
سپارند، حداقل از فوتبال و تماشای آن لذت 
ببرند، لطفا کام مردم را با رفتارها و اظهارات 
زننده، سخیف و غیراخلاقی خود تلخ نکنید!.

براستی آیا نظارت فرهنگی بر روی دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس هست؟ 

چرا باید دو باشگاه متعلق به دولت، اینگونه 
تازیانه بر زخم خشم هوادارانی بزنند که خود 
گرفتار دردهای بی شــماریند؟چرا استقلال 
و پرسپولیس شــوی بی ارزش حاشیه سازی 
برای حریف در پیش از داربی را به معرکه ی 
بی اخلاقی و ســلاخی فرهنگی اســتقلال و 

پرسولیس تبدیل کرده اند؟
امید اســت که با نظارت و درایت دلسوزان 
استقلال و پرسپولیس و حسن نظارت وزارت 
ورزش، شاهد چنین بیانیه نویسی های سخیف، 
ضدفرهنگی و توهین آمیزی از سوی این دو 

باشگاه پرطرفدار نباشیم.

 
 

  حضور قائدی در الغرافه منتفی شد
باشــگاه قطــری بــا هدایــت اســتراماچونی اســامی 4 بازیکــن خارجــی خود 
بــرای فصــل بعــد را اعــلام کــرد کــه در بیــن آنهــا قائــدی وجــود نــدارد و بــه 

ایــن ترتیــب حضــور او در ایــن تیــم منتفــی شــد.
 رســانه هــای قطــری از مهــدی قائــدی بــه عنــوان یکــی از گزینــه هــای 
ــه  ــن روزنام ــاد شــد.پیش از ای ــه ی ــت خــط حمل ــرای تقوی ــه ب ــی الغراف اصل
الــرای نوشــت کــه اســتراماچونی ســرمربی جدیــد الغارفــه بــه جــذب قائــدی 
علاقــه دارد و ایــن بازیکــن را در فهرســت خریــد خــود قــرار داده اســت.اما 
روزنامــه اســتاد الدوحــه اســامی 4 بازیکــن خارجــی الغرافــه بــرای فصــل را 
ــوره از  ــی شــد.عدلان قدی ــم منتف ــن تی ــدی در ای ــرد و حضــور قائ ــلام ک اع
الجرایــز، جــا چــول کــو از کــره جنوبــی، هکتــور مورنــو از مکزیک و کانــون از 
ســاحل عــاج 4 بازیکــن خارجــی الغرافــه بــرای فصــل بعــد خواهنــد بود.حتی 
از علــی کریمــی هــم بــه عنــوان یکــی از بازیکنــان خارجــی الغرافــه بــرای 
فصــل بعــد یــاد شــد کــه بــه ایــن ترتیــب ایــن بازیکــن هــم راهــی الغرافــه 

نخواهــد شــد و بایــد منتظــر تیــم بعــدی او مانــد.

  بازیكن سابق استقلال و پرسپولیس کرونایی شد
کرونــا ورزشــی ها را هــم در ایــن مــدت اذیــت کــرده اســت. ســید مهــدی 
ســیدصالحی بازیکــن ســابق اســتقلال و پرســپولیس بــه کرونــا مبتــلا شــده 
اســت. او چنــد روز قبــل بــه خاطــر داشــتن علائــم ایــن بیمــاری تســت داد 
کــه جــواب آن مثبــت بــود. ســیدصالحی فعــلا در قرنطینــه بــه ســر مــی برد. 
او ســابق بــازی در تیــم هــای مطــرح لیــگ از جملــه ســپاهان و تراکتــور را 
ــه عنــوان کارشــناس در برنامــه  هــم دارد و در دوران بازنشســتگی بیشــتر ب

مختلــف ورزشــی حاضــر مــی شــود.

  سردار آزمون در آستانه جدایی از زنیت
سردار آزمون در آستانه جدایی از تیم فوتبال زنیت قرار دارد.

ــمی اش را  ــت رس ــتین فهرس ــن پترزبورگ نخس ــت س ــال زنی ــم فوتب  تی
بــرای فصــل جدیــد شــامل 1۷ بازیکــن اعــلام کــرد کــه در آن نــام ســردار 

ــود. ــده نمی ش ــی دی ــم ایران ــون، مهاج آزم
ــان  ــن گلزن ــن گــزارش، ســردار آزمــون کــه یکــی از بهتری ــر اســاس ای ب
زنیــت در 3 فصــل اخیــر بــود بــه احتمــال فــراوان بــا اقــدام جدیــد ایــن تیــم 

در آســتانه جدایــی و انتقــال بــه یــک لیــگ اروپایــی قــرار گرفــت.

  علی علیپور برعكس عابدزاده عمل کرد
مهاجم ایرانی تصمیم گرفت تا در ماریتیمو به کارش ادامه دهد.

علــی علیپــور ســال گذشــته فصــل ســختی را در ماریتیمــو شــروع کــرد. 
او مــدام در حــال تــلاش بــود تــا بتوانــد جایــگاه ثابــت خــودش را بــه دســت 
ــش  ــتاره تیم ــه س ــل ب ــی او تبدی ــای پایان ــه ه ــرانجام در هفت ــاورد. س بی
شــد. علیپــور موفــق شــد ســه گل ۹ امتیــازی بــرای تیمــش بزنــد و نقــش 
پررنگــی در بقــای ماریتیمــو در لیــگ برتــر پرتغــال بــاز یکنــد. حــالا خبــر 
رســیده باشــگاه پرتغالــی بــه شــدت از حفــظ ایــن بازیکــن راضــی اســت و 
در مذاکراتــی کــه بــا او داشــته، ایــن بازیکــن را قانــع کــرده تــا در ایــن تیــم 
بمانــد. علیپــور بــا پیشــنهاداتی از دیگــر باشــگاههای پرتغالــی مواجــه شــده 
بــود ولــی برعکــس عابــدزاده کــه از ایــن باشــگاه جــدا شــد، تصمیــم گرفــت 

بمانــد. 

 نیازمند جا پای بیرانوند گذاشت
کنفدراســیون فوتبــال آســیا بــه انتقــال دروازه بــان ملــی پــوش ایرانــی بــه 

باشــگاه پرتغالــی واکنــش نشــان داد.
ــام  ــاله »پی ــد 3 س ــال از خری ــزه پرتغ ــگاه پورتیمونن ــته باش ــب گذش ش
ــرای  ــارس ب ــج ف ــگ خلی ــه در لی ــی ک ــان ایران ــر داد.دروازه ب ــد« خب نیازمن
باشــگاه ســپاهان تــوپ مــی زد، از فصــل آینــده بایــد در لیــگ پرتغــال بــازی 

کنــد. 
ــت:  ــال نوش ــن انتق ــوص ای ــیا در خص ــال آس ــیون فوتب ــایت کنفدراس س
نیازمنــد بــا قــراردادی 3 ســاله راهــی باشــگاه پورتیموننــزه پرتغــال شــد و جا 
پــای بیرانونــد گذاشــت. بیرانونــدی کــه  صــورت قرضــی از باشــگاه آنتــورپ 
بلژیــک بــه باشــگاه بواویشــتا پیوســت.AFC عنــوان کــرد کــه نیازمنــد ســال 
2015 ) 13۹4( در پیــکان فعالیــت خــود را آغــاز کــرد و پــس از 24 بــازی به 
ســپاهان پیوســت. او 2 فصــل در اصفهــان گذرانــد و توانســت بــه تیــم ملــی 
نیــز راه پیــدا کند.کنفدراســیون فوتبــال آســیا نوشــت کــه نیازمنــد در دیــدار 
دوســتانه تیــم ملــی کشــورمان مقابــل تیــم ملــی ازبکســتان در ســال 2020 

در ترکیــب قــرار گرفــت و بــه پیــروزی 2 بــر یــک رســید.

  زمان بازگشت اسكوچیچ مشخص شد
ســرمربی تیم ملــی هنــوز بــه کشــور بازنگشــته اســت. دراگان اســکوچیچ 
اواخــر مــاه بــه تهــران مــی آیــد تــا بــه صــورت رســمی قــراردادش را تمدیــد 
کنــد. بــا اینکــه او بــا فدراســیون توافــق کــرده ولــی هنــوز قــراردادی بیــن 
دو طــرف بــه امضــا نرســیده اســت. قــرار اســت بعــد از بازگشــت اســکوچیچ 
برنامــه هــای تیــم ملــی هــم مشــخص و اعــلام شــود. ایــران تــا بــازی ســوریه 
در شــهریورماه فیفــا دی نــدارد ولــی ایــن امــکان وجــود دارد اســکوچیچ بــا 

حضــور بازیکنــان داخلــی اردویــی را تشــکیل دهــد.

  شیبخون تیم های یونانی به سپاهان
تیــم فوتبــال آ.اک یونــان بــه دنبــال جــذب احســان حــاج صفــی کاپیتــان 
تیــم ملــی ایــران و بازیکــن تیــم ســپاهان اســت. ســایت »iefimerida« یونــان 
خبــر داد باشــگاه آ. اک یونــان بــا احســان حــاج صفــی کاپیتــان تیــم ملــی 
ایــران و بازیکــن تیــم ســپاهان در حــال مذاکــره اســت و ایــن مذاکــرات در 
حــال نهایــی شــدن اســت.آ. اک بــه دنبــال یــک مدافــع چــپ اســت و گزینــه 
ــی  ــران اســت. حــاج صف ــی ای ــم مل ــن تی ــی بازیک ــا احســان حــاج صف آنه
پیــش از ایــن ســابقه بــازی در تیم هــای المپیاکــوس و پانیونیــوس یونــان را 
دارد.طبــق اعــلام ایــن ســایت، حــاج صفــی بــا باشــگاه ســپاهان قــرارداد دارد 
ــد  ــن می توان ــی ذکــر شــده و بنابرای ــد پیشــنهاد اروپای ــرارداد او بن ــا در ق ام

بــدون مشــکل از ایــن تیــم ایرانــی جــدا شــود. 

 خبری خوش برای استقلالی ها در آستانه دربی
ــش  ــات تیم ــروز در تمرین ــتقلال از ام ــال اس ــم فوتب ــدوم تی ــع مص مداف
شــرکت خواهــد کــرد. عــارف غلامــی مدافــع تیــم اســتقلال کــه در جریــان 
دیــدار بــا ســایپا دچــار مصدومیــت از ناحیــه لگــن و کمــر شــد از امــروز در 

تمرینــات تیمــش شــرکت خواهــد کــرد.
ایــن بازیکــن در یکــی دو روز اخیــر بــا فیزیوتراپــی بــه درمــان مصدومیــت 
ــا  ــی پوشــان شــرکت خواهــد کــرد ت خــود پرداختــه و در تمریــن امــروز آب
مشــکلی بــرای دربــی پیــش رو نداشــته باشــد.ووریا غفــوری دیگــر بازیکــن 
غایــب و مصــدوم اســتقلال در مســابقات اخیــر اســت کــه در تمریــن آبــی 
ــن در  ــن بازیک ــرده اســت. ای ــدا ک ــر حضــور پی ــای اخی ــان طــی روزه پوش
دقیقــه 4۶ بــازی بــا پدیــده از زمیــن بــازی بیــرون رفــت و  از آن مســابقه تــا 
امــروز در 4 بــازی متوالــی مقابــل گل گهــر، آلومینیــوم اراک، تراکتــور و ســایپا 
غایــب بــوده و بعیــد اســت در دیــدار بــا پرســپولیس شانســی بــرای حضــور 

در ترکیــب اصلــی تیمــش داشــته باشــد.

تکواندوکار المپیکی ایران گفت: سخت ترین روزهای زندگی خود را گذراندم 
و فقط یک نتیجه خوب در المپیک باعث می شود آرام بگیرم.

 آرمین هادی پور تکواندوکار وزن 5۸- کیلوگرم ایران در بازی های المپیک 
توکیو است که به مصاف رقبای خود می رود و سال ها برای حضور در این میدان 
بزرگ تلاش کرده است؛ آرمین از سال 2014 مدال آوری خود را در میادین 
بین المللی آغاز و در این مدت زمان توانست 25 مدال رنگارنگ را در کارنامه 
خود به ثبت برساند که از مهم ترین آنها می توان به نقره و برنز جهان، طلا و 
برنز قهرمانی آسیا، طلا بازی های یونیورسیاد، طلا، نقره و برنز گرندپری و برنز 
گرنداسِلم اشاره کرد.المپین های تکواندو پس از کسب سهمیه با عزمی جزم 
تمرینات خود را پیگیری می کردند که ویروس کرونا تمامی برنامه ریزی ها را 
دستخوش تغییر کرد و باعث شد تمرینات را دور از اردو و به صورت انفرادی 
پیگیری کنند که همین موضوع باعث آســیب دیدگی آرمین شــد اما این 
تکواندوکار باغیرت تسلیم این اتفاق نشد و با تمام توان تلاش کرد تا رویای 
خود و حضور در المپیک را از دست ندهد.در ادامه صحبت های آدمین هادی 
پور و سختی های که در این مسیر پشت سر گذاشته تا 10 روز دیگر به روی 

شیاپ چانگ المپیک حاضر شود را می خوانید:
مسیر دشواری را برای رسیدن به المپیک پشت سر گذاشتم؛ من بازیکنی 
بودم که  از صفر شروع کردم و به اردوی تیم ملی رسیدم؛ در سال های ابتدایی 
که در این راه قرار گرفتم همه تلاشم این بود کادرفنی به من اعتماد کنند و 
بتوانم در اردوها حضور داشــتم باشم. با توجه به اینکه روی وزن اول چندان 
حســابی باز نمی کردند مدتی طولانی سپری شد تا به عنوان وزن اول ایران 
انتخاب شوم.به هر حال توانستم خود را به کادرفنی ثابت کنم و بعد از آن یک 
دوره چهار ســاله تمرینات طاقت فرسا را برای کسب سهمیه المپیک شروع 
کردم. بدون شک بدست آوردن جواز حضور المپیک در رشته تکواندو یکی از 
سخت ترین کسب سهمیه ها است چراکه چهار سال مسابقات سنگین حتی 
سخت تر از رقابت های جهانی را باید پشت سر بگذاری تا بتوانی امتیازات لازم 
را بدست آوری، فکر می کنم شرایط ما را ورزشکاران کاراته که دو سال است 
در کوران مسابقات هستند، درک کنند.قطعا حس خوبی است که به عنوان 
نماینده تکواندو ایران در بازی های المپیک حضور دارم اما به همان اندازه که 
این احساس خوب اســت، مسئولیت سنگینی را به همراه دارد. من در این 
سال ها مسیر زندگی خود را به شکلی برنامه ریزی کردم تا به هدفم که شرکت 
در المپیک بود برسم؛ در سال های اخیر تنها توقع من از خودم دستیابی به 
همین موضوع بود و تمام تلاشــم را برای رسیدن به این مهم به کار گرفتم.

تنها یک چیز را می دانم که هیچکس مثل من در وزن اول سختی و زحمت 

نکشیده و به اندازه من مدال المپیک را نمی خواهد؛ برای همین تلاش می کنم 
تا انشــاءالله بتوانم جواب زحماتم را بگیرم و به خودم خسته نباشید بگویم 
چراکه سخت ترین روزهای زندگی خود را گذراندم و یک نتیجه خوب باعث 
می شــود آرام بگیرم.من و میرهاشم حسینی در این مسیر قرار گرفته بودیم 
و باید عملکرد خود را به شکلی پیش می بردیم تا به قله آن برسیم؛ در این 
راه باید مسابقات مختلفی را پشت سر می گذاشتیم که بنا بر شرایط نتیجه 
می گرفتیم اما متاسفانه ورزش دوستان تنها نتیجه را می بینند و اتفاقاتی که 
افتاده است را در نظر نمی گیرند. من در رقابت های جهانی 201۹ در حالی به 
مدال برنز رسیدم که بعد از 10 کیلو وزن کم کردن به خاطر دیر صادر شدن 
ویزا دقیقا روز وزن کشی به مسابقات رسیدم اما هیچکس این موضوع را ندید! 
کسی نمی بیند که آرمین قبل از مسابقه، یک ماه دائم خونریزی داشت و چه 
راهی را پشت سر گذاشت. ما به رسیدن به قله فکر می کردیم و در این مسیر 
هم بالا و پایین زیاد داشتیم اما ازمردم هم انتظار حمایت و دلگرمی داریم.من 
حس هایی را در تکواندو تجربه کردم که نمی توان آنها را با هیچ حس دیگری 
مقایســه کرد؛ وقتی برای یک هدفی مدتی طولانی تلاش می کنی و نتیجه 
می گیری، حس فوق العاده ای دارد و هیچوقت حاضر نیستم حس هایی که در 
تکواندو تجربه کردم را با هیچ چیز عوض کنم؛ شاید اگر در مسیر دیگری قرار 
می گرفتم و حتی موفق تر هم بودم نمی توانستم با این احساسات روبه رو شوم 
وهمین موضوع به من دلگرمی می دهد.خیلی مواقع تصمیم گرفتم ورزش را 
کنار بگذارم چون خیلی ناملایمتی ها و بالا و پایین ها را دیدم اما خدا به من 
کمک کرد تا در این مسیر به یک موفقیت نسبی برسم و ان شاءالله به پایان 
خط برسم.براساس تصویرسازی هایی که داشتم پیش زمینه ذهنی برای حضور 
در این رویداد را دارم اما من برای کسب نتیجه مطلوب خیلی زحمت کشیدم 

و فکــر نکنم فضای این میدان بتواند تاثیری روی من بگذارد چراکه تنها به 
یک چیز فکر می کنم و آن کسی هم که باید دستم را بگیرد، در آن میدان 
می گیرد.همه می دانند تکواندو ورزش لحظه ها اســت، نمی توانیم هیچ قولی 
بدهیم چراکه با یک اشتباه ممکن است کنترل بازی از دست ما خارج شود 
اما من، میرهاشم و کادرفنی شرایط سختی را پشت سر گذاشتیم و مطمئن 

باشید به راحتی از این فرصت عبور نمی کنیم.
تا جایی که در توانم بود خودم را از نظر روانی آماده کردم تا به شرایط ایده 
آل برسم و با مشاوره هایی که با پزشک های مختلف، استاد عسکری و کاپیتان 

تیم ملی داشتم، سعی کردم به حد بالایی از آمادگی برسم.

هیچکس برای کسب تجربه در این رویداد بزرگ حضور پیدا نمی کند
جدول مبارزات مشخص است، حریفان  خود را می شناسم و با بیشتر آنها 
چندین مرتبه بازی کردم و پیش بینی خودم از نتیجه خوب اســت اما این 
موضوع هم در میدان مسابقه مشخص می شود؛ بازی های المپیک با میادین 
دیگر فرق می کند و هیچکس برای کسب تجربه در این رویداد بزرگ حضور 
پیدا نمی کند. همه برای بهترین نتیجه پا به این میدان می گذارند و نباید هیچ 
تکواندوکاری را دست کم گرفت، در دوره قبل هم دیدید برخی نفرات که در 

رنک های پایین قرار داشتند توانستند مدال طلا بگیرند.
اردوی این دوره ما با اردوهای قبلی قابل مقایسه نبود و با وجود کرونا ما 
حتی از دیدن خانواده های خود برای مدت طولانی محروم بودیم و به نوعی 
در حبس قرار داشــتم اما با توجه به هدفی که داشــتیم با این موضوع کنار 

آمدیم و برای آن جنگیدیم.
این شرایط خیلی سخت است و تا کسی در این موقعیت نباشد نمی تواند 
این موضوع را درک کند. ما  تا جایی که توانستیم با این شرایط کنار آمدیم و 
خدا را شکر بیشترین بازخورد را هم گرفتیم؛ به نظرم این وضعیت ما را خیلی 
بزرگ کرد و در زندگی جلو انداخت و از این موقعیت نهایت استفاده را می برم.

ان شاءالله بعد از المپیک با برنامه ریزی های که تا الان انجام دادم ابتدا پای 
خود را جراحی می کنم تا خیلی زود به مسابقات بازگردم و در مسیر کسب 
سهمیه المپیک پاریس قرار بگیرم و بار دیگر برای کشورم افتخارآفرینی کنم.

از مردم و به ویژه خانواده بزرگ تکواندو می خواهم انرژی های مثبت خود 
را روانه ما کنند چراکه هر نتیجه ای بگیریم روی این رشته تاثیر می گذارد 
و مطمئن باشید اینطور نیست که فقط به خودمان فکر کنیم و بخاطر آنها 
به روی شیاپ چانگ می رویم و انرژی های مثبت شما به ما انگیزه دوچندان 
می دهد. در پایان هم از اســتاد پایه خودم سیدمصطفی رضازاده یاد می کنم 

هیچ کس به اندازه من مدال المپیک نمی خواهد

روند مذاکرات دیپلماتیک میان ایران و عربستان و اظهارات امیدوارکننده 
مسئولان هم مانع ادامه مناقشه فوتبالی این دو کشور نشده و نمایندگان دو 
کشور، همچنان در زمین بی طرف بازی می کنند که کاملا علیه منافع طرف 
ایرانی است. بالاخره کنفدراسیون فوتبال آسیا و سعودی ها حرف خود را به 
کرسی نشاندند و اگر چه خودشان هم مایل به بازی با استقلال در زمین بی 
طرف نبودند اما در نهایت برای نیامدن به ایران، النصر مجبور شد با تراکتور 
در زمین بی طرف به میدان برود. طبق آخرین اطلاعات، اســتقلال در دوبی 
از الهلال پذیرایی می کند و النصر در قطر میزبان تراکتور است.این اتفاق در 
شرایطی رخ داد که بعد از حضور ایرانی ها در عربستان برای بازی های مرحله 
گروهی و ســخنان طرف های ایرانی و عربستانی برای برقراری ارتباط و کنار 
رفتن کدورت های گذشته، امیدواری ها برای اتمام مناقشه فوتبالی دو کشور 
صاحب سبک و پرافتخار منطقه افزایش یافته بود.اظهارات رضا صالحی امیری، 
رییس کمیته ملی المپیک به عنوان یکی از مقامات رسمی و ارشد ورزش ایران 
برای برقراری رابطه در زمینه فعالیت های ورزشی باعث افزایش امیدواری ها با 
رفع این مناقشه قدیمی شده بود که ظاهرا راه به جایی نبرده است. از زمان این 
سخنان تاکنون  که حدود 25 روز گذشته، فعل و انفعالات به شکل دیگری رقم 

خورده و به نظر حق ایران با توجه به عزیمت به عربستان تضییع شده است.
از آن زمان تاکنون اتفاقات به این شکل رقم خورده است:

2۸ خرداد: نامه فدراسیون برای بازگرداندن عربستانی ها به ایران
3  تیر: مهلت 14 روزه AFC به استقلال برای انتخاب استادیوم

4 تیر: سخنگوی AFC: دیدارهای نمایندگان ایران و عربستان در زمین بی 
طرف برگزار می شود!

۶ تیر: واکنش خبرنگار ســعودی به اقدام AFC؛ تاریخ انقضای »زمین بی 
طرف« با ایرانی ها تمام شده است.

۹ تیر: روزنامه الرای قطر: استقلال شهر دوحه قطر را به عنوان میزبان بازی 
از الهلال عربستان به کنفدراسیون فوتبال آسیا معرفی کرده است.
13 تیر: مخالفت AFC با درخواست میزبانی النصر در عربستان

15 تیر: سخنگوی AFC: النصر تا فردا وقت دارد زمین بی طرف را معرفی 
کند در غیر این صورت AFC ورزشگاهی را انتخاب می کند.

1۷ تیر: استقلال-الهلال عربستان )ورزشگاه زعبیل دوبی(/ النصر عربستان-
تراکتور )ورزشگاه جاسم بن حمد باشگاه السد قطر(

در حالی بازی ها به زمین بی طرف منتقل شده که تاکنون مقام های ارشد 

سعودی در حوزه ورزش سخنی از ایجاد گشایش های جدید میان طرفین سخن 
نگفته اند اما مسئولان ایرانی به صراحت این وعده را هم داده بودند که ایرانی 
ها مجبور به میزبانی در زمین بی طرف نیستند؛ سخنانی که رنگ حقیقت به 
خود نگرفته و کاملا برعکس و بدتر از آنچه در گذشته بود رقم خورده است. 
کما اینکه در صورت متمرکز شدن بازی های مرحله یک چهارم نهایی تا فینال 
و اعطای میزبانی به عربســتان، ایرانی ها باز هم مجبور به سفر به این کشور 
می شوند.باید خاطرنشان کرد که 2۶ اسفند 13۹4 بود که سرانجام فشارهای 
سعودی ها جواب داد و کنفدراسیون فوتبال آسیا رسما گزینه کشور ثالث را به 
عنوان میزبان بازی های نمایندگان ایران با عربستان انتخاب کرد و پس از آن، 
دی ماه سال ۹۸ بود که لغو میزبانی از تمامی تیم های ایرانی حاضر در لیگ 
قهرمانان آسیا در دستورکار AFC قرار گرفت.علی رغم ایجاد روابط دیپلماتیک و 
رایزنی برای رفع اختلافات و در نتیجه اظهارات اخیر رییس کمیته ملی المپیک 
ایران، همچنان اتفاقات، حول محور مناقشــه فوتبالی دو کشور که از ۶ سال 
قبل آغاز شده و همچنان ادامه دارد، می چرخد و ایرانی ها از نظر میزبانی و 
همینطور مسائل ملی متضرر می شوند. حداقل اینکه در حال حاضر و در این 

فصل، هیچ دیدار دیگری در ایران برگزار نخواهد شد.

گره کور مناقشه فوتبالی ایران و عربستان
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پیامبر اکرم )ص(:
یا مَعشَرَ المُسلِمینَ، إنَّ هذا 

یوَمٌ جَعَلَهُ الّل عیدا للِمُسلِمینَ 
فَاغتَسِلوا، ومَن کانَ عِندَهُ طیبٌ 
فَلا یضَُرّهُ أن یمََسَّ مِنهُ، وعَلَیكُم 

واکِ. باِلسِّ
ـ در یكی از جمعه ها ـ: ای 

مسلمانان ! امروز روزی است که 
خداوند، آن را برای مسلمانان 

عید قرار داده است. پس غسل 
کنید و هر که عطری در اختیار 
دارد، بد نیست که قدری از آن 

را استفاده کند. و بر شما باد 
مسواک زدن. 

السنن الكبری: ج3 ص345 ح5۹5۹ 

 دلار                          24۹,۷۱0 
 یورو                        2۹3,۹80 
 پوند انگلیس            35۱,420

 درهم امارات              6۷,520   
 لیر ترکیه                   28,300
 سكه امامی         ۱06,680,000
 بهار آزادی         ۱04,۹8۹,000
 نیم سكه               56,000,000
 ربع سكه              36,۱00,000 
 سكه گرمی          22,000,000
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چرا برق قطع شد!

فناوری
 توسعه حسگر طلا برای اندازه گیری دارو و نشانگر زیستی

محققان »دانشگاه یوهانس گوتنبرگ ماینتس آلمان« یک حسگر زیستی 
قابل کاشــت تولید کرده اند که می تواند غلظت نشانگرهای زیستی و داروهای 

مختلف را در بدن اندازه گیری کند.
به نقل از مدگجت، برخلاف بســیاری از دســتگاه های قابل کاشت، حسگر 
مذکور می تواند ماه ها بدون اینکه توســط بدن رد شــود یا عملکرد خود را از 
دســت بدهد، در زیر پوست قرار بگیرد. این سیستم از گیرنده نانوذرات طلای 
استفاده می کند. گفتنی است این ذرات هنگامی که یک آنالیت به آنها تغییر 
رنــگ می دهند، محققان می توانند این تغییر رنگ را به صورت غیرتهاجمی از 

خارج بدن تشخیص دهند.
حسگرهای زیستی قابل کاشــت که قادرند به مدت طولانی در محل قرار 
بگیرند کاربردهای بالینی بسیاری دارند. برای مثال می توانند بر غلظت داروها یا 

نشانگرهای زیستی در بدن نظارت داشته باشند.
 با این حال دستگاه های کاشته شده معمولاً پاسخ جسم خارجی را تحریک 
می کنند و در نتیجه سبب حمله ایمنی و کپسوله سازی بافت لیفی می شود که 

این امر عملکرد حسگر را مختل می کند.
محققان این مطالعه با در نظر گرفتن مشکلات این حسگر را که شامل نانو 
ذرات طلا است و در یک هیدروژل پلیمری قرار دارد، توسعه دادند. هیدروژل به 
کاهش احتمال دفع سیستم ایمنی کمک می کند و به عنوان یک بافت مصنوعی 
در بدن عمل می کند. نکته جالب توجه این است که رشد بافت به جای آنکه 
سبب خراب شدن یا تضعیف حسگر جدید شود باعث عملکرد بهتر آن می شود 

چرا که حسگر مذکور برای انجام کارش به آن نیاز دارد.
ساختار هیدروژل بسیار ریز است. حسگر مذکور مانند یک خالکوبی نامرئی 
است و محققان آنها را در زیر پوست موش صحرایی بدون مو آزمایش کرده اند. 
این حسگرها برای شناسایی آنتی بیوتیکی به نام کانامایسین)kanamycin( آماده 

شدند و به بهترین نحو قادر به انجام این کار برای مدت چند ماه نیز بوده اند.

 »ایلان ماسك« می گوید فناوری کاملاً خودران »تسلا« تقریباً 
آماده است

»ایلان ماسک« بنیان گذار و مدیرعامل شرکت خودروسازی »تسلا« اعلام کرد 
که فناوری کاملا خودران این شرکت که بسیاری از مردم در انتظار عرضه آن 
هستند، تقریبا آماده شده است و در آینده نزدیک در دسترس قرار خواهد گرفت. 
 به نقل از اینســاید ایویز، »ایلان ماسک« مدیرعامل شرکت خودروسازی 
 )FSD(تسلا« اطلاعات جدیدی را در مورد نسخه بتای فناوری کاملا خودران«
 »FSD Beta« توییت کرده است. وی در پاسخ به یک توییت درباره سیستم فعلی
گفت که نسخه بتا V۹.0 تقریباً آماده است و این یک پیشرفت قابل توجه است.

آنچه جالب اســت این واقعیت است که این سیستم دیگر از حسگر راداری 
استفاده نمی کند و فقط به دوربین ها متکی است. گفتنی است که خودروهای تسلا 
دارای یک حسگر راداری رو به جلو، هشت دوربین و دوازده حسگر اولتراسونیک 

یا مافوق صوت هستند.
از این پس حســگر راداری دیگر مورد استفاده قرار نخواهد گرفت و »ایلان 
ماسک« تأیید کرد که »تسلا« آن را از رده تولید خارج کرده و از آن به عنوان یک 
پشتیبان استفاده نخواهد کرد. »ماسک« به عدم تمایل به استفاده از حسگرهای 
لیدار مشهور است و اکنون نیز از استفاده از حسگرهای راداری دست کشیده 
است. در حال حاضر به نظر می رسد »ایلان ماسک« و تیمش در مورد استفاده 
از دوربین ها به تنهایی مصمم هســتند. در توییت مذکور همچنین اشاره شده 
است که »فناوری کاملا خودران«)FSD( در تشخیص گوشه و کنارها و نقاط کور 
و سازگاری با شرایط بد آب و هوایی بهبود خواهد یافت. در مورد شرایط بد آب 
و هوایی مشخص است که از چه چیزی صحبت می شود، اما بهبود در شناسایی 
نقاط کور و همچنین برخورد با شرایط غیر مترقبه نظیر پیچیدن های ناگهانی 
دیگر خودروها در مقابل یک خودروی خودران در این فناوری بسیار مهم است. 
پیچیدن های ناگهانی به سمت چپ، حوزه ای است که »FSD Beta« به بهبود 
در آن نیاز دارد. یک آزمایش کننده جدیدترین نسخه از این فناوری را آزمود که 
از عملکرد آن تحت تأثیر قرار گرفت، چرا که فناوری کاملا خودران در چندین 

مورد عملکرد خوبی از خود نشان داد.
شرکت »تسلا« در حال گسترش آزمایشگرهای »FSD Beta« است و تاکنون 
2000 نفر آن را آزمایش کرده اند. به زودی یک دکمه »FSD Beta« برای صاحبان 
خودروهای »تسلا« در دسترس خواهد بود تا اگر می خواهند این نسخه از فناوری 

کاملا خودران را امتحان کنند، آن را فشار دهند.

 بالاترین میزان کربن دی اکسید در 3.6 میلیون سال گذشته
تحقیقات جدید نشــان می دهد که افزایش سطح کربن دی اکسید ناشی 
از فعالیت های انســانی اکنون به بیشترین میزان در 3.۶ میلیون سال گذشته 

رسیده است.
بــه نقل از آی ای، اداره ملی اقیانوس و جوی آمریکا)NOAA( اعلام کرد که 
میزان کربن دی اکسید)CO2( و متان موجود در جو همچنان در سال 2020 
به طرز نگران کننده ای افزایش یافته و به بالاترین حد خود در 3.۶ میلیون سال 

گذشته رسیده است.
»کولم سوئینی« معاون »آزمایشگاه نظارت جهانی« در بیانیه NOAA گفت: 
فعالیت های انسانی باعث تغییر شرایط اقلیمی می شود و اگر بخواهیم بدترین 
تأثیرات را کاهش دهیم، باید بر کاهش انتشــار آلاینده ناشــی از ســوزاندن 
سوخت های فسیلی تا نزدیک به صفر تمرکز کنیم و حتی در این صورت هم 

باید به دنبال راه هایی برای حذف بیشتر گازهای گلخانه ای از جو باشیم.
NOAA همچنین گزارش داده است که میانگین سطح جهانی CO2 محاسبه 
شــده از اندازه گیری های جمع آوری شده در مکان های نمونه برداری از راه دور 
412.5 قسمت در میلیون)ppm( در سال 2020 بوده است که حاکی از افزایش 

ppm 2.۶ در طول این سال است. 
در همین حال، موسسه اقیانوس شناسی »اسکریپس«)Scripps( در دانشگاه 
»سن دیگو« یافته های مشابهی را بیان کرد مبنی بر اینکه سطح CO2 اکنون 
50 درصد بیشــتر از قبل از انقلاب صنعتی است. این تغییرات به فعالیت های 

انسانی نسبت داده شده است.
ایجاد تغییری که برای محافظت از کره زمین و تنوع زیستی نیاز داریم کار 
کوچک و کمی نیســت. خوشــبختانه با این وجود، سالهاست که مهندسان و 
متخصصان دست به نوآوری زده اند و تعدادی از راه حل های خود را ارائه داده اند. 
اکنون استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در سراسر جهان در حال افزایش است، 
به طوری که برخی از کشورها به طور قابل توجهی به تأمین تمام نیازهای انرژی 

خود با انرژی های تجدیدپذیر نزدیک شده اند. به همین ترتیب، فناوری های جدید 
مانند فتوسنتز مصنوعی و تولید سوخت های زیستی از ضایعات گیاهانی مانند جو 

در حال ایجاد تغییر در استفاده ما از انرژی های مورد نیازمان است.
گفتنی است که روش های نوظهوری ابداع شده اند که مانند فناوری های به 
نمایش درآمده در فیلم های علمی-تخیلی است. برنامه هایی که توسط شرکت های 
استارتاپی ابداع شده است، مانند استفاده از تپه ها به عنوان باتری های بزرگ یا 

دستگاهی که از رطوبت هوا برق تولید می کند.
هرقدر که این نوآوری ها در حال حاضر هیجان انگیز هستند، در حال حاضر 
بهتر اســت به فناوری های اثبات شده در مقیاس های بزرگتر مانند انرژی های 
تجدیدپذیر و شاید حتی انرژی هسته ای اعتماد کنیم. اما اینکه آیا آنها برای ایجاد 
تغییر در این زمینه کافی خواهند بود یا نه را فقط گذر زمان نشان خواهد داد.

 تولد و مرگ چند باره مریخ باستان!
محققان می گویند مریخ باستان از چرخه های متعدد مرگ و زندگی گذشته 

و گذشته ای مملو از دوره های رطوبت و خشکی داشته است.
 به نقل از آی ای، با فرود اخیر کاوشگر »استقامت«)Perseverance( ناسا روی 
سطح مریخ، توجهات زیادی دوباره به این سیاره سرخ معطوف شده است. این در 
 )Curiosity(»حالی است که بسیاری غافل از این شده اند که کاوشگر »کنجکاوی
هنوز در حال کاوش دامنه کوه شارپ در چندین کیلومتری مرکز »دهانه گیل« 

در مریخ است.
براساس مطالعه ای که به تازگی در مجله Geology منتشر شده است، یک 
تیم بین المللی از محققان با استفاده از مریخ نورد »کنجکاوی« در مریخ، تغییرات 
تاریخی را در آب و هوای این سیاره بین دوره های خشک و مرطوب قبل از خشک 

شدن کامل آن در حدود سه میلیارد سال پیش کشف کرده اند.
محققان متشکل از یک تیم فرانسوی-آمریکایی به سرپرستی »ویلیام رپین« 
از ابزار موسوم به »ChemCam« کاوشگر »کنجکاوی« برای مشاهدات دقیق از 
زمین شیب دار دامنه کوه شارپ از فاصله دور استفاده کردند. مدارگرد مریخی 
ناسا پیش از این نیز نکاتی در مورد ترکیبات معدنی این دامنه ها ارائه داده بود، 
اما محققان با »ChemCam« توانستند با موفقیت بسترهای رسوبی سطح مریخ 

را مطالعه کنند.
تجزیه و تحلیل ها شرایط اولیه سطح این محل را برای اولین بار نشان داد. با 
حرکت به سمت بالا از این بسترهای رسوبی که چند صد فوت ضخامت دارند، 
آرایش آنها به شدت متفاوت می شود. محققان در بالای رس های رسوب یافته 
از دریاچه که پایه کوه شارپ را تشکیل می دهند، ساختارهای گسترده، بلند و 
بسترهای ضربدری را مشاهده کردند که این امر به معنی مهاجرت تپه های شنی 

به وسیله باد در یک دوره طولانی و خشک آب و هوایی است.
محققان در قسمت های بالایی این کوه، بسترهای نازکی را مشاهده کردند 
که بین مقاوم و شکننده در تناوب هستند که به طور کلی برای رسوبات دشت 

رودخانه طبیعی است و بازگشت به شرایط محیطی مرطوب را نشان می دهد.
این بدان معناست که آب و هوای مریخ تا زمانی که این سیاره به طور کلی 
خشک شود و به شکل امروزی دربیاید، احتمالاً چندین نوسان وسیع بین پوشش 

رودخانه و دریاچه با شرایط خشک داشته است.
مریخ نــورد »کنجکاوی« در مرحله طولانی مأموریت خود قرار دارد و قرار 
است با بالا رفتن از دامنه کوه شارپ اقدام به حفاری انواع مختلف بسترها کند.

این یافته ها بر پایه یک تحقیق دیگر منتشر شده در ماه مارس به دست آمده 
اســت که نشان می دهد مریخ دارای دوره های متناوب افزایش حضور گازهای 
گلخانه ای ناشی از فعالیت های آتشفشانی و برخورد شهاب سنگ ها در دوره های 
گرمایی بوده است که دریچه ای برای تحقیق روی زندگی میکروبی باز می کند.

نویســندگان این مطالعه بر لزوم تطابق سطح شناســی مریخ با مدل های 
جوی تأکید کردند و این جدیدترین مطالعه با استفاده از داده های مریخ نورد 
»کنجکاوی« از کوه شارپ می تواند با بررسی لایه های مختلف بستر رسوبی مریخ 

گام اولیه ای برای مطالعه جو مریخ باستان باشد.
دانشــمندان تاکنون چیزهای زیادی در مورد مریخ آموخته اند، اما آنها تازه 
شروع به کار کرده اند. با وجود مریخ نوردان متعدد از جمله »استقامت« که به 
تازگی روی ســطح این سیاره قرار گرفته است، پیش از برنامه های نهایی برای 
استقرار انسان ها در سیاره سرخ، در دهه آینده احتمالاً درک ما از مریخ به طور 
گسترده ای گسترش می یابد و منجر به راه هایی می شود که می تواند از فعالیت های 

انسانی در قرن های آینده پشتیبانی کند.
در نهایت با توجه به یافته های این مطالعه جدید می توان گفت که ممکن 
اســت اکنون حیات در مریخ جایی نداشــته باشد، اما در گذشته ممکن است 

چنین بوده باشد.

 کشف منطقه ای جدید در کهكشان راه شیری
ســتاره شناسان منطقه ای جدید در کهکشان راه شیری یافتند که مملو از 

ستاره های آبی روشن است که در شرف انفجار هستند.
به نقل از ساینس آلرت، محققان در حال تهیه ی دقیق ترین نقشه از بازوهای 
مارپیچی کهکشانی در همسایگی ما به وسیله ی تلسکوپ »گایا«)Gaia( آژانس 
فضایــی اروپا بودند که این منطقه را کشــف کردند و آن را در مقاله ای جدید 
گزارش کردند. این منطقه که در میان بازوی شکارچی)Orion Arm()جایی که 
منظومه ی شمســی ما قرار دارد( و صور فلکی پرسئوس)Perseus( قرار دارد، 
کمربندی میان دو بازوی مارپیچی اســت و مملو از ستارگانی عظیم، سه برابر 
خورشید، با رنگی آبی و حرارتی بالاست. این ستارگان که دانشمندان آن ها را 
به دلیل بــزرگ و آبی بودن OB می نامند، نادرترین، داغ ترین، کم عمرترین و 

بزرگ ترین ستاره های کهکشان هستند.
واکنش های شــدید هسته ای که درون آن ها رخ می دهد آن ها را شش برابر 
بیشتر از خورشید داغ می کند و انفجارهای عظیمی که به عمر آن ها پایان می دهد 
و »ابرنواختر« نامیده می شود باعث پخش شدن عناصر سنگین که برای ایجاد 

حیات پیچیده ضروری هستند در سراسر کهکشان می شود.
 ،)Michelangelo Pantaleoni González(مایکل آنجلو پانتالئونی گونزالس
یکی از نویسندگان این مقاله و محقق مرکز اخترزیست شناسی اسپانیا به لایو 
ساینس گفت: ستاره های OB بسیار نادر هستند و در کهکشانی با 400 میلیارد 

ستاره شاید تعداد آن ها کمتر از 200 هزار عدد باشد.
و از آنجا که آن ها مسئول تولید بسیاری از عناصر سنگین هستند می توان 
آن ها را فراهم کننده ی مواد شیمیایی کهکشان دانست و به لطف از بین رفتن 
چنین ستارگانی مدت ها قبل، ژئوشیمی کره ی زمین به اندازه ی کافی پیچیده 

شد تا بیوشیمی به وجود بیاید.

باتری های قابل شارژ لیتیوم-یونی در همه جا وجود دارند از تلفن های همراه 
گرفته تا ایربادها و تجهیزات بازی های ویدیویی اما سرعت شارژ شدن این باتری ها 

کم است.
به نقل از ساینس آلرت، این باتری های شیمیایی راحت و در دسترس هستند و 
نحوه ی شارژ و استفاده ی ما از فناوری های قابل حمل را به کلی تغییر داده اند، اما 

هنوز تا بی نقص بودن فاصله ی زیادی دارند.
عملکرد باتری های لیتیوم-یونی در طول زمان کاهش می یابد و گاهی اشکالات 
آن باعث داغ شدن بیش از حد باتری و آتش سوزی های خطرناک می شود. بعضی 
اوقات شرکت ها مجبور به فراخوان فوری برای جمع آوری محصولاتی می شوند که 
امکان انفجار دارند. هر کسی که تلفن  همراه هوشمند، تبلت و یا لپ تاپ داشته باشد 
می داند که شارژ کردن این باتری های لیتیوم-یونی کاری زمان بر است. دانشمندان در 
این باره خبرهای خوبی دارند. محققان در روسیه نوع جدیدی از باتری را ساخته اند 
که می گویند سرعت شارژ آن 10 برابر بیشتر از باتری های امروزی است. اگر این 

باتری ها وارد دســتگاه های امروزی شــوند این افزایش سرعت باعث صرفه جویی 
زیادی در وقت می شود. اولگ لوین)Oleg Levin( محقق الکتروشیمی از دانشگاه 
سن پترزبورگ می گوید: باتری که با پلیمر ما ساخته شود می تواند در چندین ثانیه 

شارژ شود یعنی با سرعتی 10 برابر بیشتر از مدل های قدیمی.
کلید رســیدن به ایــن باتری های جدید نوعی پلیمــر »ردوکس« مبتنی بر 
نیتروکسیل)یک ترکیب شیمیایی( است. زمانی که باتری در حال شارژ شدن است 
و یا شارژ خود را از دست می دهد، این ماده می تواند به طور برگشت پذیری هنگام 
از دست دادن الکترون)اکسیداسیون( و دریافت الکترون مورد استفاده قرار گیرد.

 )NiSalen(»در این مورد پلیمر ردوکس استفاده شده نوع سنتز شده ای از »نیزالن
)نیکل و زالن( است. این ماده یک پلیمر حاوی فلز است که در آن زنجیره های اتمی 
نیکل و زالن به عنوان سیم های مولکولی عمل می کنند و رسانایی الکترون را افزایش 

می دهند که محدودیتی است که باتری های پلیمری مبتنی بر نیتروکسل دارند.
محققان در مقاله شان گفتند: در باتری های مبتنی بر نیتروکسیل تنها مسیر 
انتقال بار، پرش الکترون ها به مراکز ردوکس مجاور است که در مقیاس میکروسکوپی 
ســرعت زیادی دارد. به رغم این سرعت زیاد، رسانایی الکترونی ماده ی مبتنی بر 
نیتروکسیل بسیار کم است. محققان در جریان آزمایشات پلیمرهای مختلفی را 
بررسی کردند اما نیزالن تنها ماده ای بود که پایدار و کارامد بود و علت آن ساختارهای 
نیکل و زالن بود که رسانایی دارند. این ساختار به عنوان جمع کننده ی بار برای 
زنجیره های نیتروکسیل عمل می کند و همچنین برای ظرفیت اکسایش ردوکس 
کارایــی دارد. این باتــری در دماهای پایین نیز به خوبی کار می کند. قابلیتی که 
باتری های لیتیوم-یونی حســاس به دما ندارد. با این حال این نیزالین پرسرعت 
در همه ی جنبه ها بی نقص نیست. لوین می گوید: در این مرحله، این باتری هنوز 

از نظر ظرفیت 30 تا 40 درصد از باتری های لیتیوم-یونی کم ظرفیت تر است.
در حال حاضر ما در حال کار بر روی این موضوع هستیم در حالی که تلاش 

می کنیم سرعت شارژ شدن و از دست دادن شارژ را حفظ کنیم.

نوع جدیدی از باتری لیتیوم-یونی، 1۰ برابر سریع تر شارژ می شود

پیوند ایمن تر اعضا با حمام پروتئین!

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافته اند که شاید نوعی پادتن 
بتواند به محافظت از مغز در برابر التهاب ناشی از کنه و درمان آن کمک کند.

 بــه نقــل از وب ســایت رســمی »دانشــگاه راکفلــر«، التهــاب مغز یا 
انســفالیت)Encephalitis( که به واســطه نوعی کنه منتقل می شود، به همان 
اندازه که به نظر می رسد، ناخوشایند است. برخی از افراد پس از گزیده شدن با 
کنه آلوده، نشانه هایی شبیه به آنفلوآنزا را بروز می دهند که برطرف می شوند اما 

بیماری عصبی گسترده ای را به جا می گذارند.
نیش این کنه، به تورم مغز، از دست دادن حافظه و کاهش شناختی می انجامد. 
تعداد بیماران در اروپای مرکزی و روسیه در حال افزایش است و سالانه حدود 
10 هزار مورد ابتلا گزارش می شود. واکسیناسیون می تواند به محافظت در برابر 

این بیماری کمک کند اما این کار را تنها برای زمان محدودی انجام می دهد.
اکنــون یک پژوهش جدید، به معرفی پادتن هایــی می پردازد که می توانند 
ویروس منتقل شده به واسطه پشه را خنثی کنند. این پادتن های خنثی کننده، 
در پیشگیری از انســفالیت در موش ها امیدوارکننده  بوده اند و شاید بتوانند به 
تولید واکسن های بهتر برای انسان ها کمک کنند.  نتایج ابتدایی نشان می دهند 
که پادتن ها نه تنها انسفالیت پیشگیری می کنند، بلکه حتی می توانند در درمان 

این بیماری و ویروس »Powassan« که در آمریکا ظاهر می شود، موثر باشند.
»دانشــگاه  پژوهشــگر   ،)Marianna Agudelo(»آگودلــو »ماریانــا 
راکفلــر«)Rockefeller University( آمریکا و همکارانش، حدود ۸00 پادتن به 
دســت آمده از افراد مبتلا به انســفالیت را که بهبود یافته یا برای پیشگیری از 
عفونت واکسینه شده بودند، مورد بررسی قرار دادند. آنها دریافتند که قوی ترین 
پادتن، »VH3-4۸« است و بهترین گزینه برای دفع عفونت های آینده به شمار 
می رود. پژوهشگران دریافتند که VH3-4۸، انواع ویروس های انسفالیت را که در 
آزمایشگاه رشد کرده اند و همچنین سایر بیماری های ناشی از کنه را خنثی می کند

پژوهشــگران در این بررسی نشــان دادند که این پادتن های قوی، متداول 
نیستند. در واقع، بیشــتر پادتن هایی که توسط انسان هایی تولید می شوند که 

در معرض ویروس انسفالیت قرار دارند، از کیفیت پایین تری برخوردار هستند. 
 4۸-VH3 به علاوه، بیماران واکسینه شده در این پژوهش، اصلا موفق به تولید
نشدند. آگودلو ادامه داد: انتظار می رود که متداول ترین پادتن ها، بهترین گزینه ها 
باشــند اما این چیزی نیست که ما در انسفالیت پیدا کردیم. شاید این موضوع 
بتواند توضیح دهد که ویروس چگونه سیســتم ایمنی بدن را فریب می دهد تا 
پادتن های کمتری تولید کند. کشف VH3-4۸، امید به تولید واکسن موثرتری 
برای انسفالیت را افزایش می دهد. واکسن های کنونی باید در سه دوز و طی سه 
سال تزریق شوند و فقط حدود پنج سال از فرد واکسینه شده محافظت می کنند 
تا اینکه یک تقویت کننده به فرد تزریق شود. شاید واکسن های آینده که برای 
تولید VH3-4۸ ساخته می شوند، قوی تر عمل کنند و به تقویت کننده های کمتری 
نیاز داشته باشند. ممکن است که این واکسن ها، در برابر تعدادی از ویروس های 

ناشی از کنه، اثر محافظتی نشان دهند.
نوزنزویــگ افزود: گام بعدی، یک آزمایش بالینی با پادتن ها اســت. شــاید 
بتوانیم در اروپا که موارد ابتلای زیادی را شامل می شود، بهبود نشانه ها را مورد 

بررسی قرار دهیم.

کشف یک پادتن موثر برای درمان التهاب مغز ناشی از کنه

محققان می گویند حمام پروتئین به احیای مجدد اعضای بدن برای پیوندهای 
ایمن کمک می کند.

 به نقل از نیو اطلس، پیوند اعضا هر ســاله جان افراد بســیاری را در سراسر 
جهان نجات می دهد، اما اگر سیســتم ایمنی بدن گیرنده سلول های خارجی را 

رد کند، می تواند عوارض مهمی ایجاد کند.
در حال حاضر یک تکنیک نوظهور با بیرون کشیدن سلول های اهدا کننده 
از اندام وی و جایگزینی ســلول های گیرنده با آن، این خطر را کاهش می دهد. 
اکنــون نیز یک مطالعه جدید یک مرحله اضافی برای موثرتر کردن این فرآیند 

ابداع کرده است.
پیوند موفقیت آمیز عضو همواره موانع زیادی را در پیش روی خود می بیند. 
اول از همه انتظار طولانی مدت برای پیدا شــدن اهدا کننده ای با همان گروه 
خونی گیرنده با اندازه بدن مشــابه و ســایر عوامل مانند نزدیک بودن است که 
کار را سخت می کند. گاهی حتی با وجود تطابق در همه موارد مذکور نیز بدن 
گیرنده اعضای پیوند شــده را پس می زند و بیمار را ملزم به مصرف داروهایی 
می کند که سیستم ایمنی بدن وی را سرکوب می کند و این باعث می شود آنها 

در معرض عفونت و بیماری های دیگر قرار بگیرند.
اما دانشمندان در سال های اخیر روشی را برای دور زدن بالقوه این مانع ایجاد 

کرده اند و آن، استحمام اندام پیوندی در مایع مخصوصی است که سلول های اهدا 
کننده را از بین می برد و فقط ماتریس خارج سلول که ساختار پشتیبانی کننده از 
اندام است که به اندام شکل می دهد، باقی می ماند. پس از این به اصطلاح »سلول 
زدایی«، می توان اندام را با ســلول های گرفته شده از بدن گیرنده دوباره سلول 
ســازی کرد. این کار از پس زدن اعضای پیوند شده جلوگیری می کند، چرا که 
سیستم ایمنی بدن گیرنده دیگر عضو جدید را به عنوان یک غریبه نمی شناسد.

این روش از لحاظ تئوری خوب به نظر می رسد، اما متأسفانه هنوز هم عوارضی 
وجود دارد. فرآیند سلول زدایی می تواند به ماتریس خارج سلول آسیب برساند و 
کار سلول های جدید را برای چسبیدن به ساختار و تکثیر سخت تر می کند. بهبود 
این جنبه در مطالعه جدید دانشمندان مرکز تحقیقات ژنوم انسانی و سلول های 

بنیادی)HUG-CELL( در برزیل مورد توجه قرار گرفت.
محققان برای انجام این کار گام دیگری بین سلول زدایی و مجدداً سلول سازی 
اضافه کردند. آنها در آزمایش بر روی کبد موش، با اســتفاده از یک مایع حاوی 
پروتئین هایی مانند »SPARC« و »TGFB1« که توســط سلول های کبدی تولید 
می شود و به تکثیر و رشد رگ های خونی کمک می کند، اندام های سلول زدایی 

شده را حمام کردند.
سپس طیف وسیعی از سلول های انســانی شامل »هپاتوسیت«)سلول های 
اصلی کبد(، »سلول های اندوتلیال«)آنهایی که لایه داخلی را تشکیل می دهند( 
و »سلول های مزانشیمی«)نوعی سلول بنیادی( به کبد موش دارای شرایط جدید 
اضافه شد. این کبدها به مدت پنج هفته در دستگاه پرورش داده شدند. این تیم 
دریافت که کبدهایی که با راه حل جدید غنی شــده اند بسیار بهتر از کبدهای 

کنترل شده بدون آن مرحله اضافی رشد می کنند.
»لوئیــز کارلوس کایرس-جونیور« نویســنده اصلی ایــن مطالعه می گوید: 
غنی سازی ماتریس خارج سلولی با این مولکول ها باعث می شود شباهت آن به 
کبد ســالم بسیار بیشتر باشد. این درمان باعث رشد و عملکرد عالی سلول های 
کبدی می شود. محققان در مرحله بعدی قصد دارند یک راکتور زیستی بزرگتر 
بســازند که بتواند کبد انسان را سلول زدایی و دوباره سلول سازی یا احیا کند. 

این تکنیک احتمالا روی اعضای دیگر بدن نیز کار خواهد کرد.


